
апта
Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  ГА З Е Т

апта
СЕНБІ
№125 (4519)

e-mail: aikyn.kz.gazeti@gmail.com 

www.facebook.com/aikyn.kz 

@aikyngazeti

www.aikyn.kz

9.11.2024

Мемлекет басшысы мәртебелі мей-
ман ды Қазақстан мен Азия даму банкінің 
нә тижелі қарым-қатынасының 30 жыл-
ды ғымен құттықтады. Қасым-Жомарт 
Тоқаев еліміз қаржы институтымен #зара 
ықпалдастықтың стратегиялық сипатын, 
сондай-ақ банктің ірі инфрақұрылымдық 
жобаларды жүзеге асыруға және ұлттық 
қаржы жүйесін нығайтуға қосқан үлесін 
жоғары бағалайтынын айтты.

Азия даму банкі 1994-2024 жылдар 
ара лығында Қазақстанда жалпы сомасы 
7 миллиард долларға жуық жобаларды 
қар жыландырды. Атап айтқанда, банк 
Ба тыс Қытай – Батыс Еуропа халық ара-
лық к#лік дәлізін салуға, сондай-ақ Ақ-
т#бе – Қандыағаш жолын қайта ж#н деу-
ге қатысты.

Қазақстан Президенті жаңа басым 
ба ғыттар бойынша бірлескен шараларды 
одан әрі жалғастырудың маңызды екенін 
атап #тті. Мемлекет басшысы Қазақ стан-
да экономиканы ырықтандыру, ин  -

вестициялық ахуалды жақсарту және 
елі міздің экономикалық әлеуетін арт тыру 
үшін қажетті жағдай жасау жұмыс та ры 
жалғасып жатқанын жеткізді. Қасым-
Жомарт Тоқаев экономиканы декарбо ни-
зациялау #зара іс-қимылдың перспек-
тивті салаларының бірі екеніне тоқталды.

6з кезегінде Масацугу Асакава елі міз-
дің экономикалық реформалары мен 
орнықты даму жолындағы табысын оң 
ба ғалады. Сонымен қатар банктің Қа зақ-
станмен тығыз ынтымақтастықты жал-
ғастыруға, соның ішінде инфра құ ры-
лымды жаңғырту, әлеуметтік саланы 
жетілдіру және инвестициялық ахуалды 
нығайту бағытындағы ірі жобаларға 
қатысуға дайын екенін растады.

Азия даму банкі президентінің са пары 
аясында жалпы құны 300 миллион дол-
лардан асатын «Қызылорда – Жез қаз ған» 
автожолының құрылысын қар жы ландыру 
туралы келісімге қол қою жоспарланып 
отыр.

ЭКОНОМИКАНЫ ЫРЫҚТАНДЫРУ 
ЖҰМЫСТАРЫ ЖАЛҒАСАДЫ
Қасым-Жомарт Тоқаев Орталық Азия өңірлік экономикалық 
ынтымақтастығы бағдарламасының 23-ші министрлік 
конференциясына қатысу үшін Астанаға келген Азия даму 
банкінің президенті Масацугу Асакавамен кездесті.

БАСПАСӨЗ-2025

Анықтама телефондары:

«Қазпошта» анықтама бөлімі: 8 (7172) 58-02-96
Жазылу және тарату бөлімі: 8 (778) 837-07-21

 AIQYN республикалық 
 қоғамдық-саяси газетіне 

 2025 жылға жазылу басталды 

15102 -AIQYN 
 

Жазылу түрлері Индекс 
 

Жазылу 
мерзімі

Редакциялық 
баға

«ҚАЗПОШТА» АҚ 
жазылу бағасы

Қала Ауыл

Жеке 
жазылушылар 

үшін
65102 – AIQYN 6 ай                   6 250                   7604,46 

12 ай                   12 500                   15208,92 

Заңды 
тұлғалар 
үшін

6 ай      10 500         15 871,08       11 854,86 
12 ай  21 000         31 742,16        23 709,72 

ЦИФРЛЫҚ ТЕҢГЕ 
ТӨЛЕМДІ ЖЕҢІЛДЕТЕДІ

ПРЕЗИДЕНТ ҰШАҒЫ: 
САЛЫМЫ МОЛ САПАРЛАР
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Елімізде бірнеше жылдан бері мемлекеттік қыз мет тердің 
қолжетімділігі ар  тып, цифрлық инновациялар белсенді түрде 
енгізіліп келеді. Әсіресе, соңғы үш жыл да мемлекеттік қаржы 
ресурстарын тиімді басқаруға және ыңғайлы сервистер құ руға 
бағытталған көптеген цифрлық шешім іске қо сылуда. 
Жақында Астанада өткен Digital Finance Day шеңберінде 
таныстырылған жобалар – сөзіміздің жарқын мысалы.

Қазақ «жүргенге жөргем ілінеді» дейді. Ұлт танымындағы 
бұл ұғым әдетте белсенді болуға, алыс-берісті нығайта беруге 
үндей тін дей көрінетіні бар. Мемлекет басшысының сапарларына 
қатысты да осылай деуге болады. Айталық, Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев соңғы он күнде екі мемлекеттік сапарға 
шығып, бір саммитке қатысты. Ресми кездесулер мен ірі бас қосу-
ларда 6 елдің президентімен, бір елдің премьер-министрімен 
жолықты. Біздің пайымдауымызша, Мемлекет басшысының әр са-
пары Қазақстанның дамуын жеделдетіп, ел ішіндегі һәм аймақтағы 
тұрақтылықты сақтауға бағытталған қадам болса керек.

БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

ӨТЕМАҚЫ КҮТІП ЖҮР, 
АҚМОЛАНЫҢ ШАРУАСЫ

ТОЛҚЫННАН
ТОЛҚЫН ТУАДЫ...

6 16



2

9 ҚАРАША 2024 | СЕНБІ

№125 (4519) www.aikyn.kz

СЕНАТ

САЯСАТ

Отырыс барысында сенатор-
лар Сенат тағайындаған Орталық 
сай лау комиссиясының мүшесі 
Анас тасия Щегорцованың !кі-
лет тік мерзімі аяқталуына бай-
ланысты оның !кілеттігін тоқ-
тату және қыз метінен босату 
туралы мәселені қарады. Регла-
ментке сәйкес бұл мәселені 
Конституциялық заң нама, сот 
жүйесі және құқық қорғау орган-
дары комитеті алдын ала талқы-
лап, !з қорытындысын әзір ле ген 
болатын. Ашық дауыс беру 
арқылы депутаттар бұл шешімді 
қолдады.

Сенат Спикері аталған лауа-
зым  ға коммуникация саласында 
мол тәжірибесі бар, Ақпарат 
министр лігінде және «Хабар» 
агенттігінде жауапты басшылық 
қызметтер атқарған Ләззат 
Сүйіндіктің канди датурасын 
ұсынды. Сенаторлар ұсынысты 
қолдап, Ләззат Сүйіндік ОСК 
мүшесі болып тағайындалды.

Сонымен қатар отырыс ба-
ры  сында «Қазақстан Респуб-
лика  сының кейбір заңнамалық 
акті леріне сот жүйесін рефор-
малау және процестік заңнаманы 
жетіл діру мәселелері бойынша 
!згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң екі оқылымда 
қаралды. Айта кетейік, биылғы 
маусымда қабыл данған «Қазақ-
стан Респуб лика сы ның кейбір 
конституциялық заң дарына 
!згерістер мен то лықтыру    лар 
енгізу туралы» Қазақ стан Рес-
публикасының Консти туция лық 
заңы дербес касса циялық соттар 
құруды және олардың сот акті-
лерін қарау ж! нін дегі !кілет-
тіктерін қарас тырады. Осыған 
бай ланысты бүгін қаралған заң 
арқылы Қылмыстық-процестік 
ко декс ке, Азаматтық процестік 

ко декс ке, 0кімшілік рәсімдік-
процес тік ко декске және басқа 
да бір  қатар заңға тиісті түзетулер 
ен гізу к!зделіп отыр.

Сондай-ақ Жоғарғы Соттың 
заңды күшіне енген сот актілерін 
кассациялық сатыда қарағаннан 
кейін оларды қайта қарау тәртібі 
енгізіледі. Мәселен, Жоғарғы 
Сотта істерді қайта қарау Жо-
ғарғы Сот судьясының ұсынуы 
немесе Бас прокурордың нара-
зы  лығы бойын ша айрықша жағ-
дайларда ғана жүзеге асы рылады. 
Ал әкімшілік істер бойынша сот 
актілері апел ляция лық шағым 
жасалғаннан кейін заңды күшіне 
енеді.

Бұл жерде заң нормаларына 
сәйкес азаматтық және қылмыс-
тық істер бойынша кассациялық 
сатыда істерді алдын ала қарау 
алынып тасталды. Кассациялық 
сотта алты айдан аспайтын мер-
зімде қылмыс тық және азамат-
тық істерді қайта қарау, сондай-
ақ азаматтардың !тініш терін 
рәсімдеуді оңайлату бо йынша да 
бірқатар шара қарас тырылған.

Депутаттар атап !ткендей, 
кассациялық сатыға қолжетім-
ділікті кеңейту үшін 2027 жылғы 
1 шілдеден бастап талап қою 
сомасы 2000 АЕК-тен кем болған 
жағдайда жеке тұлғалардың және 
талап қою сомасы 30 000 АЕК-
тен кем болған да заңды тұлға-
лардың мүліктік мүдделеріне 
байланысты даулар бойынша, 
сондай-ақ қылмыстық теріс 
қылықтар мен онша ауыр емес 
қылмыстар бойынша шектеулер 
алынып тасталды.

«Мақұлданған заң Мемлекет 
басшысының сот жүйесін ре-
фор ма лау ж!ніндегі тапсыр-

масын іске асыру мақсатымен 
әзірленді. Заңға Парламент 
депутаттары бастамашы болды. 
Осы заң аясында қылмыс тық, 
азаматтық және әкімшілік іс-
терді кассациялық сатыда қарау 
тәртібіне қатысты !з герістер 
топ тамасы қарастырыл ған. Бұл 
түзе тулер Мемлекет бас шысы-
ның тап сыр масымен келесі 
жылы құры латын үш дербес 
кассациялық сот тардың қызме-
ті мен байланысты. Атап айтқан-
да, кассациялық тәр тіпте істерді 
қараудың негіздері, шарттары 
және мерзімдері қайта қаралды. 
Судьялардың тәуел сіздігін және 
о л а р д ы ң  ж ау а п к е р  ш і л і г і н 
күшейтуге арналған ережелер де 
бар. Алдағы уақытта заң сот про-
цестерінің ашықтығы мен әділ-
дігін қамтамасыз етуге оң септі-
гін тигізе ді деп сенеміз», – деді 
Мәулен 0шім баев.

Бұдан басқа, палата отыры-
сын да сенаторлар депутаттық 
сауал дарын жолдады.

Андрей Лукин Курчатов қа-
ласы ның базасында ғылыми 
қала шық құру мәселесін қарас-
тыру және заңнамаға тиісті 
!згерістер енгізу туралы ұсыныс 
жасады.

Дархан Қыдырәлі балалар 
мен жас!спірімдер спортының 
дамуына кедергі келтіретін проб-
лемаларды атап !тіп, футболға 
қатысты жағ дай ларға ерекше 
назар аударды. Де путат аталған 
бағыттағы мәселе лерге тоқта-
лып, инфрақұрылым, жаттық-
тыру шыларды даярлау және 
легионерлерге қатысты лимит 
бел гілеу ж!ніндегі ұсыныстарын 
жеткізді.

Геннадий Шиповских жетім-
дер мен ата-анасының қамқор-
лығын сыз қалған балаларды 
жұмыспен қамту және тұрғын 
үймен қамтама сыз ету мәселе-
лерін к!терді. Сена тор қолда-
ныс тағы мемлекеттік бағ дар-
ламалардың жеткілікті деңгей де 
тиімді емес екенін айтып, мәсе-
лені шешуді к!здейтін бірқатар 
шараға тоқталып !тті.

Амангелді Нұғманов Ақт!бе 
облысының кейбір ауылдарында 
пошта б!лімшелерінің жабы-
луына алаңдаушылық білдірді. 
Депутат тың пікірінше, бұл ше-
шім зейнет керлер мен к!рші елді 
мекендерге баруға мәжбүр бола-
тын жәрдемақы алушыларға кері 
әсерін тигізеді.

Амангелді Толамисов жоғары 
оқу орындарының «лигасына» 
қа тысты проблемаларға назар 
ауда рып, осы бағыттағы бірқатар 
рәсім ді қайта қарау қажет екенін 
айтты. Сондай-ақ ол аталған 
саладағы сын-қатерлерді де атап 
!тті.

СОТ ПРОЦЕСТЕРІНІҢ 
АШЫҚТЫҒЫ МЕН ӘДІЛДІГІН 
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТЕДІ

Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың 
төрағалығымен палата отырысы өтті. Онда Орталық 
сайлау комиссиясының жаңа мүшесі тағайындалды. 
Сондай-ақ депутаттар бастамашы болған сот 
жүйесін реформалау және процестік заңнаманы 
жетілдіру туралы заң қаралды.

Бірінші оқылымда депу тат-
тарға ақпарат, қоғамдық даму, 
мәдениет және архив ісі сала-
ларын дағы нормалардың артық 
(шамадан тыс) заң нама лық рег-
ламенттелуін бол ғызбау мәселе-
лері бойын ша заңнамалық тү-
зетулер мен дене шынықтыру 
және спорт туралы заң жобасын 
қарау ұсынылады.

Заң жобасында Қазақстан 
Президентінің «0ділетті Қа зақ-
станның экономикалық бағ дары» 
атты халыққа Жол дауын іске асы-
ру аясында әзірленген «Келешек» 
бірың ғай ерікті жинақтау жүйе-
сінің қызметін құқықтық реттеуді 
к!здейтін нормалар қарас тырыл-
ған. Бұл бағдарлама Мемлекеттік 
білім беру жи нақ тау жүйесінің 
қолданыс тағы алаңында жүзеге 
асы рылып, ата-аналар мен мем-

ле кеттің бірлескен күші мен бала-
лардың білім алу мүмкін діктерін 
арттыруға мүмкіндік береді.

Депутаттар дене шынық тыру 
және спорт мәселелері бойынша 
да кейбір нормалар ды жетілдірді. 
Тиісті заң жо басы спорттың басым 
түр лерін анықтау және оларды 
қаржыландыру, спорт түрле рін 
ранжирлеу жүйесін алып тастау, 
сондай-ақ мемлекет пен дене шы-
нықтыру және спорт субъектілері 
арасын дағы !зара әрекеттестікті 
күшейтуге бағытталған.

Сонымен қатар Мәжіліс жаңа 
заң жобаларын жұмысқа алады.  
Олардың ішінде кре атив ті индус-
трия ларды қол дау және дамыту, 
мұрағат ісі мәселелері бойынша 
заң нама лық жаңалықтар, сон дай-
ақ бірқатар халықаралық келісімді 
ратификациялау бар.

«КЕЛЕШЕК» 
БАҒДАРЛАМАСЫН 
ҚАРАЙДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың 
төрағалығымен бюро отырысы өтіп, алдағы жалпы 
отырыстың күн тәртібі нақтыланды.

МӘЖІЛІС

«Жергілікті жерде нақты жағ-
дай ды к!збен к!ріп, кадрлық мә-
селелерді терең талдау – біздің 
бас ты мақсатымыз. Білікті маман-
дар тапшылығын шешу – бүгінгі 
күннің басты міндеті. 0рбір жұ-
мыс орнының қажетіне сәйкес 
кадр даярлау үшін білім беру жү-
йесі мен !ндіріс арасындағы бай-
ла нысты күшейту қажет», – деді 
Нұрт!ре Жүсіп.

Комитет мүшелері к!шпелі 
отырыс барысында «Ижевский» 
!ндірістік кооперативі, «Питков-
ский» шаруа қожалығы, агро тех-
никалық колледж, SG Brick кір-
піш зауыты және SG Beton 
темір бетон бұйымдарын шығару 
зауытын аралады. Сапар барысын-
да техникалық және кәсіптік білім 
беру жүйесінің !зекті мәселелері, 
оның ішінде кадрлық қамтамасыз 
ету, оқу бағдарламаларын жаңарту, 
жұмыс берушілермен ынтымақ-
тас тықты нығайту талқыланды. 

0сіресе, !ндіріс талабына сәйкес 
мамандар даярлау, әлеуметтік 
топтама мен ынталандыру шара-
ларын енгізу мәселелеріне ерекше 
назар аударылды.

Сенаторлар сондай-ақ кәсіби 
стандарттарды жаңарту, цифрлық 
технологияны енгізу және аймақ-
тың әлеуметтік-экономикалық 
жағдайын жақсарту үшін инфра-
құрылымдық қолдауды дамыту-
дың маңыздылығын атап !тті. 
Парламентшілердің айтуынша, 
бұл сапар алдағы ақпанда !тетін 
парламенттік тыңдауға дайындық-
тың маңызды кезеңі ретінде 
қарастырылады. Тыңдаудың басты 
мақсаты – еңбек нарығын дамыту 
және кадр тапшылығын жою 
мәселелерін талқылау арқылы ел-
дің экономикалық әлеуетін ны-
ғай ту және тұрақты дамуға ықпал 
ету.

БІЛІКТІ МАМАНДАР 
ТАПШЫЛЫҒЫН ШЕШУ МАҢЫЗДЫ
Сенаттың Әлеуметтік-мәдени даму және ғылым 

комитетінің депутаттары Ақмола облысы Аршалы ауданын-
да көшпелі отырыс өткізді. Сенаторлар өңірдегі өндіріс ны-
сандары мен білім беру мекемелерінің жұмысымен танысты. 
Бұл кездесу алдағы «Еңбек адамы – ұлттық экономиканың 
өсуі мен ұлттың өркендеуінің негізі» тақырыбы бойын-
ша өтетін парламенттік тыңдауға дайындық аясында 
ұйымдастырылып отыр.
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Отырыстың ашылуында с�з 
алған Кеңес т�рағасы, Мәжіліс 
депутаты Аманжол �лтай Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың ұлттық тәрбиеге 
ерекше к�ңіл б�ліп отырғанын 
атап �тіп, бұл құндылықтардың 
қазіргі жаһандық процестер 
мен жаңа қоғамдастыққа ық-
палын с�з етті. 

« М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
Қасым-Жомарт Тоқаев ұрпақ 
тәрбиесіне баса назар аударып 
келеді. Атырауда �ткен Ұлттық 
құрылтайда Президентіміз жас-
тардың рухани дамуын жо ғары 
құндылық ретінде к�ретінін 
атап �тті. 0скелең ұрпақтың 
руха ни сауатты, саналы әрі са-
лауатты болуы – қоғамның 
бас ты мәселесі және бұл на-
зардан тыс қалмауға тиіс. Қа-
зіргідей жаһандану зама нында 
жат құндылықтар мен кереғар 
идеологиялардың жас тарға 
әсері айтарлықтай күшейіп 
келеді. Жастарымызға дұрыс 
бағыт-бағдар беру жолында 
ұлттық тәрбие, ұлттық құнды-
лықтарды дәріптеу – аса ма -
ңыз  ды міндет болып отыр», – 
деді Аманжол �лтай. 

Жиын барысында Мәде-
ниет және ақпарат вице-ми-
нистрі Айзада Құрманова ұлт-
тық құндылықтарды наси хаттау 
мақсатында елдің бар лық �ңір-
лерінде арнайы медиа жоспар-
лар әзірленгенін және түсіндіру 
жұмыстары жүргізілетінін атап 
�тті Бұл жұмыстарды жүзеге 
асы руға ел зиялылары мен қо-
ғам белсенділері де атса  лысуда. 
Министрлік бүгінгі ақпа раттық 
күн тәртібін ұлттық құнды лық-
тар негізінде құрып, оны әлеу-
меттік және дәстүрлі ме диада 
кеңінен насихаттауға баса на-
зар аударуда.

«0здеріңіз білетіндей, қазір 
медиа саланың адамдардың 
к�з қарастарына әсері мол. 
Осы ған орай, министрлік елі-
міздің ақпараттық күн тәртібін 
ұлттық тәрбие мен салт-дәс-
түрді, ұлттық құнды лықтарды 
ұрпақ санасына сіңірудің ма-

ңыздылығын ескере отырып 
жүр  гізуде. Бұл бағытта �ңір-
лерде арнайы медиа жоспарлар 
әзірленіп, ақ параттық түсіндіру 
жұмыс тарын жүргізетін са рап-
шы спи керлер пулы құ рылды. 
Түрлі форматтағы материалдар 
дәс түрлі және әлеуметтік медиа 
же лілерінде кеңінен таралуда. 
Республика театрларында да 
қазақ хал қының мәдениеті мен 
ұлттық құндылықтарын наси-
хаттайтын қойылымдар басым-
дыққа ие болып келеді», – деп 
мәлімдеді Айзада Құрманова. 

Ал Оқу-ағарту вице-ми-
нистрі Еділ Оспан отырыста 
биыл «Біртұтас тәрбие» бағдар-
ламасы жаңартылып, оған 
10 мемлекеттік органның күші 
біріктірілгенін айтты. Бұл бағ-
дарлама арқылы балалар мен 
жас�спірімдерге ұлттық құнды-
лықтарды жеткізу және тәрбие-
леудің біртұтас идео логиялық 
жүйесін қалыптастыру к�з-
делген.

– «Біртұтас тәрбие» бағдар-
ла масы аясында «Балалар кі-
тап ханасы» жобасы іске асы-
рылып, қазақ әдебиетінің әр-
түрлі кезеңдерін қамтитын 
1770 кітаптың тізімі жасалды. 
Бұл жоба арқылы оқушылардың 
кітап оқу дағдыларын артты-
рып, қазақ әдебиеті мен мәде-
ниетін жақын таныстыру к�з-
делген.  Тіз імді  дайындау 
ба   ры  сында М.�уезов атындағы 
�дебиет институты, Ұлттық 
академиялық кітапхана және 
басқа да беделді ұйымдар жұ-
мыл дырылды, – деп атап �тті 
Еділ Оспан. 

Жиын барысында айтыскер 
ақын Серікзат Дүйсенғазы 
қазақ тілінде мультфильмдердің 
жетіспеушілігіне назар ауда-
рып, қазақ фольклорын дағы 
кейіпкерлерді балаларға наси-
хаттаудың маңызды лығына 
тоқталды.

«Қазақша мультфильм дер-
дің тапшылығы �зекті мә селе. 
Біздің халық ертегілер мен ба-
тырлар жырына бай, онда ұр-
паққа үлгі боларлық ерекше 

кейіпкерлер жетерлік. Соған 
қарамастан, бүгінде қазақ 
ертегілеріндегі кейіп керлерді 
насихаттайтын мульт фильм-
дердің саны �те аз. �сі ре се, 
ба    лалар қазақ тіліндегі кон-
тент ке қарағанда басқа тіл дегі 
мульт фильмдерді к�п к�реді. 
Бұл жағдайды �згерту үшін 
Мәдениет және ақпарат ми-
нистрлігі мен Оқу-ағарту ми-
нистрлігі бірігіп, мульт фильм-
дер мен балаларға арнал ған 
кон тентке қолдау к�рсетуді 
қолға алуға тиіс. Осы мәселені 
Үкі   метке жеткізу керек деп са-
най мын», – деді Серікзат Дүй-
сенғазы. 

Театр режиссері Асхат Мае-
миров болса, балаларға ар-
налған шығармалар мен мульт-
фильмдерді қолдау үшін ар-
       на йы гранттар б�лудің маңыз-
ды екенін атап �тті.

«Балаларға арналған шы-
ғармашылық жобалар мен 
мульт фильмдерге, к�ркем 
фильм   дерге арнайы гранттар 
б�лінсе, олардың ұлттық құн-
дылықтарды насихат таудағы 
р�лі арта түсер еді. Бұл жұмыс-
тар тек Ақпарат және мәдениет 
министрлігінің құзыретіне ғана 
кірмей, Оқу-ағарту министр-
лігінің де тікелей жауапкер-
шілігіне жүктелуі керек деп 
ой   лаймын», – деді Асхат Мае-
миров.

Бұдан б�лек, жиын бары-
сында жазушы, қоғам қай-
раткері Алдан Смайыл, ақын 
Оңайгүл Тұржан және жазушы-
драматург Роза Мұқанова ұлт-
тық тәрбие, оның ұрпақ сана-
сына тигізер  терең әсері 
жа  йын   да пікірлерін ортаға 
салды. Қатысушылар қоғамда 
тамыры тереңге жайылған дәс-
түрлі құндылықтарды ұлық-
таудың маңыздылығын ерекше 
атап �тіп, ұрпақтар сабақтас-
тығын сақтау жолында аянбай 
еңбек ету қажеттігіне тоқталды.

«�р ұлттың рухани тірегі – 
�з тілі, �з мәдениеті. Құнды-
лықтарымызды сақтап қалу 
бо лашаққа деген жауапкер-
шіліктің белгісі. Ұлттық тәрбие 
тамыры тереңде жатқан мәде-
ние тіміз бен әдебиеті мізден су -
сындайды, ал оны сақтап, наси-
 хаттау – әрбіріміздің пары зы-  
мыз», – деді Алдан Смайыл.

Жалпы, отырыс барысында 
ұлттық тәрбие мен құнды лық-
тарды жас ұрпақтың бойына 
сіңіру, мәдениетті қолдау ша-
раларын күшейту бағытында 
бірқатар ұсыныстар мен бас-
тамалар талқыланды. Кеңес те 
к�терілген мәселелер ұлттық 
мәдениет пен тәрбиені нығай-
тудың маңыздылығын тағы бір 
айқындады.

БАҒДАР
9 ҚАРАША 2024 | СЕНБІ

№125 (4519)

«МҰҒАЛІМ TALKS» – ЖАҢА ИДЕЯЛАРҒА 
ЖОЛ АШАТЫН КӘСІБИ ПЛАТФОРМА

«AMANAT» партиясының ұйымдас ты р -
уы   мен өткен «Мұғалім Talks» жиы нында 
конкурстық іріктеуден өтіп, алты педагог 
өз баяндамасын жасаған болатын.
Солардың бірі – Қызылорда облысы 

Сырдария ауданы Тереңөзек кентінде 
орналасқан №210 Оспан Әбілпаттаев 
атындағы орта мектептің математика 
пәні мұғалімі Заманбек Аманбеков. 
Бір шама аудандық, республикалық жа-
рыстардың жүлдегері осы жоба және 
орта білім туралы өз пікірін білдірді.

ҚАЗАҚ ТІЛІНДЕГІ КОНТЕНТТІ 
КӨБЕЙТУ ҚАЖЕТ

«AMANAT» партиясы жанындағы Азаматтық қоғам мен мәдениетті 
дамыту жөніндегі Miras республикалық кеңесі отырыс өткізіп, ұлттық 
құндылықтарды дәріптеу және ұрпақ тәрбиесінде ұлттық тәрбие мен 
салт-дәстүрдің маңызы талқыланды.

Заманбек АМАНБЕКОВ, мұғалім:

– Заманбек мырза, сіз «Мұғалім 
Talks» платформасына қатысып, 
�зіңіздің тәжірибеңізді б�лісіп, орта 
білім ж�нінде мазмұнды баяндама 
жасадыңыз. Қалай ойлайсыз, орта 
білім жүйесінде бізге не қажет? Нені 
жетілдіруіміз керек? 

– �рине, орта білім саласындағы 
түйткілді сұрақтарға қатысты �з 
ойым    ды б�лісуге қуаныштымын. Бү-
 гінде жалпы орта білім жүйесінде бізге 
жаңа шылдық пен технологиялық 
дайындық қажет. �лемдік білім стан-
дарттарына сәйкес болу үшін оқу-
шыларға заманауи білім беру әдістерін 
енгізу – аса маңызды қадам. Жетіс-
тіктеріміз бар: қазақстандық оқушы -
лар халықаралық олимпиада ларда, 
түрлі байқауларда үздік нәти желер 
к�рсетіп жүр, бұл біздің білім беру 
жүйеміздің әлеуетін к�р сетеді. Деген-
мен ауыл мектеп  терінің мүм кіндік-
терін кеңейту, пәндік бі ліммен қатар 
�мірлік дағдыларды дамыту, оқушы -
ларды сыни ойлауға және креа тивті 
шешімдер қабылдауға үйрету сала-
сында әлі де жұмыс қажет.

Сондай-ақ мұғалімдерге үздіксіз 
кәсіби қолдау к�рсету және олардың 
құзыретін арттыру да аса маңызды. 
Білім беру тек пәндерді оқыту емес, 
ол балаларды жаңа әлемге бейімдеп, 
�здерінің болашағын қалыптастыруға 
к�мектесетін кешенді үдеріс. Сол 
себепті бізге барлығын қамтитын, 
жан-жақты дамуды к�здейтін білім 
беру тәсілі керек.

– Сіздің ойыңызша, қазіргі мектеп 
бағдарламасының қандай негізгі артық-
шылықтары мен кемшіліктері бар?

– Қазіргі мектеп бағдарла масы-
ның артықшылықтары мен кем  ші-
ліктері жайлы айтар болсақ, мен 
�зге рістерді қолдаймын. Себебі �зге-
ріс – даму, ал даму болмаса, қо     ғам-
ның алға жылжуы қиын. Қазіргі 
бағ    дарламаның басты артықшы-
лықтары – технология лардың да -
муына бейімделу, функцио нальды 
сауаттылық пен сыни ойлауды да-
мыту, сондай-ақ оқушылардың жеке 
тұлға ретінде қалыптасуына бағыт-
талғандығы. Бағдарлама оқу шыларға 
тек ақпаратты жаттап алу емес, оны 
қолдануға мүмкіндік бере тін дағды-
ларды үйретуге ұмтылады.

Дегенмен мектеп бағдарламасында 
кейбір кемшіліктер де бар. Ол – бі-
лімнің кейде тым теориялық болып, 
практикалық дағдыларға аз к�ңіл 
б�лінуі. Бағалау жүйесінің қатаңдығы 
мен мұғалімдердің жаңа әдіс-тә-
сілдерге толық дайын болмауы да 
қиындықтар туғызуы мүмкін.

Жалпы, менің ойымша, жаңа тех-
нологиялар мен әдістемелерді енгізу – 
уақыт талабы. 0згерістердің басты 
мақсаты – оқушыларды �мірге қажет-
ті дағдылармен қаруландырып, олар-

ды әлемдік деңгейде білім алуға 
дайындау.

– Бүгінгі қоғамда мұғалім мәртебесі 
мен оның әлеуметтік беделін қалай 
к�теруге болады? 

– Мұғалімнің мәртебесін к�теру 
үшін ,ең алдымен, оның адал еңбегі 
мен кәсібилігі маңызды. Менің тәжі-
рибемнен к�ргенімдей, мұға лімнің �з 
еңбегімен ғана �з мәртебесін жасауға 
болатыны анық. Алайда бұл үшін қо-
ғам мен мемлекет тарапынан қол дау 
қажет. Мұғалімдердің кәсіби дең гейін 
арттыру үшін оларға үздіксіз білім алу 
мүмкіндігі мен жаңа әдіс-тәсілдерді 
үйрету қажет. Жалақысын к�теру және 
әлеуметтік жағдайын жақсарту да 
маңызды, себебі бұл мұғалімдерге �з 
жұмысын лайықты атқаруға мүм кіндік 
береді. Сонымен қатар мұғалім нің 
еңбегін қоғам дұрыс бағалап, олардың 
жетістіктерін насихаттау маңызды. 
Ата-аналармен және оқу шылармен 
сенімді әрі құрметке негіз делген қа-
рым-қатынас орнату да мұ ға лімнің 
беделін арттырады. Жал пы, мұғалім �з 
мәртебесін �з еңбегімен жа саса да, 
қоғам мен мемлекет тара пынан қолдау 
к�рсе, оның беделі айтарлықтай �седі.

– Мұғалімдердің біліктілігін қалай 
жетілдіруге болады? Осы туралы не 
айтар едіңіз?

– Мұғалімдердің біліктілігін же-
тіл діру үшін бірнеше негізгі бағыт-
тарды ұстану қажет. Біріншіден, үз-
діксіз білім беру мен курстарға қатысу 
маңызды: мұғалімдерге жаңа әдіс-тә-
сілдер, технологиялар мен иннова-
циялық құралдарды үйрету үшін кә сі-
би даму курстарын ұйымдастыру 
қажет. Екіншіден, тәжірибелік оқыту 
мен семинарлар �ткізу арқылы мұға-
лімдердің нақты білім беру дағды-
ларын жақсартуға болады. Үшіншіден, 
әріптестермен тәжірибе алмасу мен 
коучинг жүйесін дамыту мұғалімдерге 
жаңа идеялар мен әдістерді енгізуге 
к�мектеседі. Соңында мұғалімдердің 
жеке зерттеу және жобалар жүргізуіне 
мүмкіндік беру, шығармашылық пен 
сын тұрғысынан ойлау дағдыларын 
дамытуға ықпал етеді. «Білімді болу – 
артық емес, бірақ сол білімді қолдана 
білу – шеберлік» деген нақылды 
ұстану арқылы мұғалімдер �з кәсіби-
ліктерін арттырып, білім беру сапасын 
жақсарта алады. Сонымен қатар 
«Ұстаздық еткен жалықпас, үйретуден 
балаға» деген Абай атамыздың с�зі 
мұғалімнің үздіксіз даму жолындағы 
басты бағыт болуға тиіс. Жаңа білім 
мен дағдыларды меңгеру мұғалімнің 
ғана емес, қоғамның да дамуына 
ықпал етеді.

Сіздер арқылы «Мұғалім Talks» 
платформасында �з ойымды жеткізуге 
мүмкіндік берген «AMANAT» партия-
сы басшылығына алғысымды жет-
кізгім келеді. 

Дайындаған Әсет САМАТҰЛЫ
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Біз әрқашан жаңа қызметтерді таңдау 
кезінде тұтынушыларымыздың 
қажет тіліктеріне назар аударамыз. 
Мысалы, олар мобильді қосымша 
арқылы 250 және 270ٶны  сандары 
бойынша салық деклара цияларын 
өте тез және оңай тапсыра алады.
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НАРЫҚ

Елімізде бірнеше жыл-
дан бері мемлекеттік қыз-
мет  тердің  қолжетімділігі 
ар  тып, цифрлық инновация-
лар белсенді түрде енгізіліп 
келеді. Әсіресе, соңғы үш 
жыл да мемлекеттік қаржы 
ресурстарын тиімді басқаруға 
және ыңғайлы сервистер құ-
руға бағытталған көптеген 
цифр  лық  шешім  іске  қо-
сы луда . Жақында Астана-
да өткен Digital Finance Day 
шеңберінде таныстырылған 
жобалар – сөзіміздің жарқын 
мысалы.

Атап айтар болсақ, шара аясында Са-
лықтық әкімшілендірудің бірыңғай цифр-
лы платформасы, Smart Data Finance, 
«Элек трондық мемлекеттік сатып алу» 
ақпарат жүйесі, Кәсіпкердің бірыңғай жеке 
каби неті, Тауарлардың цифрлы ката логі 
мен E-Qazyna платформасы сынды бірне-
ше цифр лы %німнің артық шы лықтары 
к%п  шілікке таныс тырылды. Бұл жүйелер 
салық т%леу  шілердің түрлі са наттарына 
мемле кеттік қызметтерді тез әрі ыңғайлы 
жолмен қолда нуға, сондай-ақ импорттан 
немесе %ндіріс тен б%лшек саудаға және 
экспортқа дейінгі тауарлар тізбегін қашық-
тан бақылап, тәуе келдерді азайту мен 
ашықтықты арттыруға мүм кіндік береді.

Қаржы нарығының алпауыттары бас 
қосқан айтулы жиында Қаржы вице-ми-
нистрі /сет Тұрысов әлемдік нарықта эко-
номикалық процестерді цифрлан  дыру дың 
маңызы туралы с%з етті. 

«Мемлекет басшысы Қазақстан хал-
қына Жолдауында бірнеше рет барлық 
салада цифрландыруды енгізудің маңыз-
дылығын айтып, тиісті міндеттер жүк   те ген-
ді. Қазіргі әлемде цифрландыру кез келген 
экономиканың орнықты дамуы  ның маңыз-
ды элементіне айналып отыр. Біздің мінде-
тіміз – мемлекеттік қаржы жүйесінің және 
онымен байланысты бар лық процестің 
қол жетімділігін күшейтіп, ашық және аза-
маттардың ыңғайлығына бағдарланған 
қыз метті жолға қою», – деді ол.

Мемлекеттік қаржының цифрлық 
тран с  формациясы қызмет к%рсетудің жаңа 
деңгейін қамтамасыз етуге к%мекте   седі. 

Кәмила 
ЕРКІН

ЦИФРЛЫҚ ТЕҢГЕ
тердің цифрлық валюталары, элек трондық 
ақша, крипто-активтер және тұрақтылық 
активтері бар деп жариялады. Астанада 
%ткен жиында осы аталған ак тивтердің ара-
сында цифрлық теңгеге қатысты Ұлт тық 
банк %кілі құнды мә ліметтер берді. Мә се -
лен, бүгінде отан дық қаржы нары ғының 
ай налымында ша мамен 38 млрд цифр лық 
теңге бар екені белгілі болды. Ал қаржы 
рет теуші бұл к% лемді жыл соңына дейін 
200 млрд тең геге дейін ұлғайту жос пар лан-
ғанын жария етті. Қазірдің %зінде сандық 
валюта ұғымының аясы жай ғана сән ді тренд 
бо лудан кеңейе түсті. Себе бі дү ние  жү зіндегі 
к%птеген орта лық банк ішкі на рық та бел-
сенді түрде цифр лық валюта енгі зуді жал-
ғастырып келеді. Қытайдағы цифрлық 
юань с%зімізге жақсы дәлел бола алады. 

Ұлттық банк %кілі Бинұр Жәленовтың 
айтуынша, келесі жылы цифрлық еуро 
бойынша соңғы шешім шығарылмақ, қазір 
ол пилоттық сатыда. Ал Ресейде цифр лық 
рубль %з жұмысын 2022 жылы бастағаны-
мен, 2025 жылдың 1 шілдесінен бастап 
нарыққа енгізу туралы жарияланды. Бинұр 
Жәленов цифрлық валютаның негізгі р%лі 
транс шекаралық т%лемдерді жеңілдету 
және жеделдету екенін атап %тті. 

«Бұл бастамалардың себебі трансше-
каралық т%лемдерді тиімді ету мақсатында 

жасауға рұқсат беретіндей етіп орна тылуы 
мүмкін. Егер бұл шарттар орындал маса, 
т%лем %тпейді. Бұл тұжырымдама «смарт-
келісімшартқа» ұқсас. Бағдар ламалаудың 
екі негізгі түрі бар: біріншісі  – демокра-
тиялық escrow, яғни оқиға бойын ша т%лем 
жасалса, екіншісі – белгілі бір шарттар 
орындалған кездегі т%лем.

Бұл шарттарды тиімді орнату үшін 
мемлекеттік дерекқорлар мен реестрлер 
секілді анықтамалық ақпарат к%здері 
қажет. Бағдарламалаудың бұл екі түрі Ұлт-
тық банктің пилоттық жобаларында жү  зеге 
асырылады. Мысалы, қараша айында банк 
«ҚазАгроҚаржымен» бірлесіп эмиссиялық 
субсидияларды қайтару ж%ніндегі жобаны 
іске қосады. Мұнда техника белгілі бір 
ақпараттық жүйенің деректеріне сәйкес 
рәсімделген жағдайда ғана ақша т%ленеді. 
Жақында іске қо сылған әлеуметтік әмиян 
жобасы да даму сатысында. Ұлттық банк 
азамат қызметті алғанын растағаннан 
кейін қазынадан қызмет к%рсетушілерге 
қара жатты авто матты түрде аударуды 
қамта ма сыз ету үшін интеграциялануды 
қолдайды.

Бағдарламалаудың екінші түрі күр-
делірек және қаражатты мақсатты пай-
далануға қатысты. Қараша айында банк 
Батыс Қазақстанда пилоттық жобаны іске 
қосуды жоспарлап отыр, онда жол құры-
лысына ақша тек белгілі бір маршруттарға 
және тиісті лицензиялары бар мердігерлер 
арасында жұмсалуы мүмкін. Пилоттық 
жоба нәтижелері жыл соңында жария-
ланады. Сонымен қатар Ұлттық қордан 
қа ражатты мақсатты пайдалану бойынша 
жоба екі бастамада іске асырылуда.

Атап айтқанда, осы жылдың маусым 
айында Достық – Мойынты теміржолын 
қаржыландырудың алғашқы траншы іске 
қосылды. Бұл жоба барысында цифрлық 
ақша бағдарламасы рельстерге б%лінген 
қаражатты тек соңғы рельс %ндірушісінен 
сатып алу үшін пайдалануға болатындай 
етіп орнатылған. Бұл – қаражатты мақ-
сатты пайдаланудың жарқын мысалы. 
Себебі ол – анықтамалық дерекк%здерді 
қажет ететін ауқымды әрі күрделі міндет. 
Соған қара мастан, Ұлттық банк бірте-бірте 
алға жыл жимыз деген сенім білдірді.

Сонымен қатар Halyk Bank Қаржы 
министрлігімен %зара байланыс тәжіри-
бесімен б%лісті. Банктің Halyk govtech 
платформасындағы мемлекеттік орган-
дармен ынтымақтастығы нәтижесінде 
қазақстандықтар 43 миллионнан астам 
мемлекеттік қызметті пайдаланған. Оның 
ішінде екі миллионға жуығы – Қаржы 
министрлігі ұсынған қызметтер. Halyk Bank 
басқарма т%рағасының орынбасары 
Нариман Мұқышевтың айтуынша, қазір 
Halyk Govtech арқылы 59 мемлекеттік қыз-
мет алуға болады.

«Біз әрқашан жаңа қызметтерді таңдау 
кезінде тұтынушыларымыздың қажет-
тіліктеріне назар аударамыз. Мысалы, олар 
мобильді қосымша арқылы 250 және 
270 ны  сандары бойынша салық деклара-
цияларын %те тез және оңай тапсыра алады. 
Биылғы жылы жалпыға бірдей дек ларация-
лау процесіне бес миллионға жуық адам 
қатысатынын, ал келесі жылы олардың 
саны 13 миллионға дейін %сетінін ескерсек, 
біз бұл қызметке ерекше назар аудардық. 
Бас ты мақсатымыз — процесті мүмкін ді-
гінше қарапайым және қол жетімді ету үшін 
ыңғайлы және тиімді декларация құ рал-
дарын ұсыну», – деді Нариман Мұқы шев.

Осыдан 7-8 жыл бұрын мемлекеттік 
қызметкерлер расында салық деклара-
циясын тапсыру үшін Мемлекеттік кі рістер 
департаментіне арнайы барып, тіпті кейбірі 
кеңесшілердің қызметіне жүгінетін. Қаржы 
саласындағы техно логиялық мүм кін діктер 
азаматтар үшін бұл қызметті жүзеге асыру 
жолдарын жеңіл детіп бергені анық. 
Дегенмен Halyk мемлекеттік сер вистерді 
цифрландыру департаменті дирек торының 
м.а. Дамир Иралимовтың с%зінше, к%птеген 
қазақ стандық деклара цияны толтыру 
кезінде қиындықтарға тап болған к%рінеді. 
Оның айтуынша, кей азаматтар қалай 
деклара ция тапсыруды білмейді.

«Цифрлық форматтағы қызметтердің 
%зектілігі қазір аса жоғары. Біз мобильді 
қосымша арқылы қолжетімді мемлекеттік 
қызметтер саны бойынша алға шықтық. 
Алайда бұдан басқа, мемлекеттік орган-
дармен ынтымақ тас тықта шағын, орта 
бизнес және жеке тұл ғалар үшін түрлі 
сервистер әзірленуде», – деді ол.

Одан б%лек, қазан айында мемлекеттік 
кірістер комитетімен бірлесіп ҚҚС әкім-
шілендіру бойынша пилоттық жоба іске 
қосылды. Жобаның мәні мынада: экс порт-
таушы цифрлық теңгемен шот ашады және 
осы валютада есеп айырысу кезінде 
12% ҚҚС автоматты түрде аударылады. Бұл 
цифрлық теңге маркаланады. Оны бюд-
жетке т%леу үшін пайдалануға немесе ҚҚС 
тізбегінің басқа қатысушыларына беруге 
болады. Бұл Мемлекеттік кірістер коми-
тетіне ҚҚС бойынша транзак ция лардың 
толық ашық болуын және ҚҚС қайтару 
уақытын 70-75 жұмыс күнінен үш есеге, ал 
болашақта одан да к%п мерзімге қысқартуға 
мүмкіндік береді.

«Осындай к%птеген жобалар жүзеге 
асырылуда және олар келесі жылы қол-
жетімді болады деп күтеміз. Бірақ цифр лық 
теңгені сәтті енгізу үшін дұрыс ақпарат 
к%здерінің болуы маңызды», – деп атап %тті 
ҰБ %кілі.

Жиын барысында Б.Жәленов Үкі-
метпен серіктестікте Ұлттық банк GovTech 
пен цифрлық теңге арасындағы синергияға 
қол жеткізу үшін осындай критерийлерді 
әзірлеуді жоспарлап отырғанын хабарлады. 
Оның пікірінше, бұл мемлекеттік шығын-
дардың тиімділігін жақсартуға мүмкіндік 
береді.

ЖЕҢІЛДЕТЕДІ
ТӨЛЕМДІ

Бұл бизнестің дамуына және азамат тардың 
%мір сүру сапасын арттыруға ық пал етеді. 
Қаржы министрлігінің мә  лім деуінше, 
мұндай жо балар шешім қабылдау кезінде 
адами фак торды жоюға, сыбайлас жем-
қорлық тәуе келдерін азайтуға және мани-
пуляция мүм  кін  діктерін азайтуға бағыт-
талған. Осы арқы лы азаматтар мен 
биз       нес  тің мемлекет тік жүйеге деген сені-
мін нығайту к%зделген.

Халықаралық валюта қорының мә-
лімдеуінше, соңғы уақытта цифрлық тех-
нологиялар қаржы саласында ауқымды 
%згерістің туындауына негіз болып отыр. 
Rйткені байланыс саласындағы сандық 
технологияның жетістіктері цифрлық ақ-
шаның және басқа да қаржы техно  ло гия-
ларының жаңа нысандарының тара луына 
түрткі болды. Ұйым жаңа цифрлық қолма-
қол активтердің қатарында орта лық банк-

орталық банктердің цифрлық валюталарға 
баса назар аударуы болып отыр. Rйткені 
ол мұндай т%лемдерді арзан әрі жылдам 
жол мен жасауға мүмкіндік бермек. Бүгін де 
айналымда шамамен 38 млрд цифрлық 
теңге бар, оның негізгі б%лігі мемлекеттік 
т%лемдер үшін пайдаланылады. Ұлттық 
қор аясында біз бұл к%лемді жыл соңына 
дейін 200 млрд теңгеге дейін ұлғайтуды 
жоспарлап отырмыз. Цифрлық теңгені 
Қаржы ми нистрлігі, Сыбайлас жемқор -
лыққа қарсы қызметтер, Мемлекеттік 
кірістер комитеті, сондай-ақ Ауыл шаруа-
шылығы министрлігі сияқты мемлекеттік 
органдардың қаты суымен сегіз түрлі сце-
нарийде сынап к% ре міз», – деп атап %тті 
сарапшы.

Мысалы, цифрлық теңге бағдарламасы 
бел гілі бір тауарлар немесе қызметтер үшін 
тек белгілі бір уақыт ішінде транзак ция 
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ТӘРТІПТІ БИРЖА –

Елдос 
СЕНБАЙ

ЕЛДІҢ БЕРЕКЕСІ

ҚАЛТА-БИРЖА 
ҚАЛАЙ КЕМЕЛ БОЛАДЫ?

Қазақстанда алғашқы тауар биржасы тек 
ХХІ ғасырдың бірінші онжылдығының 
соңын  да құрылды. Құрылмайтын ба еді, оны 
шенеуніктер қолдан жасады. 2008 жы лы 
Алматы �ңірлік қаржы орталығы мен ресей-
лік «Фондовая биржа РТС» ААҚ-ы бірлесіп, 
Алматыда «Еу ра зиялық сауда жүйесі» (ЕТС) 
тауар биржа сы» АҚ-ын тіркеді. Алайда онда-
ғы тұңғыш элек  тронды сауда-саттық тек 2009 
жыл дың 30 наурызында �тті. Оны Премьер-
дің сол кездегі орынбасары Серік Ахметов 
салтанатты түрде ашып берді. Саудада елдің 
50 ірі элеваторында сақтаулы тұрған үшінші 
сыныптағы бидай сатылды. 

Содан бері сарапшылар болмаса, тауар 
биржаларының не бітіріп жатқаны туралы 
былайғы жұрт естімеді. Олардың жаман ата-
ғы 2022 жылғы Қасіретті қаңтар оқи ғаларына 
байланысты шығып, жер жара жаздады. 
Жағ дайға Президенттің ара ла суына тура 
кел  ді. Қ.Тоқаев 2022 жылғы 5 қаңтарда Ақор-
дада арнайы әрі шұғыл кеңес �ткізіп, әлеу-
меттік-экономикалық ахуал ды тұрақ тандыру 
үшін халыққа маңыз  ды �німдердің биржа 
арқылы саты луына тоқтау салды. Сұйытыл-
ған мұнай газы (автогаз), бензин, дизель 
бағасына 180 күнге мемлекеттік реттеу ен-
гізді. 

Содан кейін ғана құзырлы органдар қи-
мылға келіп, тауар биржаларын жаппай 
тексере бастады, талай былықтың шетін 
шығарды. Мысалы, заң бойынша тауар 
биржасының жарғылық капиталы 300 мың 
АЕК (2022 жылы бұл 918,9 мил  лион теңге) 
болса жеткілікті. 

«Салдарынан, нарықта «қалта биржа-
лары» белең алды. Тіпті, кеңсесі жоқ, әл  дебір 
тұлғаның жеке пәтерінде тіркеле салған бир-
жалар болды. Олар толығымен клиент теріне 
тәуелді және биржалық, бәсекелі сауда қағи-
датын дискреди тация лады. Алайда оларды 
жазалау мүмкін емес, себебі формальды түр де 
жарғылық ка пи талына қойылған талапты 
сақтайды. Клиенттері тарапынан олардың 

ТҮЙТКІЛ

Nasdaq, London Stock Exchange, MGEX Миннеаполис 
астық биржасы, COMEX Нью-Йорк тауар биржасы, Commodity 
Exchanges of Turkey, Чикаго тауар-шикізат биржасы... Бәрі 
несімен танымал? Мұндай жаһандық алып биржалар мұнай-
газ, метал, астық басқа өнімнің әлемдік бағасын белгілейді, 
халықаралық нарықты реттейді. Ал қазақстандық тауар биржа-
лары несімен танылды? Сұйытылған мұнай газының бағасын еш 
негізсіз екі еседей күрт көтеріп, 2022 жылы қаңтар толқуларына 
түрткі болды. Содан мемлекет оларды тәртіпке келтіретін рефор-
ма бастады. Заң жаңа жылда күшіне енуге тиіс. 

қызметіне шағым түспейді. Сал дарынан, 
уәкілетті орган олардың қызметін тексере 
алмай ды», – деп түсіндірді Сауда және 
интегра ция министрлігінің сарап шылары. 

Сорақысы сол, 1 миллиардтай жарғы лық 
капиталдың ақша болуы міндетті емес. Оны 
әралуан актив түрінде енгізуге рұқсат. Соның 
кесірінен, олар жарғылық капиталы ретінде 
сантүрлі мүлікті, тіпті биржалық қызметті 
жүр гі зуде қолда ны ла тын бағдарламалық 
қамтылымды ен гізді. К�птеген активінің 
�тімділік-лик видтілігі т�мен аукционға шы-
ғарса, ешкім алмай тын заттар екені әшке-
реленді.

Тағы бір былығы сол, «қалта-бир жа лар» 
нақты бір клиенттерінің ғана тап сырысын 
орындайды, олардың қар сыластарын қатарға 
қоспау үшін қолдан келгеннің бәрін жасай-
ды. Олар «б�тен» брокерлердің �з биржа -
сында аккре ди тациялануы үшін аса қатал 
талаптар қоя ды, к�п жарна талап етеді, 
тіркел меуі үшін қаптаған кедергі орнатады. 
Сал дарынан, мұндай биржалардың бро-
керлерінің тізімі �те қысқа.

– Мұның бәрі тауар биржалардағы адал 
бәсекелестікті шектейді, олардың �зге ойын-
шылардың назарынан тыс, к�зінен таса жүре-
тін сауда-саттығы к� лең  келі. Оның бірқатары 
сатушылар мен сатып алушы лардың аз 
шоғыры үшін ғана сауда ұйымдас тырады. Сол 
мақсатта ашылған. Оларды «қалта-биржалар» 
(«кар манные» биржи) деп атайды. Сон дай-ақ 
баспанада тіркелгендері бар, олар ды «пәтер 
биржалары» деп атайды. Бұған қоса, бир-
жалық сауданың біршама тәуел сіз, бірақ �те 
әлжуаз ойыншылары жетер лік, олар сауда 
�ткізу шартын бекі туде клиент ұсынған кез 
келген шартқа келісе салуға дайын, – деді 
министрлік сарап шылар. 

АНТИМОНОПОЛИСТІҢ
АЙТАРЫ БАР

Тауар биржаларына антимоно по лия лық 
органның да тағар айыбы к�п. Ве домство 
сарапшыларының түсін ді руінше, мысалы, 
к�мір �ндіруші кәсіп орындар әлі күнге 
«қалта-биржаларды» немесе кез келген 
шарт   қа «құлдық!» дейтін клиентсіз биржа-
ларды пайдаланып, к�мірді үлкен к�лемде 

�німсіз делдалдарына сатады. Осы арқылы 
салықтан жалтаруы мүмкін. Dндірген к� -
мірін арзанға бағалап, бюд жетке одан аз 
салық т�лейді. Артынша ши кізатты жете  -
гіндегі �з делдалы арқы лы жылу-электр 
орталықтарына, стан саларға, халыққа қым-
 батқа �ткізіп, ылан-ойран пайдаға кенеледі.

«Бұл ретте �німсіз делдалдардың сон ша 
мол к�мірді сақтайтын инфра құры лымы да 
жоқ. Қоймалардың оларға қажеті жоқ, �йт-
кені шикізатты әрі қарай басқа делдал дар-
ға – к�мір операторларына са та  ды. Осы лар 
ғана к�мірді бірден ке ніш тен алып, тұты-
нушыларына жеткізеді. Бүкіл к�мірді бир-
жада к�терме сатып ала тын �німсіз дел дал-
дардың жолай алатын үстемесі 100%-ға дейін 
жетеді. Осы ның кесірінен �ңірлік к�  мір 
опера торларына �нім қымбат күйде жетеді, 
олар тікелей әрі арзанға алу үшін жер қой-
науын пай даланушылармен контракт бекіте 
ал  майды», – деді Бәсекелестікті қор ғау және 
дамыту агенттігінің мамандары. 

Олар бір мысал келтірді: ешқандай ин -
фрақұрылымы жоқ және к�мір опера торы 
саналмайтын «К�мір Гарант» ЖШС 2023 
жылы «Шұбарк�л К�мір» АҚ-ымен 445 мың 
тонна �німге контракт бекіткен. Осы арқылы 
оның к�мір разрезіне экск люзивті қолжетім-
ділігі қамтамасыз етілді, нарықтағы к�мір 
операторлары мұндай мүмкіндіктен тыс 
қалды. 

«Ұқсас адал емес делдалдық схема ларды 
жою, сондай-ақ к�мір �ндіруші кәсіпорын-
дардың �німіне �ңірлік к�мір тұйықтарының 
еркін қол жеткізуін қамта масыз ету мақса -
тында жоспарлы түрде жұмыс жүргізіліп 
жа тыр. Ол биржаларда нарықтың білікті 
қа  ты  су шыларына са тылуға тиіс міндетті к�-
лемдерді артты руға ба ғытталған. Айталық, 
міндетті к� лем нің үлесі 2021 жылы 10% ғана 
болған. 2023 жы лдың соңында оны 50%-ға 
дейін жет кізе алдық», – деді агенттік �кіл-
дері. 

Осындай шаралар, сондай-ақ делдал дық 
схемаларды қысқарту, к�мір жеткізу шілер 
санын арттыру елдегі к�мір бағасы ның �суін 
құрықтауға мүмкіндік беріпті, әйтпесе 
бұрнағы жылдары қыс кезінде к� мір екі-үш 
есеге дейін қымбаттап кететін. 

БІР САЛАҒА – ҚОС РЕТТЕУШІ
Жалпы, жылдар бойы реттелмеген тауар 

биржаларының �рісі былық пен жемқор-
лыққа белшеден батқан к�рінеді. Сарап-
шылардың айтуынша, бұлардың әрқайсы  -
сынан ондаған, жүздеген мил    лиард теңге 
ақша �теді. Ал олар болса, мик  рокәсіпкерлік 
нысаны ретінде тірке ліп алған. С�йтіп, 
«үйдегі дүкен» сияқты ұсақ бизнеспен бірге 
жеңілдікті, арзан несие, салықтық жеңіл-
діктер сияқ ты мем лекеттік қолдау алып 
кел   ген. Бұған енді тыйым салынуға тиіс.

Бұл үшін депутаттар бастамашы болған 
«Кейбір заңнамалық актілерге тауар бир-

жалары мәселелері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу тура лы» заңының жо-
басын Мәжіліс құптады.

– Тауар биржалары ашық және ереже 
бойынша жұмыс істесе, сонда ғана эконо-
микада маңызды р�л атқарады. Мемлекет 
басшысы 2023 жылғы Жолдауында биржа-
лық тауарларға ашық баға белгілеуді қа-
лыптастыруды және «қалта-биржала рын» 
нарықтан алып тастауды тапсырды. Бұл заң 
жобасы осы тапсырманы орындау үшін 
әзірленді және бірқатар нақты проб леманы 
шешеді, – деді «AMANAT» фрак циясының 
мүшесі, Мәжіліс депутаты Екатерина 
Смышляева. 

Оның түсіндіруінше, осы заң жоба сына 
сәйкес, енді тауар биржалары шағын кә-
сіпкерлік, оның ішінде микрокә  сіпкерлік 
субъектілері қатарынан алып тасталады. Dзге 
жаңашылдықтары жетер лік. Мысалы, тауар 
биржалары жұмысы ның қаржылық тұрақты-
лығы мен ашық  ты ғына қойылатын талаптар, 
соның ішін  де жарғылық капиталы сомасы 
арт тырылмақ. Оларға қатысты мемле кет тік 
бақылау кеңейтіледі. Бұл салада да қара тізім 
түзіледі: биржалық сауда-саттыққа жосықсыз 
қатысушылардың тізілім-рее стрі енгізіледі. 

Қызметін жалғастыру үшін брокерлер 
мен клирингтік орталықтар бұдан былай 
лицензия алуға міндетті болады және олар 
қаржы мониторингі субъектілері санатына 
қосылады. Себебі биржалардағы қаржы 
ағындарының айқындылығы соларға тәуел-
ді. Лицензияны қайтару немесе уақытша 
тоқтату рәсімі енгізіледі. Биржа лық боттар-
дың, жасанды интеллектің к�мегімен бекі-
тілген мәмілелер «елеусіз» деп танылып, 
күшін жояды. Халық үшін маңызды әлеу-
меттік тауарларды сататын тауар биржала-
рына жоғары талаптар енгізіледі.

Заңның бір жаңалығы – стандартты 
аукционды және стандартталмаған тауар-
ларды биржалық саудадан шығарып тас-
тамақ. Соның ішінде стандартталмаған 
тауар лардың сауда-саттығы электрондық 
сауда алаңдарына ауыстырылады. Сауда ның 
бұл түрін жер қойнауын пайда лану шылар 
қолданатыны белгілі. Олар осы арқылы 
биржада тек �зіне тиімді мәміле жасасады, 
шетелден тауар импорттай тын дармен 
келіседі. Сауда-саттыққа отандық тауар 
�ндірушілер жіберілмейді.

Сауда және интеграция бірінші вице-
министрі Айжан Бижанованың айтуынша, 
жыл сайын отандық тауар биржалары 
арқылы 2,5 триллион теңге қаражат �теді. 

– Соның ішінде басым б�лігі, шама мен 
60-70%-ы жер қойнауын пайдалану шы лар-
дың сатып алуына тиесілі. Басқаша айтқанда, 
жер қойнауын пайдаланушылар жыл сайын 
�з қажеттіліктерін �теу үшін 1-1,5 триллион 
теңгеге тауар сатып алады. Онысы тек шетел-
де ғана жасалатын жо ғары технологиялы 
жа бдықтармен шек телмейді. Сондай-ақ 
арасында машина жасау, жеңіл �неркәсіп, 
фарма цевтика және басқа сала кәсіп орын-
дарының �нім  дері, кеңсе тауарлары, жиһаз-
дар сияқты қарапайым �німдер бар. Олардың 
біразы бізде жасалады, жасалмаса, �ндірісін 
Қазақстан аумағында тез-ақ жолға қоюға 
болады, – деді Айжан Vділ қызы.

Алайда оны �зімізде шығарғанмен, қазақ 
жерінің астындағы мол қазынаны игеруші 
алпауыт компаниялар тарапынан кең 
сұраныс болмаса, �ндірісі �ркен жая алмай, 
тоқырайды. 

«Салдарынан күрделі ахуал қалып тас ты. 
Жер қойнауын пайдаланушылардың тауар 
биржалары арқылы жүргізетін сатып алула-
рындағы жергілікті мазмұнның үлесі тым 
мардымсыз және жылына 6-6,5%-ды құрай-
ды. Уәкілетті орган ретінде біз стан дарттал-
маған тауарларды және стандартты аукцион 
деген құралды бир жалық сау дадан алып 
тастау �те маңыз ды деп санай мыз. Бұлар 
қазақ стандық биржалық жүйе ні дискреди-
тациялайды», – деді Сауда бірінші вице-
министрі.

Жаңа заң күшіне енсе, салада қос рет-
теуші пайда болады. Сауда саясатын Сауда 
министрлігі анықтайды, ал тауарлық биржа-
ларға мемлекеттік бақылауды жүргізу Бәсе-
келестікті қорғау агенттігіне жүктеледі. 
Осы дан кейін салада тәртіп пен заң үстемдік 
құра ма, әлде қос реттеушінің басы «бір 
қазанға сыймай», сала әрі қарай деграда ция-
лана ма, оны уақыт к�рсетеді.
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МӘСЕЛЕ

Ресми деректер бойынша, 
аз болғанымен теріскей 

об лыстар мен Қарағанды облы-
сында жылқы мыңдап қырыл-
ған. Бірақ жергілікті атқарушы 
би лік органдары барынша жа-
сы рып, қысы-жазы далада 
жайы  латын үйір-үйір жылқы-
лар  дың қырылмағанын айтып 
бағуда. Алайда к!ктем уағында 
еріген қар астынан шыққан, 
!зен арналарында қатып қалған 
!лекселердің қалқып шығуы 
!ті ріктің арты бір-ақ тұтам еке-
нін дәлелдеді. Жанталасқан 
би лік !ңірде эпидемиялық ауру-
лар тарап кетпес үшін жабыла 
жү ріп !лекселерді жинап !рте-
ген болған. 

Жол бойында да теңкейіп-
тең кейіп жатқан жылқыларға 
бюд жеттің бүйірінен !тема қы-
ның т!ленетіні де алдын ала 
бар лық әкімдіктермен халықтың 
құлағына жеткен. Алайда арты 
сиырқұйымшақтанып, одан 
кейін мүлде т!ленбейтін болып 
шы ға келді. Тұрғындар қанша 
арыз данып жергілікті билік 
!кіл дерінен бастап, облыс әкім-
діктеріне дейін хат жазып, !те-
мақы сұрағанымен жабулы қа-
зан сол күйі жабулы қалған. Бар 
жылқысынан к!з жазып қалған 
жергілікті жұрт сол күйі ұмыт 
қал ған биліктің «уәдесін» орын-
дамағанына қапалы. 

Қыл құйрықтылар жүздеп 
қы рылған аймақтың бірі – Ақ-
мо ла облысы. *сіресе, Бурабай, 
Зеренді, Біржан сал, Степногор 
қаласының іргесіндегі ондаған 
ауылдарда жылқы малы аса к!п 
қы рылған. К!ктем шыға қар ас-
тынан бәйшешектей болып 
шық қан !лекселердің иісі қол-
қа ны қауып, жергілікті билік 
дереу жинауды қадап тапсырған. 
Бі рақ осыған дейін облыс әкім-
дігі ресми түрде айтқан т!лем 

уә десі құр с!з күйінде қалғаны 
тұр  ғындардың ащы жанайқайын 
тудырған. 

Қолда бар жылқысының ба-
сым б!лігі қырылып құрық ұс-
тап қалуға жақындаған шаруа-
ның бірі – Біржан сал ауданына 
қарасты Сәуле ауылының тұр-
ғы ны Жамбыл Жақыпов. Ауыл 
тұр ғынының айтуынша, қолда-
рын дағы шаруа қожалығы негі-
зі нен жылдар бойы жылқы ма-
лын !сірумен айналысады. Еті 
мен қымызын сатып, жылда 
пай   даға кенеліп күнелткен бас-
ты күнк!ріс к!зі болған. Алайда 
былтырғы жұттан шаруаның бір 
!зінде ғана екі жүз жылқысы 
бір дей қырылып қалған. Ауыл-
да ғы басқа тұрғындардың да 
жыл қысы ондап, жүздеп қырыл-
ған. Бірақ жергілікті билік қыңқ 
етпеген. Халық !з қотырын !зі 
қасып, бағасы қымбат жемш!пті 
сатып алып, қалған малын қыс-
тан аман сақтаудың жолын іздеп 
шарқ ұрған. Дегенмен қыстың 
соңы тіпті ауыр болып әбден 
жү  деп к!терем болған мал ақы-
ры қырыл ған. Ауыл тұрғындары-
ның айтуынша, жергілікті ат-
қару шы билік алғашқыда бар 
мал дың тізімін жасап, құжат-
тары мен сырғалықтарын, чип-
те рін түгендесе, !темақысын 
қай таратынын айтып жиналыс 
!ткіз ген. Алайда тұрғындар күні 
бү гінге дейін жұтта қырылған 
мал  дың !темі берілмегенін ай-
тып шырылдап отыр. 

– Былтырғы қыс аса қатты 
бол ды. Даланы жаппай мұз ба-
сып жылқы тебіндей алмай қал-
ды. Алты жүзге жуық қылқұй-
рық тым болған. Бар нәсіп тауып 

кү нелтіп отырған әулетіміздің 
кә сібі – осы. Қанша тыраш та-
нып бар күшімізбен жылқылар-
ды жұттан шығарудың қам-қа-
ре к етін жасағанымызбен, біздің 
шаруа қожалығының ғана екі 
жүз жылқысы қырылып қалды. 
Осы маңдағы басқалардың да 
жыл қылары мыңдап қырылды. 
Бір ақ жергілікті биліктің еш к!-
мегі болмады. К!ктем шыға 
жұт тың салдарынан қырылған 
ма лымыздың !темақысы т!ле-
нетінін жергілікті ветеринария-
лық стансаның басшысы Кемел 
Маев селектор жиналысында 
облыс әкімінің !з аузынан шық-
қанын айтып қуантқан. Бірақ 
артынан бәрі сиырқұйым шақ та-
нып, !темақы түгіл дәнеңе бол-
ған жоқ. Ол үшін т!тенше жағ-
дай жариялануы тиіс !темақы 
т! лейтін заң жоқ дейді. Бірақ 
біз дің аудандағылар жұмған 
ауыз дарын ашпай, мыңдап жыл-
қы қырылып жатса да т!тенше 
жағдай жарияламады. Міне, 

мүм кіндігімді пайдаланып, жан-
таласып иен далада шашылып 
жат қан !лекселерді жинап к!-
міп, !ртедім. 9зімнің ондаған 
жыл қым !лді. Құжаттары мен 
сыр ғалықтары, чиптері бәрі бар. 
Жергілікті аудан әкімдігі бәрі 
то лық тай т!ленеді деп уәделерін 
үйіп-т!ккен. Бірақ сол күйі 
ұмыт қалдырды. Осы теріскей 
облыстардың бәрі күні бүгінге 
дейін ешқайсысы !темақы ала 
ал мады. Жергілікті билік уәдесін 
орындамады. Ал миллиондап 
шы ғын шеккен халықтың қазір-
гі жағдайы аса ауыр, – дейді 
Зе ренді ауданы Васильков ау-
данының жылқышысы Темірбек 
Ғалымов. 

Тұрғындар осылай мұң-за-
 рын жеткізгенімен, жер  -

гілікті билік пен салалық бас   қар-
малар !те мақыны т!легісі 
кел    генімен, !тей алмайтынын 
ал ға тартты. Билік !кілдерінің 
ай  туынша, бұл заңға қайшы 
келеді. 

– Иә, жұттан малдың қы-
рыл ғаны рас. Алғашқыда жұт-
тың салдарынан т!тенше жағдай 
жа рияланады, сосын сол арқы-
лы б!лінген қаражатпен малы 
қы рылған халыққа !темақы 
т! ленбек болған. Бірақ т!тенше 
жағдай жарияланған жоқ. Сол 
себепті жылқылар мен басқа 
малдың !темақысы т!ленбейді. 
9те мақы алу үшін мал сақтан-
ды рылуға тиіс. Бірақ халық мұ-
ны артық к! реді. Ешкім малын 
сақтан дырып жатпайды. Су 
тас қыны бойынша малы қырыл-
ған ха лық қа !темақысы т!лен-
ген, – дей ді Ақмола облысы 
Ветери нария басқармасының 
басшысы Талғат Жүнісов. 

Қалай дегенмен де бар кү-
нелт кен күнк!ріс к!зі малынан 
айырылған ауылдағы ағайын-
ның қазіргі жағдайы аса мәз 
емес. Еттің бағасының т!мен ді-
гі нен онсыз да атакәсіп мал 
шаруа шылығын тастап жатқан 
жұрттың қарасы басым. Малы-
нан айырылған ауыл жұртының 
сенері де жоқ. Сондықтан құ-
зыр лы жоғарғы жақтан был тыр-
ғы жағдай қаперде болып алдағы 
уа қытта мұндай жағдай бола 
қал са, «уәде» ұмыт қалмас үшін 
заң ға !згеріс енгізілгені ж!н бе 
де ген ойдамыз... 

АЌМОЛАНЫЊАЌМОЛАНЫЊ
күтіп жүр,күтіп жүр,

шаруасы

Абзал 
АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

¤ТЕМАЌЫ¤ТЕМАЌЫ

«Малым – жанымның садағасы» деген қазақтың бар күнкөрісі 
осы жылы зор шығыннан көз ашпай тұр. Алдымен тұтас 
теріскей аймақты қамтыған жұттың салдарынан қылқұйрықты 
Қамбар ата түлігі жаппай қырылса, кейін су тасқыны кезінде 
жығылған үстіне жұдырық болып тағы да қолда бар малының 
басым бөлігі дүлей тасқынмен ағып кетті. Онсыз да жұттан 
жұқарып малынан ада болған ауылдағы ағайынға бұл аса 
ауыр тиген. Тұяқты малы түгелге жуық қырылған жұрттың 
шымбайына батқан ауыр шығыннан жағдайы шатқаяқтап кет-
кен шаруалардың бүгінгі хәлі аса күрделі...

қа зіргі уақытқа дейін !тема қы-
мыз ды ала алмай келеміз, – дей-
ді Біржан сал ауданы Сәуле 
ауы лындағы «Бибігүл» шаруа 
қо жалығының жетекшісі Жам-
был Жақыпов. 

Теріскей аймақтың түгел-
ге жуық жылқыдан жұр-

дай болғанын белгілі жылқышы 
Темірбек Ғалымов та айтып 
отыр. Оның айтуынша, Ақмола 
облысының бар ауданында, 
сондай-ақ Солтүстік Қазақстан 
об лыстарында жылқысы қы-
рыл ған жұртшылықтың қатары 
қа лың. Дегенмен !темақыны 
ал ғ ашқыда толықтай !тейміз 
деген жергілікті әкімдік артынан 
с!збұйдаға салып, одан кейін 
мүлде тынышталып қалған. 

– Жылқының к!з алдымызда 
аш тықтан жаппай қырылып 
жатуы ішімізді удай ашытқан. 
Үйір-үйір жылқы арам !ліп 
жатты. Тіпті, к!ктем шыға дала 
тү гел !лекселерге толып, ит-
құз ғынға жем болды. Қолда бар 

Тұрғындар осылай мұң-за-
рын жеткізгенімен, жер  гілікті 
билік пен салалық бас  қармалар 
өтемақыны төлегісі келгенімен, 
өтей алмайтынын алға тартты. 
Билік өкілдерінің айтуынша, 
бұл заңға қайшы келеді. 
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АЙМАҚ

Арада үш аптаға жуық уақыт 
�т се де, �кінішке қарай әлі күнге 
дейін қыздың денесі табылмай жа-
тыр. Атыраулық құтқарушылар, 
сүң гуірлер үш аптадан бері іздестіру 
жұ мыстарын үзбей отыр. Бірақ нә-
ти же жоқ.

«Маған енді ешкім де, ештеңе 
де к�мектесе алмайды. Қазіргі бар 
ар   маным – баламды жерлеу және 
қа нішерлердің қатаң жазалануына 
қол жеткізу», – дейді марқұм Яна 
Лег кодимованың анасы Галина.

Небәрі 23 жасында кісі қолынан 
к�з жұмған арудың �лімінің ар тын-
да кімдер тұр? Марқұмның дене-
сінің әлі күнге дейін табылмауына 
не себеп? Жұмбақ �лімге қатысты 
сұрақ к�п. Атырау облысы Полиция 
департаменті, Атырау облысы Т�-
тенше жағдайлар департаментінің 
мәліметтеріне сүйене отырып, біз 
жұмбақ �лімнің картинасын жасап 
шығаруға тырыстық.

Ресми деректер былай дейді. 
Мар құм Яна Легкодимова 18 қазан 
күні Атырау қаласының Авангард-2 
ша ғынауданындағы үйінен ша ма-
мен сағат түнгі он ша масында шы-

ғып кетіп, қайта орал маған. Атырау 
об лысы Полиция де партаментінің 
бас пас�з қызметі хабарлағандай, 
атал ған факті бойынша «адам ұрлау 
ту ралы» және «кісі �лтіру туралы» 
Қа зақстан Рес публикасы Қыл мыс-
тық кодексінің екі бірдей бабы 
бойын ша қыл мыс тық іс тіркеліп, 
тер геу жұмыстары жүріп жатыр.

Жақында Полиция департа-
мен ті Янаның �ліміне қатысы бар 
деген күдікпен 24 және 25 жастағы 
екі адамның ұсталғанын хабарлады. 
Жедел-іздестіру жұмыстары бары-
сында күдіктілердің қылмыс кезін-
де қыздың денесін Махамбет ауда-
нындағы Талдык�л ауылы маңына 
апарып, Жайық �зеніне лақтырып 
жібергені анықталды. :зге ақпарат-
тар тергеу құпиялығына байланыс-
ты жарияланбай отыр. 

Алайда қара жамылып отырған 
мар құмның анасы Галина атырау-
лық тардан, қоғам белсенділерінен 
және Атырау облысының әкімінен 
к�мек сұрап, біраз мәліметтің бетін 
ашты. 

Марқұмның анасы Галинаның 
айтуынша, Яна Батыс Қазақстан 
об  лысының Чапаев ауылында дү-
ние ге келген. Бір үйдің жалғыз 
қы  зы, үкілеген үміті болған Яна 
мек тепті үздік бітіріп, Атырауға 

жо ғары оқу орнына грантқа түскен 
екен. Жалғыз қызының студенттік 
�мір ге қадам басқанына әрі қуа-
нып, әрі қобалжыған анасы осы-
лайша, Атырауға Янамен бірге к�-
шіп келеді. Яна жоғары оқу орнын 
абыроймен бітіріп, магистр дәре-
же сін алады. Кейін Атыраудағы 
Қа зақ геологиялық барлау мұнай 
инс титутында жұмыс істейді. Жас 
та болса ғылымға үлкен қызығу шы-
лық танытқан Яна алға қарай 
оқуын жалғастыруды жоспарлап 
жүр ген. Тіпті, к�зі тірісінде бірнеше 
ғы лыми жобаларды да қорғаған 
екен. :кінішке қарай, қайғылы 
оқи ға болатын күні марқұмның 
ана сы қалада болмаған. Жұмыс ба-
бымен іссапарда жүрген Галина 
қы зының жоғалғаны туралы тек 19 
қазан күні ғана білген. 

«19 қазан күні қызыма хабарла-
са алмадым. Үйге келгенімде жа-
рық тың �шпей тұрғаны таңдантты. 
@рі Яна марқұм боларының алдын да 
далаға сырт киімсіз шығып кет кен. 
Демек, ол к�п ұзамай үйге қай    та 
келу ді ойлаған. @шейінде қы зым 
далаға шығарында міндетті түрде 
ұялы телефонының қуаттағышы 
мен құлаққабын ала шығады. Бұл 
жолы Яна барлық заттарын үйге 
тас тап кеткен. Үйден қызымның 
күн делігін таптым. Онда Яна кім-
мен с�йлескенін жазып жүрген. 
Қа зіргі уақытта күнделік те поли-
ция ның қолында. Істің анық-қа-
ны ғы ашылып, қызымды �лтір ген-
дердің ең ауыр жазаға тартылғанын 

ті л еймін. Ал дәл қазір маған қы-
зым ның денесінің табылғаны ке-
рек, қызымды арулап жерлегім 
ке   леді», – дейді қайғыдан қан жұт-
қан ана.

Атырау облысы Т�тенше жағ-
дай лар департаменті Азаматтық 
қор ғау басқармасының бастығы 
Ба қыт Аблановтың айтуынша, іздеу 
жұмыстары полиция қызметкерлері 
ұсынған координаттар негізінде 
жалғасып жатыр.

«Біздің қолымызда полиция 
бер ген жедел деректер бар. Іздеу 
жұ   м ыстары сол деректер негізінде 
жүр гізілуде. :зен үлкен әрі ағыс 
қат ты болғандықтан, дененің нақ-
ты қай жерде жатқаны бізге де бел-
гі сіз болып отыр. Іздеу жұмыстары 
тәулік бойы жалғасуда. Сүңгуірлер-
ден б�лек, тағы 12 адам жердің бе-
тін де және жағалау бойында із дес-
тіру жұмыстарына жұмылдырылып 
отыр. Полиция қызметкерлері, 
Ұлт тық гвардия күштері де тар тыл-
ды. @зірге нәтиже жоқ. Бірақ біз 
де нені бәрібір табамыз. Бұған 
дейін гі тәжірибемізде суға кеткен 
де не ні таппаған кез болған жоқ. 
Із дестіру жұмыстары оңай емес, 

де генмен жұмыс тәулік бойы үзіліс-
сіз жалғасуда», – деді спикер Бақыт 
Абланов.

Қазіргі уақытта «Не молчи» қо-
ғам дық қоры марқұм Янаның ана-
сына адвокат іздестіріп жатыр. 
Қор  дың мәліметінше, адвокат 
қыл    мыстық істің тергеу амал дары-
нан бастап, іс сотқа жеткенге 
дейін гі барлық процестерге қаты-
сып, әділдік үшін күресетін болады. 

«Қызымның арманы к�п еді. 
Ол үшін ең басты орында оқу мен 
мансап тұрды. Оқуымды жалғас ты-
рып, жұмысымды реттеп алсам, 
от ба сын құру туралы сосын да ой-
лануға болады дейтін. Менің қо-
лым да қазір қызымның суреттері 
мен ұмытылмас естеліктер ғана 
қал ды», – дейді марқұмның қара 
жа мылған анасы Галина. 

Ананы жалғызынан, елімізді 
талантты жас ғалымынан айырған 
күдіктілердің мұндай ауыр қыл-
мыс қа не үшін барғаны белгісіз. 
Адам �мірі мен денсаулығын ең 
қым бат байлыққа теңейтін елімізде 
қанқұйлы қылмыстардың к�бейіп 
бара жатқаны алаңдатады... Кешір 
бізді, Яна...

Тұрғындардың т�бе шашын тік 
тұр ғызған қайғылы оқиғаларды 
тар қатып айтсақ, 25 қазан күні Бай-
зақ ауданы Түймекент ауылында 15 
жа сар жас�спірім к�ше басындағы 
мұ нарадан асылған күйі табылады. 
Мар құмның мәйітін інісі к�ше 
бойын да кетіп бара жатып к�рген. 
Ал келесі күні дәл осы к�шенің 16 
жас тағы оқушысы �зінің қорасында 
�лі күйі анықталған. 

:з-�зіне қол салған жастардың 
к�р шілерінің айтуынша, екі жігіт 
те к�пбалалы отбасынан шыққан. 
Екеуі дос болып, Ғазиз Байтасов 
атын дағы тірек мектебінде бір сы-
нып та білім алған. Алайда алғаш 
ажал құшқан жас�спірім Тараз қа-
ла сындағы Парасат колледжіне 
оқу ға түсіп, оқуын облыс орта лы-
ғын да жалғастырыпты. Бірақ дос-
тар бір-бірімен байланысын үзбей, 
күн делікті к�рісіп жүрген. Бірінші 
бала мұнарадан �лі күйі табылғанда 
екінші досы оның жаназасына да 
қатысқан. Досы к�з жұмған күннің 
ертесіне екінші баланың да �з-�зіне 
қол салуға не түрткі болғанын еш-
кім түсіндіре алмауда. Бір анығы, 
суи    цидке бармас бұрын балалар 
дос тарына дауыстық хабарлама жі-
берген екен. Онда жас�спірімдер 
�з дерін әлдекімнің күштеп алып 
ба ра жатқанын, к�мек беруін сұ-
раған к�рінеді. Дауыстық ха бар ла-
ма ны естігендердің с�зіне сенсек, 

екі баланың да дауысы �з дауысына 
ұқ самапты. Бейне бір бойын жын 
би легендей үндері қарлығып, есі 
ауыс қандай күйде болыпты. Қазір 
тергеу амалдарының құпиялығына 
байланысты барлық аудио жазбалар 
тәркіленіп отыр. Алайда алғашқы 
күні аудионы тыңдағандар әлі күнге 
бойын әлдебір қорқыныш пен үрей 
билеп тұрғанын айтады. 

– К�з алдымызда жүрген бала-
лар еді. :те тәрбиелі, к�пбалалы 
от     ба сынан шыққан. Ешқандай 
қиын   дық к�рді дей алмаймын. Ақ-
жар қын, тай құлындай бір-бірімен 
те  бі сіп �скен балалар болатын. 
Мек   тептегі сабағынан да қалмай-
тын. Ата-аналарына әрдайым жәр-
демдесіп жүретін. Мұндай қадамға 
ба  лаларды не итермелегенін түсіне 

ал маймын, – дейді марқұмдардың 
к�р шісі Дәулетқұл Молдабеков. 

Ал тәртіп сақшылары тергеу 
амал дарына байланысты оқиғанын 
мән-жайын әлі ашып айтқан жоқ. 
Тек «:зін-�зі �лтіруге итермелеу» 
ба бы бойынша қылмыстық іс қоз-
ғалғанын баян етті. 

«Аталған фактілер бойынша 
Бай  зақ аудандық ішкі істер б�лі мі-
нің қызметкерлері сотқа дейінгі 
тер геу амалдарын бастады. Оқи ға-
ның егжей-тегжейлі мән-жайын 
анық тау үшін қажетті кешенді тер-
геу шаралары жүргізіліп жатыр. Екі 
оқи ғаның бір-бірімен байланысы 
жоқ, олар бір-біріне туыс емес», – 
деп мәлімдеді Жамбыл облысы ІІД 
бас пас�з қызметінің жетекшісі 
Гүлсара Мұхтарқұлова.

Ал Жамбыл облыстық Білім 
бас   қар ма сы қайғылы оқиғаны жіті 
тек серу үшін арнайы комиссия құ-
рылғанын хабардар етті. 

«2024 жылдың 25 қазан күні 
Бай зақ ауданы Түймекент ауылы-
ның тұрғыны «Парасат» коллед жі-
нің 1-курс студенті және 26 қазан 
кү ні аталған елді мекеннің тұрғыны 
Ғ.Байтасов атындағы тірек мек те-
бі нің 11-сынып оқушысы �з-�зіне 
қол жұмсаған. 

Аталған екі факт бойынша оқыс 
оқиғалардың мән-жайын анық тау 
мақсатында облыстық дең г ейде жұ-
мысшы тобы құрылды. Оның құра-
мы на Жамбыл облысының Білім 
бас қармасы, Жамбыл облысының 
білім саласында сапаны қамтамасыз 
ету департаменті, Бала құқығын 
қор ғау ж�ніндегі уәкіл, облыстық 
про куратура, облыстық Полиция 
де пар таменті, облыстық Денсаулық 
сақ тау басқармасы, облыстық Пси-
хо логиялық қолдау орталығының 
�кіл  дері кірді. Жалпы, жұмыс то-
бы на 41 қызметкер жұмылдырылды. 

ЖАЙЫҚҚА БАТҚАН

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

18 қазан күні Атырауда сұмдық оқиға болды. 23 
жастағы қыз кісі қолынан қаза тапты. Сұмдығы сол, 
қанішерлер қызды қорлап өлтіріп, денесін Жайық 
өзеніне лақтырып жіберген. 

ЖАУҚАЗЫН

Жұмысшы топ бірінші кезекте 
атал ған отбасыларға барып, психо-
ло гиялық қолдау к�рсетті. Түйме-
кент елді мекеніндегі орналасқан 
мек тептердің ата-аналарына ауто-
дес труктивті мінез-құлықтың ал дын 
алу мақсатында мекен-жай лар ды 
аралау арқылы психо  ло  гия  лық ал-
дын алу және кеңес беру жұмыстары 
жүр гізілді. Білім беру мекемелерін-
дегі психологиялық қызметті 
ұйым  дастыру жұмыстары зерде-
ленді. 

– Аталмыш оқиғаларға бай ла-
ныс ты жас�спірімдердің әлеуметтік 
же лілердегі парақшаларына қо сым-
ша зерттеу жұмыстары жүргізі ліп, 
күдік тудырған жазбалар бойын ша 
тал дау жасалып, тиісті жұмыстар 
ат қарылуда. Аталған фактілер 
бойын ша ҚК-нің 105-бабы 3-б�лігі 
бойын ша іс қозғалды, – делінген 
рес ми хабарламада. 

Түймекенттіктердің айтуынша, 
бірінші бала �лі табылған мұнара 
жастар арасында кең танымал екен. 
Оның қоршалған аймағына кіру де 
оңай к�рінеді. «Егер осы мұнараны 
дұрыстап қоршап қойса, жастар да 
бұл жерге үйір болмас еді», – дейді 
тұрғындар. 

Қайғылы оқиғаларға байланыс-
ты қазір халық арасында түрлі бол-
жам бар. Біреулер «балаларға бәл-
кім әлімжеттік к�рсетілген шығар» 
десе, енді екіншілер «жас�спірім-
дер дің бойын жын байлаған» деген 
пайым жасауда. Оған себеп те жоқ 
емес. Екі жігіттің араға күн салып 
�з-�зіне қол салуы былай тұрсын, 
к� мек сұраған аудио жазбасы да 
са наны сан-саққа жүгіртуде. Сон-
дай-ақ ел ішінде қаза болған бала-
ның бірінің туысы да суицид жасап 
дү ниеден �ткені айтылуда. Енді 
оның ақ-қарасы тергеу амалдары-
нан кейін белгілі бола жатар.

ЖАСӨСПІРІМДЕРДІҢ 
ЖҰМБАҚ ӨЛІМІ

Бүгінде жасөспірімдер арасында суицид деректері жиілеп кеткені жасырын емес. Әсіресе, 
балғын шағында өмірін қиюға бейім тұратын балалардың әрекеті тұтас қоғамды алаңдатып 
отыр. Билік басындағылар жасөспірімдер арасындағы ажал құшу статистикасын бүркемелеуге 
тырысқанымен, кейбір жағдайларды жасыру мүмкін емес. Міне, сондай қайғылы оқиға 
жуырда Жамбыл облысы Байзақ ауданында болды. Ал санаға салмақ салатындығы екі бірдей 
жасөспірімнің өз-өзіне қол салу себебін ешкім түсіндіріп бере алмауда.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 
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Мәдениет және ақпа рат министрлігінің мә ліметінше, 
конференцияға ЮНЕСКО Бас дирек торының 
орынбасары Эрнесто Оттоне, Қазақстан Мәдениет және 
ақпарат министрлігінің Архив, құжаттама және кітап ісі 
комитетінің т-рағасы Рустам 0ли, Қазақстан Жазушылар 
одағының т-рағасы Мереке Құлкенов және ТҮРКСОЙ 
халықаралық ұйымындағы Қазақстан -кілі Бақытжан 
Омар қатысты.

Қатысушылар Бердібек Соқпақбаев кітабының 
аудармасы француз оқырмандарына қазақ мәдениетін 
танытып, Қазақстан халқының бай дәстүрлері мен 
құндылықтарын ашатынына сенім білдірді.

Сондай-ақ Париждегі ЮНЕСКО штаб-пәтерінде 
«Менің атым Қожа» фильмінің к-рсетілімі -тті. 
К-рсетілім осы картинада басты р-лді сомдаған Нұрлан 
Санжардың бейне-хабарламасынан басталды. 0йгілі 
кинокартина к-рермендердің ыстық ықыласына 
б-ленді. Бірнеше ұрпақтың сүйікті картинасына 
айналған туынды, кезінде сала мамандарын талай рет 
мойындатқан. 1967 жылы Канн фестивалінде фильм 
қазылар алқасының жоғары бағасына ие болды.

– Француз к-рермені болсын, басқа ұлттың азамат-
тары болсын, бәрі де шын к-ңілдерімен қызыға қарады. 
Фильмнің әртүрлі сәттеріне, Қожаның қылықтарына 
бірге күлдік. Осыған байланысты Бердібек Соқпақбаев-
тың және Абдулла Қарсақбаев түсірген фильмнің тек 
қазаққа емес, бүкіл әлемге түсінікті, жақын екеніне тағы 
бір мәрте к-зіміз жетті. Соған қуанамыз, – деді Қазақ-
станның ЮНЕСКО-дағы тұрақты -кілі Асқар 0бді-
рахманов.

Фильм к-рермендердің де к-ңілінен шықты.
– Фильм барысында сан түрлі әсер алдым. @зім -мір 

сүрмеген дәуірге деген сағыныш сезімін тудырған 
сиқырға тап болдым десем артық емес. Қазақ киносы 
фестивалінің барлық к-рсетілімдері -те тамаша болды, 
– деді к-рермендердің бірі Элиз. 

Бердібек Соқпақбаевтың 100 жылдығының 
ЮНЕСКО-ның атаулы даталар күнтізбесіне енгізілуі 
оның әлемдік мәдениетке қосқан үлесінің маңыздылығын 
к-рсетеді. 1952 жылдан бастап Қазақстан Жазушылар 
одағының мүшесі болған қаламгер к-зі тірісінде-ақ қазақ 
балалар әдебиетінің классигі ретінде танылды. Балалар-
дың ғана емес, ересектердің де сүйікті жазушысына 
айнал ған оның шығармашылығы ұрпақ тәрбиесінде әлі 
күнге -зектілігін жоймай келеді. 

Қазақстан тарапы ЮНЕСКО-ға іс-шараны ұйымдас-
тырудағы қолдауы үшін алғыс білдіріп, қазақ халқының 
мұрасын халықаралық аренада насихаттайтын мәдени 
іс-шаралардың маңыздылығын атап -тті. 

Мерей ІЛТИПАТҚЫЗЫ

Апталық аясында сәулелі ғұмы-
ры ның жарты ғасырға жуық уақытын 
-нерге арнаған театр саңлағы, 
Қазақ станның еңбек сіңірген артисі 
Сағызбай Қарабалин шығарма-
шылығына арналған «Бекзат болмыс 
иесі. Масадан корольге дейін...» атты 
зерттеу кітабының тұсаукесер рәсімі 
-тті. @нерді қадір тұтатын оқыр-
манына жол тартқан аталмыш 
еңбектің авторы Темірбек Жүргенов 
атындағы Қазақ ұлттық -нер ака-
демиясының оқытушысы, театр-
тану шы – Бейбіт 0лкеева. Еңбекте 
актердің шығармашылық әлемі 
театртанушылық және тұлғатаным-
дық тұрғыда қарастырылып, сурет-
кердің жеке қолтаңбасы мен бекзат 
болмысы зерттелді. Театр тарихын-
дағы айтулы күнге Сағызбай Қара-
балиннің замандастары мен әріп-
тестері,  театр майталмандары 
ар  на   йы келіп, автор мен мерейтой 
иесіне ақжарма тілегін жаудырды.

Зерттеу кітабының тұсауы ке-
сіліп, к-пшілікке ұсынылған соң 
туынды авторы Бейбіт ханымды сұх-
батқа тарттық. Автор кітапты жазу 
барысында жылдар бойы сахнадан 
түспей, -нерді -рге сүйреп жүрген 
-нер иесінің ішкі болмысын зерде-
леуге тырысқанын, осының арқа-
сында оның тұлға ретіндегі бей несі 
тереңдей түскенін алға тартты.  

– Қазіргі театр кеңістігінде ак-
терлік -нер – ең маңызды аспек-
тілердің бірі. Сағызбай Қарабалин 
– -мір бойы сахнадан түспей, әр 
күнін -нерге арнаған актер. Дәл 
қазір оның шығармашылығы одан 
сайын жарқырай түскен уақыт деп 
есептеймін. Актер осы күнге дейін 
Мүсірепов театрында ғана емес, -зге 
де театрларда, сондай-ақ кино 
әлемінде де к-рініп жүр. Бұл кітапты 
жас театртанушы ретінде осындай 
бір тұлғаның -мірі мен -нерін қағаз 
бетіне түсіріп, к-зі тірі кезінде 
батасын ала отырып жазу мақсатым 

болды. Сондықтан мен бірден жұ-
мыс қа кірістім және мүм кін дігінше 
оның шығармашылық жолына 
тереңінен зерттеу жүргізуге тырыс-
тым. Шын мәнінде актерлік -нер 
үлкен ізденісті талап етеді. @нерге 
қадам басқысы келетін әрбір оқыр-
ман зерттеу кітабын ашса, тұл ғаның 
болмысын таниды, сонымен қатар 
актерлік -нерді игергісі келген адам 
-зіне керегін алады деп ой лай-
мын, – дейді ол.

Автор актердің -мірі мен -нер 
жолын кітап ретінде басып шығар-
ғанға дейін Сағызбай Қарабалин 
шығармашылығын бес жылдан аса 
уақыт бойы зерттеп келгенін айтады. 
С-з соңында Бейбіт 0лкеева жарық 
к-рген кітап зерттеу жұмысының 

соңғы нүктесі болып қалмайтынын, 
ізденіс әрмен қарай жалғасын таба-
тынын атап -тті.

– Актерді зерттеу үшін оның 
туған жері, -скен ортасы, шырағын 
жаққан ұстаздары немесе жүрген 
ортасын ғана білу аздық етеді. @нер 
иесін зерттеу үшін оның шын 
мәніндегі болмысын зерделеу қажет. 
Оның болмысы қандай? @зі қанша 
талантты мойындады? @зін қанша 
мықтыға мойындатты? Мен Сансыз-
бай атаны зерттеу барысында ең 
алдымен -зімен сұхбат құрып, -мір 
жолын тыңдағым келді. Ең қызығы 
мен қиыны да сол – Сансызбай ата 
-зін мақтамайтын аз адамдардың 
қатарында. Сұхбат барысында -зі 

жайлы айтатын с-зінен г-рі «біз» деп 
басталатын әңгімесі к-п болды. 
Онымен қоса, -зінің замандастары, 
ұстаздары және әріптестері туралы 
естеліктерді к-бірек б-лісті. Шығар-
машылық жолын тоқтатпай, күллі 
ғұмырын театр -неріне арнау, к-рген 
қиындық пен биік белесті артқа 
тастау – тек терең, интеллектуалды 
актерлердің бағына бұйыратын бақ. 
Осындай актердің -мірі мен -нер 
жолын кітап ретінде жазу – мен үшін 
үлкен мәртебе және ауыр жауапкер-
шілік. Сағызбай Қарабалин әзірге 
шығармашылық жолында «тоқтай-
тын» актер емес. Күн сайын жаңа 
қойылымдарда к-рініп жүр. Театр 
кеңістігінде мұндай актерлер к-п 
деуге келмейді, – деп с-зін түйіндеді 
театртанушы Б.0лкеева. 

Апталықта Сағызбай Қарабалин 
басты кейіп керлердің р-лін сомдай-
тын «Король Лир» (авт.: У.Шекспир, 
реж.: Ф.Молдағали), «№37» (авт.: И.
Иман, реж.: Ф.Молдағали), «Мәм лүк. 
Сұлтан Бейбарыс» (авт. ж/е реж.: Ф.
Молдағали), «Құлагер» (І.Жансүгіров, 
реж.: Ф.Молдағали), «Баянсыз бақ» 
(авт.: В.Дельмар, реж.: Ф.Молдағали) 
қойылымдары сахналанды.

Қазақ театр сахнасында қайта-
лан бас р-лдерді сомдап жүрген 
Сағызбай Қарабалиннің қоржынын-
да бір-біріне ұқсамайтын әрқилы 
об раздар бар. Бүгінде актер театр 
сахнасында ғана емес, отандық 
киноиндустрияда да -нерін паш етіп 
келеді. Соның ішінде «Алпыстан 
асып барамын», «5.32», «Жат ба-
уыр-2», «Жел тоқтаған жер», «Слово 

офицера», «Күй ғұмыр», «Жезтыр-
нақ», «Сәке 2», «Ва банк», «Слепой 
эстошник» және т.б фильмдер мен 
телехикаяларда ерекше р-лдерімен 
танылды. Сағызбай Қарабалин – 
еңбек жолын Қазақ мемлекеттік 
қуыршақ театрынан бастап, С.Қо-
жам құлов атындағы Жезқазған қазақ 
музыкалық драма театры, Атырау 
облыстық Махамбет атындағы Қазақ 
драма театрында жалғастырып, 2004 
жылдан бері Ғ.Мүсірепов атындағы 
Қазақ мемлекеттік академиялық 
балалар мен жас-спірімдерге арнал-
ған театрда актер ретінде қызмет етіп 
келе жатқан табиғи талант иесі.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ, 
Алматы қаласы

БЕКЗАТ БОЛМЫС ИЕСІ

Таяуда қазақ театр өнерінің 
ру хани қазынасы кезекті жаңа 
туындымен толықты . Алматы 
шаһарында орын тепкен мәде-
ниет ордасы Мүсірепов атындағы 
Қазақ мемлекеттік академиялық 
балалар  мен  жасөспірімдер 
театрында Қазақстанның еңбек 
сіңірген артисі Сағызбай Қара-
бали ннің 70 жасқа толған ме-
рейтойына орай апталық ұйым-
дастырылған еді. 

ҚОЖА 
ФРАНЦУЗША СӨЙЛЕДІ
Парижде ЮНЕСКО-ның штаб-пәте-

рінде белгілі жазушы, қазақ балалар 
әдебиетінің классигі Бердібек Соқ-
пақбаевтың 100 жылдығына арналған 
конференция өтті. Іс-шара аясында 
«Менің атым Қожа» кітабының фран-
цуз тіліне аударылған нұсқасының 
тұсаукесері ұйымдастырылды. 

Шығар машылық жолын тоқтатпай, күллі 
ғұмырын театр өнеріне арнау, көрген 
қиындық пен биік белесті артқа тастау – 
тек терең, интеллектуалды актерлердің 
бағына бұйыратын бақ. Осындай актердің 
өмірі мен өнер жолын кітап ретінде жазу 
– мен үшін үлкен мәртебе және ауыр 
жауапкер шілік. 

РУХАНИЯТ
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МЕРЕЙ

ХХ ғасыр басындағы қазақ 
әдебиеті сол дәуірдің саясатын, 
алып империя ықпалының құл-
дыр ауын, феодалдық үрдістің 
құл ау ын, ішкі ықпалдың дүмпуі-
нен күш алған жаңа үкіметтің 
т�ңкерісін, жылға жетпеген уа-
қыт ішінде билік басына келген 
үш үкіметтің алма-кезек ауысуын 
�з қалпында жазумен ерекше-
ленеді.

Бейімбет Майлин шығарма-
ларына Қостанай атырабы, арна-
сы толған Торғай-Тобылдың 
таса сы мен ағысы баяу «Аят» 
�зені жағалауына қонған жұрттың 
тір шілігі арқау болды. Осы бір үш 
�зен нің сағасына жиналған ауыл 
адамдарының аңғалдығы, сен-
гіш тігі, күнәмшілдігі бүтін қоғам-
ның бейнесі іспетті. 

)р қоғамның тұрақты қалып-
тасқан саяси-әлеуметтік, саяси-
экономикалық, мәдени-рухани 
�мірінің дағдыларына, табиғи 
құбылыстардан тұратын тағды-
р ы на түрлі �згерістің енуін, жаңа 
қоғамның ауытқуы мен толқ-
у ларына, заңды қағидаларына, 
кешегі �ткен мен нақ бүгінгі та-
л аптың айырмашылығына, 
артық шылығына назар салып, 
айна-қатесіз баяндайтын сурет-
кері бол ары заңдылық. Суреткер, 
яғни қаламгер – сол дәуірдің 
қал ыпты келбетін, тұрақты не 
тұрақ сыз тұрмысына баға беруші, 
әде би �лшеуші, әдеби сарапшы, 
әдеби зерттеуші, әдеби безен-
діруші қызметін атқарады. Су-
рет кер-жазушы, ол – Бейімбет 
Май лин. Суреткер-драматург, 
ол –Бейімбет Майлин. 

Бейімбет Майлин ХХ ғасыр-
дың басындағы терең толқулар 
мен тартысқа толы т�ңкерістердің 
шындығын, тұрмыстың ауырлы-
ғын, тағдырдың тауқыметін әдемі 
тілмен, к�ркем оймен жаза білді. 
Қуанышынан қайғысы басым 
дәуірде жазушылықтың аса ма-
ңызды тарауы драматургия бол-
ды. Қазақ драматургиясының да 
бастауы осы ғасырдан тамырлан-
ған. Жазушының шынайы кейіп-
керлері шын с�з, шын оқиға, тың 
идеялармен туды. 

Проза – қазақ әдебиетіндегі 
к�ркем тілдің к�кжиегі. Бейімбет 
Майлин прозалық туынды ла-
р ындағы бейнелердің �міршең-
дігі – қоғам мен адамның арасын-
дағы байланыстың бір жүйеде 
қабысуы. Б.Майлин прозадағы 
к�терілген тақырыптарға талан-
таражға түскен қияңкес қоғам, 
гуманистік идеяға құрылған оқи-
ғалар, ескіліктің сарқыншағы – 
құлдық, теңдік, бостандық к�рі-
н іс тері арқау болды. Би-аға шы -
ғар ма ларындағы кеңестік нату-
рализм – дәстүрлі және ұжымдық 
ауыл �мірі арқылы баяндалды. 

)дебиеттің қайнар бұлағы – 
с�з �нері. С�з – әдебиеттің темір-

қазығы. Би-аға с�з шындығын 
қиялдан емес, �мір шынайылы-
ғынан тудырды. Сол шындығы 
үлкен суреткерлікке жетеледі. 
Бейімбет Майлин осы суреткер-
лік тұжырымға сай қазақ әдебиеті 
айдынында аянбай еңбек етіп, 
бағасы құнды, жарасы әр қоғамда 
талқыға түсетін шығармалар қал-
дырды. Жазушы-драматург шы-
ғар маларындағы кейіпкерлер 
психологиясы – жаңа үрдістің 
қал ып тасуын мойындай алмай-
тын, іштей тұншыққан жарым 
жан дар мен жаңа кезеңнің тәрті-
бін орна тушылардың арпалысы. 
)дебиет тің сан тараулы түрінің 
бірі – жанрлар: проза, әңгіме, 
драма, фелье тон, сатира, әзіл-
сы қақ  қа тән туындылардың 
таби  ғатын аша білді. Жазушы 
�зінің драма лық шығармала-
р ында оқиғаларды байланыс-
тыру шы, болған жайтты әдеби 
құрас тырушы әрі оқиға ларды 
ғаламат шиеленістіруші. Ол – 
адам таби ғатын терең білуші. 
Адамның ішкі жан-дүниесіне 
үңілуші. )деби кейіпкерінің жан 
сарай ына сырлас бола білді. 
Жал ғыз мұңдасы да сол жазушы. 
Би-аға кейіпкер жыласа жұбату-
шы сы, күлсе қолдаушысы болды. 
Қатал тағдырдың тауқыметіне 
таланған, тар жолда кеңдік тап-
па ған кейіп керінің қорғаушы 
қызметін қатар алып жүргені 
әрбір шығарма сында сайрап тұр. 

Суреткер – поэзияда сұлу саз-
ды с�з құраушы. Прозада к�ркем 
тілді �рнектеуші. Фельетонда 
фан тазияға бай. Сатирада сапы-
р ы лыс қан с�з сайысқа емес, 
ашық қоғамның ащы шындығын 
мыс қылмен мақұлдап, түйдек 
оймен түйреп, санаға салып 
отырды. Би- аға салмақты сатира-
сында сая си-әлеуметтік кейіп-
керлердің ұс танымын, ұтқыр 

ойларын, екеу ара диалог терін, 
оқиға құрылы сын, қалпы бұзыл-
ған қоғамның тынысын келістіре 
жазды. 

Би-ағаның тағы бір қасиеті – 
музыкалық қабілет дарыған дара 
тұлға. С�з саптауында, с�з құрау 
иірімдерінде әдебиетке тән сазды 
әуен бар. Оның табиғатпен үн-
де с уі, табиғаттың тілін білуі, 
таби ғаттағы құбылмалы кезең-
дер ді мүлтіксіз тануы әрбір туын-
дылар ында анық білінеді. Сурет-
кердің қаламынан шыққан әрбір 
шы ғар  ма ойы терең, тілі таза, 
боя уы қан ық, дерегі анық – 
образ дар арқылы сол кезеңнің 
тынысын танытты. С�з сұлулы-
ғын талап ететін, тартымды 
образ дар мен шын айы оқиғалар-
ды к�ркем тіл мен жеткізу мақса-
тын ұстанған Бейімбет Майлин 
�з дәуірін сипа т  тауда ерекше 
еңбек етті. Бейім бет Майлин 
еңбегінің айғағы ақпар атта да 
айқын білі неді. Ол �з зам аны ның 
ақпаратын лезде жария лаушы, 
таратушы. Қазақтың маңдайалды 
газеті «Ауылдың» таралымы мен 
тира жының басым болуына бір 
Мыр қымбайдың образы теңдесіз 
үлес қосты. Ал жазу шының 
Ыбыр айы – басына қонған не 
бағы, не соры бүгінмен үндес ке-
й іп кер. Публицист-жазушы Бе-
й імбеттің Мырқымбай, Ыбырай, 
Қырым бай әрекеті сол дәуірдің 
тыныс-тіршілігі мен бол мыс-
бітімін мүлтіксіз баян дады. 

Бейімбет десек, әдебиеттен 
есі мізге Қырымбай қырсықтығы, 
Мұқыш, Ыбырай, Мырқымбай 
маңғаздығы оралады. Бейімбет 

лар үндестігі әрі жазушының 
үлестіре білгенінде. Пьесалар-
дағы к�терілген мәселе лер – 
адамның �мірі, адамның күресі. 
Бейімбет Майлин драма лар-
ындағы басты шиеленіс, ол – 
адамның тебіренісін оятқан тең-
дік пен құлдық, еркіндік пен 
бос тан дық, бақ пен тақ, бағыну 
мен ба ғыныштылық, сатқындық 
пен адалдық к�ріністері. Би-аға 
�зінің драмаларында зарлы әйел-
дің запыран с�зін, долы келіннің 
ащы зарын, адуынды ененің 
кесел мінезін, сұлу қыздың сым-
батын с�з әрекетіне сай сурет-
теген. Ер кектің мінезін – барына 
қанағат, жоғына сабыр ететін 
жұмсақ мінез иесі етсе, кейде 
бай  дың батырма сына к�ндіккен 
кедейге араша болған, батырақ-
тың балағына жармасқанды 
арқасынан сабаған �рк�кірек 
образдар мен саналы ойда бола-
тын, ескі мен жаңаны саралайтын 
парасатты кейіпкер лері арқылы 
жеткізді. 

Осы күні саны к�п, сапасы 
ай тарлық, к�ркемдік деңгейі 
сана  суға тұрарлық сахналық шы-
ғар  маларының к�пшілігі қазақ 
театрлары сағасында сығалаған 
күйі қалып барады. Десек те, қа-
зақ драматургиясының алтын 
қоры нан орын алған Бейімбет 
Майлиннің шығармаларын бұл 
күнде қазақ театрлары сахнала-
мауының себеп сыры неде екен? 
Тәуелсіздік жылдарынан бері 
Май линнің санаулы пьесалары 
сахналанды. Осы біздер Би-аға-
ның пьесаларын сахнаға сый-
дыра алмай жүрміз бе, әлде сый-

СУРЕТКЕР
СЫРЛЫ

Қазақы қарасөздің 
шебері, кең пайым-
ды далалық түсініктің 
білгірі, өз қоғамының 
өмірін әдеби тұрғыда 
өлшеуші Бейімбет 
Майлиннің туғанына 
биыл – 130 жыл.

десек, экраннан батыр Амангел-
дінің мергендігі, театр сахна-
сынан хас батыр Жалбырдың 
ерлігі ора ла ды. Бейімбет Май-
лин – қазақ тың театр �нері мен 
кино саласы ның �ркендеуіне 
сүбелі үлес қос  қан драматург. Би-
аға театрға арналған к�птеген 
пьеса-либре тто жазды. Жалпы, 
бізге жеткені – 23 пьеса, оның 
ішінде ізденіс пен зерт теу-
лер арқылы табылғаны – 16 
пьеса. 

Бейімбет шығармашылығына 
қызыл қырғыннан соң қайта та-
быс тырған, мақалаларына, әңгі-
ме леріне талдау жасап, еңбек-
терін ғылыми зерттеп, жоғын 
түгенде ген жазушы, профессор, 
ғалым, гуманитарлық ғылым-
дары ның академигі Тоқтар Бе-
й іс құлов екенін еске түсірген ар-
тық емес. 

Сахнаның �лшеміне д�п 
түсер Досан, Есімбек, Сарымсақ, 
Жалбыр, Елемес, Жамақ, Таң-
сық, Жамантік, Талтаңбай, 
Сейпен, Тұтқыш, Жамал, Пүліш, 
Шермек образдары – бүгінгі біз 
іздеп жүр ген тақырыптың шеш-
у ін түбінен қозғар кейіпкерлер. 
Тынысы кең, тіршілігі тар тағ-
дыры шерге толы кейіпкерлері 
осы күні арамыздан да табылады. 
Бұл драмаға тиесілі тәсіл ғасыр-

дыртпай жүрміз бе? Қазақ театр 
�неріне кеңдік жасаған, алып 
бәйтерек Би-аға драматургиясына 
кемдік жасап жатқан жоқпыз 
ба?

«...Театр кітабына бірінші 
жазғаным «Неке қияр», «Жат са-
бақ» дегендер еді. «Жат сабақты» 
ар тынан �згертіп, «Шаншар мол-
да» деп атадым...» деген Би-аға-
ның адам психологиясына тән 
қыңыр мінез, ашк�з пенде қылы-
ғын талғам тәсілімен жазған сал-
мақты сатирасы, халықтық театр-
лар мен халықтың сағымына 
айна лған «Тамаша» ойын-сауық 
отауларында жылт еткені болма-
са, кең к�лемді театр сахналары-
нан жарқ етпеді. 

 Жазушы-драматург Бейімбет 
Майлин �зі жазған «Жалбыр» 
пьесасы туралы былай деп жаза-
ды: ...«Мен пьесада 1916 жылдың 
таптық к�терiлiсiнiң сырын ашу-
ға тырыстым, езiлген, қанауда 
келген кедей, батырақ к�пшiлi-
гiнiң қол ұстасып патшалыққа, 
патшаға арқа сүйеген бай-болыс-
тарға қарсы шын ашынып, май-
дан ға түскенiн суреттемек бол-
дым. Жалбыр дейтiн кiсi бұрынғы 
Қостанай уезi Дамбар болысын-
дағы кедей едi. 1916 жылғы к�те-
р iл iсте осы кiсi бастап атқа мiндi. 
Қостанай уезiнiң бiрнеше болыс-
тары бiрiгiп, Торғай уезiндегi 
Аман гелдi к�терiлiсiне атсалыс-
пақшы болды...». Cз дәуірінде 
теңдесіз бұл туындыны осы күн-
дері іздеп жатқан сахнагерді к�ре 
алмадық. Асылында, жай күндері 
жазушының шығармашылығын 
насихаттау баяу жүреді де, мерей-
лі тойы қарсаңында аста-т�к 
той дың жоспарлары құрылып, 
артынан жоспарлардың аяқсыз 
қалғанын түсінбей жатамыз. 
Мерей лі той аясында Би-аға ту-
ра лы 45 сериал ды деректі фильм 
түсіру, кітапха на ға атын беру, 
музей құру, шығар ма ларын сах-
на лау мәселелері айтылады. 
Орын далғандары – әңгімелерінен 
екі кино түсірілді («Қыр әңгіме-
лері» режиссері Д.Мана баев, 1974 
ж, Д.Саламат тың «Талақ» фильмі 
2024 ж.), әңгі мелер желісінен 
«Кім кінәлі» (әзір леген – С.Тұр-
сынбекұлы, 2016 ж.) сахналық 
нұсқасы әзір ленді, Би-ағаның 
�мірі мен қыз метіне арналған 
«Қаламгер» (режис сері – ).Бай-
махан 2019 ж.) спектаклі сахна-
ланды. Қостанай облысының 
бұрынғы Таран ауданы қазір Б.
Майлин ауданы деп �згертілді. 
Бұл атқарылған жұмыстар к�п пе, 
әлде аз ба?!

Ұлт үшін қайраңдаған қайық-
тай күн кешкен қазақтың үш 
бәйтерегі – Бейімбет Майлиннің 
«Жалбыр», «Майдан», «Шұға», 
Ілияс Жансүгіровтің «Кек», 
«Түрк сіб», «Исатай-Махамбет», 
Сәкен Сейфуллиннің «Қызыл 
сұңқар лар», «Бақыт жолында» 
пьесалары 130 жылдық мерей 
тойында сахна ланбаса, қай ме-
р ей тойында сах на лаймыз?!

Самат АЛТАЕВ,
�.Жәнібеков атындағы 

Оңтүстік Қазақстан 
университетінің

магистрі
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ЖАҺАН САРАП

БҮКІЛ БИЛІК БІР ПАРТИЯ 
ҚОЛЫНА К�ШТІ

Атлант мұхитының ар жағын-
дағы супердержавада 5 қарашада 
�ткен президент сайлауының 
қорытындысы енді белгілі бол ды. 
Бұл жерде басты әңгіме дауыс 
берудің ақырғы нәтижесінде емес. 
Айтпақшы, билік басындағы Де-
мо кратиялық партияның үміткері, 
іс басындағы вице-президент 
Камала Харрис таңдаушылардың 
226-сының, оның қарсыласы, Рес-
публикалық партияның канди-
даты, экс-президент Дональд 
Трамп 301-інің дауысын жинады. 
Жеңіске жету үшін 270 таңдаушы 
қолдаса да жеткілікті.

Бұл ретте Харрис ханымды 69 
млн 86 мың 766 қарапайым аме-
рикалық сайлаушы (47,7%), ал 
Трампты  73 млн 417 мың 986 сай-
лаушы (50,7%) жақтап, дауыс бер-
ген. С�йтіп, Дональд Трамп таң-
дау шы лардың да, сайлаушылардың 
да басым дауысын иеленіп отыр.

Мұндағы басты қорытынды – 
Республикалық партияның айқын 
жеңісінде де емес. Бұл сайлауда 
Камала Харрис қана ұлы бәйгеде 
шаң қауып қалғанда, саясаттану-
шылар, партиялық жетекшілер 
және басқасы жеңіліске жеке соны 
ғана кінәлайтын еді. Алайда бұл 
жолғы додада 2018 жылдан бері 
алғаш рет Республикалық партия 
Сенатта басымдыққа ие болды. 
@йткені ол Огайо мен Батыс Вир-
джиния штаттарында жеңді: Се-
нат та енді Огайо атынан демократ 
Шеррод Браунды республикалық 
Берни Морено, ал Батыс Вир-
джиния атынан қазіргі сенатор 
Джо Манчинді республикалық 
Джим Джастис ауыстырады. 

Республикалық партия бұған 
дейін Конгрестің @кілдер пала-
тасын �з бақылауына алған бола-
тын. Нәтижесінде, республика-
лықтар әлемдегі №1 державаның 
барлық тізгінін – атқарушы, заң 
шығарушы биліктерін уысына 
түсірді. Сот билігінде, Жоғарғы 
сотта да республикалықтардың 
қа тары басым. Осылайша, канди-
даты ғана емес, бүкіл Демократия-
лық партия жаппай жеңіліске 
ұшы рап, оппозицияға кетті. 

Ақ үйді, Сенатты, @кілдер 
палатасын қатар қанжығалаған 
республикалықтар кең �кілеттікке 
ие болып, ең басты күшке айналды. 
Ол бұдан былай ешкімге қарай-
ламай, президент Трамптың күн 
тәртібін емін-еркін ілгерілетеді, 
қалаған заңын қабылдайды. Аме-
рикалықтардың демократтардан 
к�ңілі қалғанын мынадан да 
байқауға болады: Огайо штатында 
элитаға беделі жоғары сенатор 
Браунды колумбиялық иммигрант, 
бұрынғы к�лік сатушы Морено 
жығып кетті. @зін халық �кілі ре-
тінде ұсынған республикалық 
Бер ни Морено азуы алты қарыс 
Шеррод Браунды бар жерде мазақ 
етіп, әбден құнын түсірді. Қос 

саясаткердің күресі АҚШ тари-
хын дағы ең қымбат сенаторлық 
бәйгеге айналды. Демократтардың 
аяусыз ақша шашуы нәтиже әпер-
меді. Батыс Вирджинияда жеңіс 
тұғырына к�терілген Джим Джас-
 тис бұған дейін демократ болған, 
одан к�ңілі қалғанын мәлімдеп, 
2017 жылы Трамп жақтаушы-
ларының қатарын толықтырды. 

@ткен сейсенбіде Сенаттың 34 
мандаты «ханталапайға» салынды. 
Онда республикалықтардың шоқ-
тығы биік болды. Демократтар 
арасынан Мэрилендте Энджела 
Олсобрукс танымал республика-
лық Ларри Хоганды қапы қал-
дырды. Делавэр штатында Кон-
грес те үш мерзім қатарынан 
отырған демократ Лиза Блант 
Рочестер қайтадан алдына қара 
салмады. Осының нәтижесінде 
Америка тарихында тұңғыш рет бір 
мезгілде 2 қара нәсілді сенатор бо-
лады. Бұған дейін тек бір сенатор-
дан болды. Нью-Джерси атынан 
АҚШ тарихында тұңғыш рет корей 
�кілі – демократ Энди Ким сена-
тор болды. @кілдер палатасында да 
тарихи оқиға: АҚШ тарихында 
алғаш рет трансгендерлік әйел 
(Сара Макбрайд) конгрессмен 
атанады. 

ВАШИНГТОНДЫ 
«ТІЛСІЗ ЖАУ» ЖАЙЛАЙ МА?

Трамптың жақтастары сайлау-
ал ды тұғырнама орнына «2025 
Жобасын» ұсынды. Бастапқыда 
бұл кітап «Американы құтқару 
үшін Вашингтонды �ртеу!» (Burn-
ing Down Washington to Save Amer-
ica) деп аталды. Саясаттанушы 
Алекс Шепардтың айтуынша, 
кейін Трамптың кампаниясымен 
байланысының күшеюіне орай 
тақырыбы «Американы құтқару 
үшін Вашингтонды қайтарып алу» 
(Taking Back Washington to Save 
America)  деп жұмсартылды. 
Дегенмен онда бәрібір FBI, Rділет 
министрлігі, басқа мекемелерді, 
либералды университеттерді жою, 
АҚШ-тың федералдық үкіметі 
функция ларын жеке секторға беру 
ұсынылған. Трамптың �зі бұл 
қуғын-сүргінді «батпақты құрғату» 
деп атады. 

«2025 Жобасында» айтылғанды 
құптаған Д.Трамп оны орындау 
үшін бір күнге диктаторлық уәкі-
лет тіктерге ие болатынын, бұрын-
ғы биліктің белді �кілдерін, соның 
ішінде Байден мен оның баласын 
тұтқындауға әскер жіберетінін ай-
тып, қорқытты. «2025 Жобасы» 

және Трамптың мәлімдемелері 
негізінде Голливуд Civil War (Аза-
маттық соғыс, прокатқа «Падение 
империи» деген атпен шықты) 
сияқ ты «фильм-катастрофа» 
жан рын да қаптатып кино түсірді. 
Сай лауалды үгіт кезінде Дональд 
Трамп қа жасалған қастандық үрей 
бұлтын қалыңдата түсті. 

Сайлау артта қалды, бір жақ-
сысы, к�п күткен апат болмады. 
Бұл доданың басты әрі маңызды 
қорытындысы да осы болса керек. 
Камала Харрис 6 қараша күні қар-
сы  ласына �зі хабарласып, оны 
жеңісі мен құттықтады. Кеше NBC 
News-ге сұхбат берген Дональд 
Трамп Байденмен де жап-жақсы 
әңгіме-дүкен құрғанын айтты.

– Сайлаудан кейін Украина 
президенті Зеленскиймен телефон 
арқылы тілдестім. Владимир Пу-
тин мен с�йлескен жоқпын, менің 
ойымша, әлі с�йлесеміз онымен. 
Сәрсенбінің таңынан бері әлемдік 
70 шақты лидермен әңгімелесіп 
үлгердім. Президент Джо Байден, 
вице-президент Камала Харрис 
қоңырау шалды, жеңісіммен құт-
тықтады. Екеуімен де құрметке 
құ  рыл ған, �те жағымды әңгіме 
бол  ды, – деді Д.Трамп. 

Оның айтуынша, Харрис елдегі 
бейбітшілік пен тұрақтылық сақ-
талуы үшін билікті тапсыру барын-
ша қалыпты, байсалды болғанын 
қалайтынын жеткізіпті. Трамп 
бұған келіскенін айтты. Ендеше 
«Штаттар соғысы», әскер мен 
қару лы топтар жұмылдырылатын 
азаматтық соғыс болмайтынға ұқ-
сайды. Жаңа сайланған президент 
жуырда іс басындағы президентпен 
дастарқандас болып, бірге түс-
тенетінін жеткізді.

ТРАМПТЫҢ ЖЕҢУІНІҢ 
СЕБЕБІ НЕДЕ?

Би-Би-Си жазуынша, Дональд 
Трамп тың 2016 жылғы жеңісін ли-
бералды және консервативті сын-
шылар кездейсоқтық немесе жүйе-
дегі уақытша ақау деп қарастырды. 
Оған ресейлік хакерлердің, Хилари 
Клинтонға қатысты �сек-аяңдар, 
қасақана жүргізілген дезинфор-
мациялар ықпал еткені туралы к�п 
айтылды. Бұл жолы Трамп сенімді 
жеңіске жетті және тек таңдау-
шылармен шектелмей, алғаш рет 
сайлаушылардың басым дауысын 

иеленді. 2016 жылы Клинтон ха-
ным сайлаушылардың бірнеше 
мил лион дауысын артық жинаса да, 
таңдаушылар есебінен ұтылған еді. 

Financial Times жазуынша, 
2024 жылғы сайлау АҚШ жұртшы-
лығы ның үлкен б�лігі с�зі ісімен 
қабыспайтын, саяси этикасы 
екіжүзділікпен астасып жатқан 
демократтардан шаршағанын, 
сондықтан тіпті сот айыпты деп 
танығанына, екі импичментіне 
және жыныстық жанжалдарына 
қарамастан, популист Трампты 
саналы түрде таңдағанын паш етті. 
Кремний алқабындағы даныш-
пандар да Трампты жақтаған. 

Би-Би-Си мұны «жұмысшылар 
табының бас к�теруі және Демпар-
тияның сәтсіз кампаниясы» деп 
атады. Билеуші Демократиялық 
партия бұған дейін кандидаты 
ретінде ақылынан адаса бастаған 
қария Джо Байденді ұсынды. 
Байден дебатты жарға жығып, 
сайлауға бірер ай ғана қалғанда, 
2024 жылғы 21 шілдеде канди-
даттық тартысты жалғастырудан 
бас тартты. Жаңа кандидат партия-
лық праймериз арқылы таңдалуға 
тиіс еді. Уақыт аз қалды деген сыл-
таумен Байден кандидат ретінде �з 
орынбасары К.Харристі «тағайын-
дады», партия келісе салды. Яғни, 
демократтардың �зі жақтастарын 
демократиялық таңдаудан айырды.

Харрис сайлауалды тұғырнама-
сын елге ұғынықты жеткізе алма-
ды. Бір айдай бұрын ABC телеар-
н а с ы  Д е м п а р т и я н ы ң  ж а ң а 
кан  ди   датына �з бағдарламасын, 
т�л ұстанымын барша Америкаға 
тү сіндіруі үшін тамаша алаң, тап-
тырмас мүмкіндік ұсынды. Теле-
жүргізуші одан Президент Джо 
Байденнің қандай қателігін түзете 
алатынын сұрады. «Ойыма ештеңе 
келмей тұрғаны!» – деп қо йып қал-
ды Камала ханым. Осы арқылы ол 
сайлауалды тұғырнама сында Аме-
рикадағы жағдайды жақсы жаққа 
қарай �згертетін жаңа ештеңе жо-
ғын аңғартып алды. Харрис �зін 
та ны малдылығы мен рейтингін 
жо ғалтқан бас тығына байлады.

Республикалықтар мұны іліп 
алып, қарсы пиарға қолданды. 
Түзетілуі тиіс олқылық к�п еді, 
бас  қа сын айтпағанда, тарихта бұ-
рын-соңды болмаған к�лемге жет-

кен мемлекеттік борыш, эко-
номика дағы дағдарыс,  екіге 
жарыл  ған қоғам, пандемия кезінде 
әлемдегі ең к�п құрбанға жол бер-
ген ақаулы медициналық сақтан-
дыру және денсаулық сақтау 
жүйесі, мигранттардың миллион-
дап қаптауына жол берген к�ші-
қон саясаты... Мұның бәрі нақты 
шешімі табылуға тиіс кезек күт-
тірмес мәселе. 

Оның орнына Камала Харрис 
100 күндік үгіт науқанында әйел-
дерге аборт жасату құқығын бекі-
туге, жұмысшыларға – баспананы 
қолжетімді етуге, қымбатшылықты 
құрықтауға, Америка к�шбасшы-
ларының жаңа буынын дайындауға 
уәде етуге екпін түсірді. Оны 
Тейлор Свифт, Бейонсе сияқты 
танымал жұлдыздар жаппай қолда-
ды. Бірақ елді мезі еткен Байденнің 
ауыр мұрасы оның бәрін басып 
кетті. Байден тұсында америкалық-
тардың үштен екісі «АҚШ қате 
бағытта келе жатыр» деп санады. 
Харрис болса, �зін тағайындаған 
«boss-ын» қатты сынамады, одан 
іргесін аулақ салмады. С�йте тұра, 
�зін соның мұрагері емес, жаңа 
буын адамы ретінде к�рсетпек 
болды.  

Ашығын айту керек, бұл сайлау 
Американың әйел президентке 
дайын емесін к�рсетті. The Hill 
басылымы Associated Press/NORC 
орталығының тапсырысымен 
қыркүйекте жүргізілген әлеуметтік 
зерттеудің қорытындысын жария-
лады. Онда сайлаушылардың 
38%-ы Харристің әйел затынан 
болуы оның Президент болып сай-
лан уына кедергі екенін мәлімдеген. 
Осы орайда кеше АҚШ тарихында 
тұңғыш рет Ақ үйді әйел басқара-
тыны белгілі болды. Трамп Пре-
зидент аппаратының басшысы 
ретінде Сьюзи Уайлсты тағайын-
дайтыны анықталды.

Камаланың қарсыласы «Аме-
ри каны қайтадан ұлы етуге» уәде 
бергені болмаса, нақты сайлауалды 
тұғырнамасын жарияламады. Со-
дан 900-ден астам митингінде әр-
не ні с�з етті, к�рген-білгенін әң-
гіме леді, ақыл-кеңес таратты, 
демо краттарды тоқтаусыз әжуала-
ды, с�з таппаса, Spotify қосып, 
әдемі әуенге жақтастарымен бірге 
ырғала биледі. Мигранттар мәсе-
ле сін шешу үшін шекараны тарс 
жауып тастайтынын, келімсектерді 
еліне жаппай депортациялайтынын 
айтты. Мұнда қисын шамалы. 
Алай   да халықтың басым б�лігі 
қол   дауы үшін сол да жеткілікті 
бол  ды.

Чикаго университеті жүргізген 
кең ауқымды сауалнама барысында 
әрбір он америкалықтың үшеуі 
Бай де ннің заманында �з отбасы-
ның қаржылық жағдайы нашарла-
ғанын хабарлаған. Трамптың 
алдың  ғы каденциясы тұсында он 
америкалықтың екеуі �міріне 
шағым данатын. 

ТМД елдерін қызықтыратыны 
– сайлауалды науқанында Трамп 
«Ресей – Украина соғысын 24 сағат 
ішінде тоқтатуға» уәде етті. Аме-
рика лық басылымдар оның қалай 
жүретіні туралы «инсайд-ақпарат-
тарын» жариялап жатыр. Алайда 
Американың 45-ші және 47-ші 
президенті Д.Трамптың �зі бұған 
қатысты жоспарын әзірге жария-
ламады. 

АҚШ-тың жаңа президенті 
қызметіне кіріспей, бұл тұрғыда да 
нақ ты шешімдер қабылдай алмай-
ды. Трамптың ұлықтау салтанатына 
дейін әлі 74 күн бар. Бұл  �тпелі 
кезең саналады, онда Джо Байден 
мемлекет басшысы қызметін атқа-
ра береді. Американың 47-ші пре-
зидентінің инаугурациясы 2025 
жылғы 20 қаңтарға белгіленді. 

Елдос СЕНБАЙ

ТРАМПТРАМП
АМЕРИКАНЫҢ ЖАҢА ТАРИХЫН 

ЖАЗА МА?ЖАЗА МА?

Америка өз таңдауын 
жасады. Америкалықтар 
Ақ үйдің де, Конгрестің 
де тізгінін Республикалық 
партияға табыстады, Де-
мо кратиялық партияны 
басшылықтан аластады. 
Сарапшылардың пайым-
дауынша, мұның бір сал-
дары болады. Бірақ ол 
салдардың қандай бола-
тыны әзір белгісіз. Өйткені 
АҚШ-тың жаңа президенті 
Дональд Трамп ешқандай 
сайлауалды тұғырнамасын 
ұсынбады.  
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ЖАҺАН САРАП

АТЫҢ БАРДА ЖЕЛІП ЖҮРІП 
ЖЕР ТАНЫ

�рине, Мемлекет басшы-
ла ры шетелге сапарға 

жер та ну үшін шықпайды. Асын 
бе ріп ел тану ды да мақсат тұт пай-
ды. Алыс-жа қын шетелдерге ат-
та  на тын бас шылардың �з мас қат-
тары болады. Ел дің мүддесі үшін 
әре  кет етеді. Қа зақстан да дәл 
осы ере жеден ауыт қымақ емес.

Аптаның басында Қасым-
Жо ма рт Тоқаев Францияға мем-
ле  кеттік сапармен барған бола-
тын. БҰҰ Қауіп сіздік кеңесінің 
тұрақты мү шесі, ядролық қаруы 
бар, атом энер ге тикасы саласын-
да әлемдегі же тек ші елдер қа та ры-
на кіретін Фран ция – Қазақ стан-
ның страте гия лық серік тес  терінің 
бірі. Ірі инвестор әрі жаһандық 
сая сатта �зіндік орны бар мем-
лекет ретінде Франция еліміздің 
к�пвекторлы ұстанымда айрық-
ша орын алады. Мамандар Фран-
ция ның Қазақстанға салған ин-
вес тициясының к�лемі 2025 
жыл дың басына қарай 20 млрд 
дол ларға жететінін болжап отыр. 
Одан б�лек, биылғы 9 айдың 
�зін де �зара тауар айналымы 4,2 
млрд долларға жеткен. Осы жол-
ғы сапар барысында тараптар 
жал пы сомасы 2,2 миллиард дол-
ларды құрайтын 24 ведомст во-
а ралық келісім мен коммер ция-
лық шартқа қол қойды. Бұл кел-
сім дер дің игілігін бұқара ал да ғы 
жылдары к�реді. 

Франция Қазақстаннан мұ-
най, астық, фосфор сияқты �нім-
дер алса, біз француздар �ндіретін 
тех никаларға мұқтажбыз. LSM 
сай ты Қазақстан бір жыл ішінде 
Франциядан 11 ұшақ, 820 дана 
буль дозер, жүк к�теру техниксы 
тәрізді �німдерді, 1 100 транс-
фор    матор, 195 трактор алғанын 
жазды. Қазақстанға Франциядан 
жет кізілген косметика �німдері-
нің салмағының �зі 921 тонна 
бо лыпты. Одан б�лек, Фран ция-
дан дәрі-дәрмек те сатып аламыз. 
Елімізде француз капиталы бар 
200-ден астам бірлескен кәсіп-
орын жұмыс істейді.

Қ.Тоқаев Франция президенті 
Э.Макронмен кездесуінде осы 
жай ды айтқан еді.

– Қазір мемлекеттеріміз ара-
сын да белсенді және сенімді сая си 
диалог бар. Қазақстан мен Фран-
ция халықаралық сахнада ты ғыз 
байланыс орнатып, к�п жақты 
құрылымдар аясында бей бітшілік 
пен орнықты даму қа ғи даттарын 
ілгерілетуде. Фран ция – біздің 
аса ірі сауда серіктестеріміздің 
бірі. Сіздің еліңіз – Қазақстан 
экономикасына мол инвестиция 
салып отырған жетекші елдердің 
қатарында. Бүгінде Қазақстанда 
француз капиталы бар 200-ден 
астам компания мен бірлескен 
кәсіпорын жұмыс істеп жатыр. 
Қазақстанда белсенді жұмыс 
істеуге ынталы француз бизнес 
�кілдеріне шынайы ризашылы-

ғым ды білдіремін, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Олардың арасында Alstom, 
Total Energies, Air Liqui-

de, Orano, Vicat, Danone, Lactalis 
секілді алпауыт компаниялар бар. 
�детте, азаматтық �неркәсіп 
салаларында жұмыс істейтін осы-
нау компаниялармен қатар, Қа-
зақстан қауіпсіздік саласында да 
француз кәсіпорындарымен ын -
ты мақтастық орнатауға мүд делі. 
Осыған дейін Thales ком па ния-
сымен бірлесіп радиоло ка ция лық 
стансалар құрас ты рыл ған еді. Бұл 
бағыттағы ынты мақ тас тық да 
жалғасатын сыңайлы. Ай    тал ық, 
Президент сапары ба ры   сында 
Қазақстанның Цифр лық даму, 
инновациялар және аэ роғарыш 
�неркәсібі министрі Жаслан 
Мәдиев Парижде бұлт тық тех-
нологиялар саласындағы же-
текшілердің бірі – Clever Cloud, 
ғарыш және авиа техноло гия са-
ласындағы алпауыт Airbus, жа-
санды интеллект бағытында жұ-
мыс істейтін Synchrotron Soleil 
тә різді компаниялардың �кіл де-
рімен кездесті. Бұл кездесулерде 
к� біне қауіпсіздік саласына қа-
тысты мәселелер талқыланған 
еді. Бір с�збен айтқанда, Пре зи-
денттің Францияға сапары Қа-
зақ станның дамуына ғана емес, 
қауіп сіздігіне де қызмет ететін 
ке лі  сімдерге қол жеткізуге мүм-
кін дік берді деген с�з. �рі ресми 
Астана жақтайтын халықаралық 
жобалардың толық жүзеге асуына 
да ықпал ететіні с�зсіз.

Халықаралық жобалар де-
геннен шығады, Қазақ-

стан үшін бүгінде Орта дәліз 
ата латын транзиттік бағыттың 
маңызы орасан зор болып тұр. 
Қы тайдан басталатын заманауи 
«Жі бек жолы» Қазақстан жері 
арқылы �зербайжанға, одан әрі 
Еу ропаға жетуі керек. Осы бағыт-
ты «Орта дәліз» деп атап жүрміз. 
Қ.Тоқаевтың Францияға сапары 
кезінде «Орта дәліздің» �зектілігі 
де ес керілгені анық. Айталық, 
фран  цуздарға уран керек. Ал оны 
Ор талық Азияның бірнеше елі, 
соның ішінде Қазақстан �ндіреді. 
Біз дің уран �ндірісіміздің үлесі 
�з гелерден біршама жоғары еке ні 
тағы бар. Осы �німді Фран ция ға 
жеткізуде «Орта дәліз» айырықша 
р�л ойнайды. Ал «Орта дәліздің» 
бойында түркі мемлекеттері ор-
на ласқан. Содан да шығар Пре-
зидент ұшағы Парижден тікелей 
Бішкекке қарай ұшты. 

Бішкекте Түркі мемлекет-
тері ұйымының ХІ сам-

ми ті �ткен еді. Түркілер бас қос-
қан жиында да «Орта дәліздің» 
маңыз дылығы назардан тыс қал-
ған жоқ. Қазақстан Прези ден ті 
ТМҰ-ны дамыту, ынты мақ тас-
тықты тереңдету, ортақ ақ парат-
тық кеңістік қалыптастыру тә різ-
д і  м ә с е л е л е р д і  к � т е р г е н . 

�ріп т естерінің түрлі ұсынысын 
да тыңдады. Жалпы, ішкі �німі 
1,9 трлн долларға жеткен ТМҰ-ға 
мүше елдерінің мүмкіндігі зор 
еке нін Мемлекет басшысы жақ-
сы біледі. Ынтымақтастық ар қы-
лы инвестицияны ұлғайтуға, 
жаңа жұмыс орындарын ашуға, 
�н дірілген тауарды шетелдерге 
оңай сатуға болады. Сонымен 

былдайды. Сауда-эконо ми ка лық 
байланысты арттыру ж�нін дегі 
Жол картасына қол қойдық», – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сарапшы Айбар Олжаев Пре-
зиденттің Моңғолияға сапары 
Қазақстан үшін пайдалы екенін 
атап �тті. «Қазақстан алдағы уа-
қыт та Моңғолияда вакцина �н-
дірісін ашпақ. Бұл қазақтың ве-
т е  р и н а р л ы қ  в и р у с о л о г и я 
са      ла сындағы үлкен жеңіс. Со ны-
мен бірге Моңғолияның қазба 
бай  лықтарына есік ашылды. 
Біз дің к�здеп отырғанымыз бок-
сит еді. Енді отандық инвес тор-
ларға Моңғолияда жұмыс істеу 
жеңілдемек», – деп жазды ол.

Қысқасы, он күн ішінде Қа-
зақ стан басшысы жасаған са пар-
лар мемлекет қазынасына қо-
сым  ша қаржы түсіретін, елдің 
ха лықаралық сахнадағы ықпалын 
арт тыратын мүмкіндік жасап 
бер ді. Кей сарапшылар бұл са-
пар лардың пайдасы 3 млрд дол-
лар дан асуы мүмкін екенін ай-
тады.

ДИПЛОМАТИЯ ОЛЖА 
САЛАДЫ

Негізі, кез келген мемле-
кет   тің басшысы шете л-

дер ге бағытталған сапарларға 
мұ қият назар аударады. Қазақ-
стан да солардың қатарында 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың ше-
тел ге сапарларын, халықаралық 
жиын дарға қатысқан сәттерін ой 
елегінен �ткізгенде сыртқы сая-
сат тың жүйелілігі бірден к�зге 
тү седі. Президент БҰҰ-ны ре-
фор малау идеясын қолдайтынын 
бірнеше мәрте байқата жүріп, 
осы ұйымдағы жетекші елдермен 
қа рым-қатынасты да нығайтуға 
барын салып келеді. Шығыстағы 
Қы тай да, теріскейдегі Ресей де, 
осы аптаның басында ат ізін сал-
ған Франция да – БҰҰ Қауіпсіздік 
кеңе сінде шешуші р�л атқаратын 
мем лекеттер. Олардың ешқай сы-
сымен жүз шайысуға мүдделі 
емес піз. Айталық, осы айдың 
ішін де Ресей президенті В.Путин 
мем лекеттік сапармен Қазақ-
стан ға келеді. Ал келесі аптада 
Баку де COP29 деген атпен БҰҰ-
ның климат ж�ніндегі саммиті 
�те ді. Қазақстан тарапы бұл сам-
мит ке қолдау білдіретінін бірне-
ше мәрте мәлімдеген. Тіпті, бас-
қо   суға Президент те баруы 
мүм кін. Біздің пайымдауымызша, 
мұн дай басқосуларда ресми не-
месе бейресми кездесулердің, 
әң   гімелесудің болуы қалыпты 
дү ние. �рі мұндай жиындарды 
қолдау арқылы Қазақстан БҰҰ-
ны реформалап қана қоймай, 
оның жұмысын жетілдіруге мүд-
делі екенін де байқатады. Мұны 
Қа зақстан сыртқы саясатындағы 
басымдықтардың бірі ретінде 
бағалаған дұрыс. 

БҰҰ нормаларының сақ-
талуын жақтау с�зден ғана емес, 
нақты істен де к�рініп тұруға тиіс. 
Айталық, Қазақстан БҰҰ-ның әр 
мем лекеттің аумақтық тұтас ты-
ғына кепілдік беретін ұстанымын 
қолдайды. Демек, �зінің сыртқы 
саясатында бұл нормаларды 
бұзатын қадамдарға бармауы 
керек. Дипломатия деген осы. Ал 
дип ломатия қазір Қазақстанға 
олжа салып тұр. �рі ел дамуына 
да, мемлекеттің қауіпсіздігіне де 
қыз мет етіп келеді.

Ардақ СҰЛТАН

САЛЫМЫ МОЛ
ПРЕЗИДЕНТ ҰШАҒЫ: 

Қазақ «жүргенге жөргем ілінеді» дейді. Ұлт танымындағы бұл ұғым әдетте 
белсенді болуға, алыс-берісті нығайта беруге үндейтіндей көрінетіні бар. 
Мемлекет басшысының сапарларына қатысты да осылай деуге болады. 
Айталық, Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев соңғы он күнде екі 
мемлекеттік сапарға шығып, бір саммитке қатысты. Ресми кездесулер мен 
ірі басқосуларда 6 елдің президентімен, бір елдің премьер-министрімен 
жолықты. Біздің пайымдауымызша, Мемлекет басшысының әр сапары 
Қазақстанның дамуын жеделдетіп, ел ішіндегі һәм аймақтағы тұрақтылықты 
сақтауға бағытталған қадам болса керек.

САПАРЛАР

бір ге бауырлас халықтардың ара-
сындағы рухнаи жақындықтың 
�зі �зекті. Қазақ аңызында айты-
ла тын, Шыңғыс қағанның ұлда-
ры на жебе сындыртатын тәмсі-
ліндегідей, берекенің маңызын 
осындайда к�реміз.

Айтпақшы, Президенттің он 
күн ішінде барған елдерінің бірі 
– Моңғолия еді. Томаға-тұйық 
күй кешіп жатқандай бол ғаны-
мен, тарихи тамырластығы бар 
ел де 100 мыңнан астам қан да сы-
мыз мекен етеді. Саясаттанушы 
Асхат Қасенғали ондағы қазақ 
са ны 120 мыңнан асуы мүмкін 
еке нін де жазған еді. �рі страте-
гия лық тұрғыда бұл ел де Қазақ-
стан үшін маңызды екенін атап 
�т кен. Ал Қазақстан басшысы 
бұл елге 16 жылдан соң мем ле кет-
тік сапар жасапты. Осы сапарда 
Қазақстан мен Моңғолия ара-
сын да стратегиялық серіктестік 
ор нату туралы декларацияға қол 
қойылды. Арадағы сауда-сат-
тықты 150 млн-нан 500 млн дол-
лар ға жеткізу мақсаты да айтыл-
ды. «Ол үшін алыс-берістегі тауар 
түрін к�бейту керек. Сондай-ақ 
экономикалық ықпалдастықты 
тежейтін кедергілерді жою қажет. 
Екі ел Үкіметі нақты шаралар қа-

Он күн ішінде Қа зақ стан басшысы жасаған 
са пар лар мемлекет қазынасына қо сым-
ша қаржы түсіретін, елдің ха лықаралық 
сахнадағы ықпалын арт тыратын мүмкіндік 
жасап бер ді. Кей сарапшылар бұл са пар-
лардың пайдасы 3 млрд дол лар дан асуы 
мүмкін екенін ай тады.
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ҚОҒАМ

Түркістан облысында 25 мың 
агроқұрылым мақта шаруашы-

ШАРУАЛАР ЖАЙЫНА ҚАНЫҚТЫ

Түркістан облысында «Халық үніне құлақ асатын 
мемлекет» тұжырымдамасы жүйелі жүзеге асып келеді. 
Бүгінде билік өкілдері халық пен билік арасындағы бай-
ланысты нығайтып, тұрғындардың өзекті мәселелерін 
шешуге оң серпін беретін «Ашық әкімдік» кеңесінде 
қоғамдық қабылдау өткізіп, тұрғындардың өтініштері 
мен ұсыныстарын тыңдайды. Одан бөлек, халық арасына 
шығып, тікелей мәселелерге назар аударып келеді. 

лығымен айналысады. 2024 жылы 
106,4 мың гектарға мақта дақылы 
егіліп, жалпы егістіктің 12 пайы-
з ын құрады. Күзгі жиын-терім ба-
р ы  сында туындаған мәселелер ді 

дер кезінде шешу және тауар 
!ндіруші лер арасында ақпарат тық 
түсіндіру шараларын жүргізу үшін 
облыс әкімі Дархан Сатыб ал ды 
арнайы жұ мыс тобын жас ақ  тап, 
жағдайды тұрақты бақы лауына 
алды. Осы мә селе аясында мақталы 
аймаққа сапарға шыққан облыс 
әкімінің орынбасары Нұр бол 
Тұрашбеков Жетісай және Мақта-
арал ауданы ның шаруалары мен 
кездесіп, алқа лы мәжіліс !т кізді. 

Түркістан облысы Ауыл ша-
р уашылығы басқармасының бас-
шы сы Нұрбек Бадырақов мемле-
кет тік қолдау аясында қар жы  лар-
дың бас ым б!лігі мақта шар уа-
  шылығын дамы туға бағытталғанын 
айта келе, бағдарламалар бойынша 
атқарыл ған жұмыс есебін ұсынды. 
Мақта зауыт тарының !кілдері мен 
шаруа лар күрмеулі мәселелерін 
ортаға салып, ұсыныстарын жет-
кізді. Мақ та қабылдау бекеттерінің 
жұмы сын жүйелеу, мақтаны сұр ып-
тай отырып бағалау және су үнемдеу 
технологиясын ендіруге қатысты 
сұрақтарға жауап берген Нұрбол 
Тұрашбеков, «Мақтаның бағасы 

түспеу үшін !здеріңізбен бірге оның 
сапасын арттыруға күш салуымыз 
керек. Ұсыныстарыңыз орынды, 
егілетін мақта тұқымына к!ңіл 
б!луге тиіспіз. Бұл бағыттағы әкім-
дік тарапынан қолға алынған баста-
малар, ең алдымен, шаруашы лық-
тардың мүддесін к!здейтінін атап 
!ткім келеді», – деп атап !тті. 

Қазір әкімдік тарапынан мақта 
!ңдеуші зауыт басшыларының 
және қоғамдық ұйымдардың келі-
с імдерімен, сондай-ақ қоғамдық 
ұйым белсенділерін қатыстыра 
отырып арнайы мобильді жұмыс 
тобы құрылды. Мобильді топ ар-
қы лы қыркүйек айында бақылау 
жүргізіліп, мақта !ңдеу зауыттары-
ның мақта қабылдау бекеттеріндегі 
зертханалар мен таразылар толық 
сертификаттаудан !ткізілген.

Облыс әкімінің орынбасары 
Нұрбол Тұрашбеков осынау жұ мыс 
сапары барысында Сарыағаш 
ауданында да болып, бірқатар 
жыл ы жай иелерімен кездесті. 
Шар  уалар қатты отын бағасын 
тұрақтандыру, к!к!ніс пен жеміс-
жидек импортын реттеу бойынша 
!тініштерін жеткізіп, электр қуа-
тының қыс мезгілінде үздіксіз 
бері луін қамтамасыз етуді сұрады. 

Қазір ауданда к!мір тапшылығы 
жоқ. 

К!терілген мәселелерге қа тыс  ты 
заң аясында тиісті жұмыс тар ат-
қарылатынын айтқан Нұрбол 
<бдісаттарұлы облыстық Ауыл 
шаруашылығы басқармасы ның 
басшысы мен аудан әкімдігінің 
жауапты мамандарына нақты тап-
сырмалар жүктеді. 

Түркістан облысында жылы-
жайлардың жалпы к!лемі 1 640 
гек тарды құрайды. Бұл республи-
калық к!рсеткіштің 71 пайызын 
құрайды. Биылғы 9 айда !ңіріміз-
дегі жылыжайларда 150 мың тонна 
к!к!ніс жиналып, мау сым  ара лық 
кезеңде  жерг іл ікт і  !нім мен 
республика халқы қажет ті лігін 42 
п а й ы з ғ а  қ а м т а  м а с ы з  е т т і . 
?неркәсіптік жылы жайларды 
дамыту бойынша бүгінде 602 гек-
тар алқапты қам титын 3 жоба жүз-
еге асырылуда. Нәтижесінде, 
жаңадан 6 150 жұ мыс орындары 
құрылып, жылы жайлардан қо-
с ымша 180 мың тонна !нім жина-
ла ды деп күті луде. Бұл !з кезе гінде 
р е с п у б л и к а  х а л қ ы н  м а у   -
сы м аралық кезеңде жылыжай 
!німдерімен 100 пайыз қамтама сыз 
етуге мүмкіндік ашады.

Д!ңгелек үстелге ата-анасы ның қамқорлығынсыз қалған 
балаларды орналастыру саласын дағы !згерістерді талқылау үшін 
Білім беру, Денсаулық сақтау, <леу меттік жұмыспен қамту 
басқар ма ларының !кілдері, қорған шылық және қамқоршылық 
органдарының қызметкерлері, педагог мамандар мен журналис-
тер қатысты. Шарада кәсіби қа былдаушы отбасылардың ерек-
шеліктері мен баланы қабылдаған отбасылардың құқықтарын 
қор ғау мәселелері жан-жақты қарас тырылды.

Қатысушылар кәсіби қабыл даушы отбасылардың міндеттері, 
олардың еңбек ақысы, отбасы мүшелерінің құқықтары мен мін-
деттері жайлы қызу пікір талас тырып, талқылау барысында 
«Кәсіби қабылдаушы отбасын дағы баланың құқықтары кімнің 
бақылауында болады?», «Отба сы ның міндеттерін қалай қада ға лау 
қажет?» деген сауалдар тал қы лан ды. Сонымен қатар от басы  лар-
дың қолдау механизм дерін жетіл діру қажеттігі де аталып !тті.

«Ұлттық бала асырап алу агент тігі» жобасының басшысы Фарида 
Рахметова бұл инсти тут тың, бала лардың құқығын қам тамасыз ету 
үшін әлеуметтік қыз мет керлер мен қорғаншылық орган дарының 
санын к!бейтудің маңызды екенін атап !тті. Бұл шаралар !тініштерге 
жылдам жау ап беруге, асырап алушы от басы  ларға қажетті к!мек 
к!рсе туге, бала лардың құқық тарының сақ тал уын қадағалауға 
мүмкіндік береді.

Іс-шараның нәтижесінде мемлекеттік органдарға Кәсіби 
қабылдаушы отбасы институ тының маңыздылығы туралы ег-
жей-тегжейлі баяндалды.

Н.САЙЛАУҚЫЗЫ

ОТБАСЫ – 
БАЛАНЫҢ БАҚЫТТЫ 
МЕКЕНІ

Шымкент қаласында Ұлттық бала асырап алу 
агент   тігінің ұйымдастыруымен «Баланың бақытты 
мекені – отбасы» тақырыбында дөңгелек үстел 
өтті. Іс-шараның мақсаты – Қазақстанда Кәсіби 
қа былдаушы отбасы институтын енгізу бойынша 
ақпарат беріп, қатысушылар арасында пікір алмасу. 
Қазір бұл институтқа қатысты заң жобасы Мәжілістің 
жұмыс тобының қарауында.Былтыр Қарағанды урбанис-

тика орталығы Оңтүстік-Шығыс-
тағы ту тұғырының жанында  
«Ал аш алаңы» жобасын жүзеге 
асыруды бастады. Айта кету керек, 
«Алаш» саябағы жобасын әзірлеу 
кезінде ағаштарға қатысты мәсе-
лелер ту ын дады. Демалыс үшін 
қоғамдық кеңістікті құру кезінде 
ағаштарды сақтау маңызды болды. 
Урбанизм орталығының идеясы 
алаңға негізгі кіреберістерді, плат-
формаларды, кішігірім архи тек-
туралық форма ларды қамтыды, 
мұның барлығын ұлттық нақышпен 
бір ыңғайлы жерде біріктіру ма-
ң ызды болды. 

16 қазанда к!пжылдық гүлдер 
отыр ғызыла бастады. Кейін саябақ-
қа кішігірім архитектуралық пішін-
дер әкеліне бастады. Урбанистика 
орталығының сәулетшілер тобы-
ның жетекшісі Алексей Волошин: 
«Алаң ту тұғырының артында бас-
талып, Сарыарқа к!шесінің бойы-
мен созылып жатқан Тәттімбет 
к!ше сімен аяқталады. Жарықтан-
дыру қосылған, спорт және балалар 
ойын алаңдары жабдықталған. 
Ша ғын сәулет нысандарының бар-
лығында қазақтың ұлттық нақыш-
тары, кейбірінде «Алаш» партиясы 
мүшелерінің портреттері болады. 
Сондай-ақ QR коды бар тақтай-
шалар орнатылады, оны сканерлеу 
арқылы тілек білдірушілер Алаш 
партиясы туралы ақпарат оқи 
алады», – деген болатын.

Дегенмен жанталаса істеген іс 
тына ма? Республика күні мереке-
сінде салтанатты түрде ашылған 
«Алаш» алаңында шу шықты. 

«Ол жердегі асықтар сынған, 
жалпы сапасыз жасалыпты. Каучук 

сияқты, тіпті каучук бұдан мықты-
рақ болар. Сол жерде олар дың 
сын ып жатқанын к!рдім, !зді гінен 
сынған сияқты. Ұзаққа созы л ып еді 
олар былтыр бастады, бірақ әлі 
істеп жатыр. Сонда да сапасыз, бір-
ден байқалады. Сосын ж!ндеуді 
қайта бастайды, ж!ндеуге де 2 мил-
лиард теңге құртады», – деді қара-
ған дылық Айбике Тілемісова.

Тұрғындардың с!зінше, бала-
лар ға арналған ойын алаңдары да 
нашар жағдайда. Қала тұрғындары-
ның айтуынша, олар қауіпті. Ере-
сек тер балаларды !ңделмеген 
ағаш т ан аулақ ұстауға тырысады.

«Қауіпті болса жақындамай, 
басқа жерде жүреміз. <рине, мұн-
ша ақша б!лгеннің !зінде оны 
қол дана алмайтынымыз !кінішті», 
– деді Ақмарал Сағатбекова.

Атышулы жобаның құны – 1 
мил лиард 200 миллион теңге. Мер-
дігер т!лемнің 30%-ын алып үлгер-
ген екен. Бірақ шенеуніктер тағы 
бюд жет қаржысын б!луге ниетті. 
Мұн да олар алашордалықтарға 
арнал ған тақырыптық шағын архи-
тектуралық пішіндерді орнатуға 
уәде беріп отыр. 

«Жақында қар жауып, күн суы-
тады. Түрлі жарақаттардың немесе 
кез келген жағымсыз жағдайлардың 
алдын алу үшін біз бұл элементтерді 
қазір жай алып тастаймыз. Оларды 
биыл консервацияға аламыз және 
ол жерде ешқандай жұмыс жүргіз-
бейміз. Ағаштан жасалған балалар 
бұйымдары бойынша да хабарлама 

жіберілді, біз техникалық қадағалау 
жасаймыз. Олар да ретке келтіріл-
мек. Жоба екінші рет түзетуден 
!тті, біз соманы күтіп отырмыз. 
Сәй  кесінше кеңейтіледі», – деді 
Қарағанды қаласының Қазыбек би 
аудан әкімдігінің абаттандыруды 
жос парлау б!лімінің басшысы 
Нари ман Иткарин.

Қарағандылық шенеуніктердің 
жобалары бұған дейін де сынға 
қалыпты. Мәселен, жаздың басын-
да қала тұрғындары қалаға кіре 
берісте пайда болған тіректерді 
сын ға алды. 10 құрылымға бюджет-
тен 45 миллион теңге б!лінген. 

Орталық даңғылдағы 40 мың 
шар шы метр тасжолдың ауысты-
р ыл ғаны да к!пке жақпаған. Себебі 
ол қазынаға 1,5 миллиард теңгеге 
жуық шығын әкеледі. 

«Бәрін тез-тез, қар жаумай тұ-
р ып бітіргісі келіп жатыр. Сапасы 
!те нашар. Неліктен мұны әкімдік-
тің !зі істемейді немесе техникалық 
қадағалау жасамайды? Халықтың 
!здері уайымдап, «қисық, қиғаш 
істеліп жатыр, қыста су болады, су 
ағып кетеді» деп жатады. Бақылау 
жағы ақсаңдап тұр. Тапсырыс беру-
ші әкімдік бақылау жағын ретте-
се», – деді қоғам белсендісі Бақтияр 
Омарханов.

Не де болса, қазір «әкімдік тап-
сырды, сол күні бітіруіміз керек» 
деген қағида санамызға мықтап 
орныққандай. <йтпесе, бітпеген 
жұ мысты халық алдына алып шық-
қанды қалай түсіндіреміз?!

АСЫҒЫСТЫҚ ТҮБІ – ӨКІНІШ
Қарағандыда асыққан-

дық тан мереке күні ашып 
тастап, кейін қайта бастаған 
құрылыс дауы жүріп жатыр. 
Бұл жолғы сөзіміз «Алаш 
алаңы» жобасы туралы бол-
мақ.

Әдебиет 
БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Назгүл НАЗАРБЕК,  
Түркістан облысы
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ТАНЫМ

«ТҮГІСКЕН К
СЕМІ» 
ЖАЙЫНДА НЕ БІЛЕМІЗ?

Жуырда Қызылорда об-
лыс тық тарихи-�лкетану 

музейінің 85 жылдығына орай 
Сыр тарихынан тін тартқан құнды 
жә дігерлердің реконструкциялары 
халық назарына ұсынылды. Атап 
айт қанда, «Түгіскен к�семі» мен 
«Жетіасар ақсүйек әйелі» ре кон-
с т рук  циялары �ткен тарихымыз-
дан сыр шертті. 

Жалпы, бұл қос жәдігер т�ңі-
регінде бүгінгі ұрпаққа не белгілі? 
Зерт теу нәтижелері не к�рсетті? 
Осы жайында тарихшылардың 
тың деректерін ақтарып к�рдік. 

Негізінен, «Түгіскен к�семі» 
ре конструкциясы Оңтүстік Тү гі с-
кен ескерткішіне ХХ ғасырдың 
60-жылдары Хорезм археоло гия-
лық-этнографиялық экспедиция-
сы жүргізген қазба жұмыстары 
нә  тижесінде табылған алтын қы-
лыш ты сақ к�семінің мүрдесі не-
гізінде орындалған. Құнды жә ді-
гер дің нұсқасы ежелгі темір 
дәуі    ріндегі Оңтүстік Түгіскеннен 
табылған материалдар бойынша 
б.з.д. V-VII ғасырлардағы тарихи-
технологиялық ерекшеліктерді 
ескере отырып жүзеге асырылған. 
Ре конструкцияға Ресейдің Мем-
лекеттік тарих музейінің қорын-
дағы және Мәскеу қаласындағы 
Миклухо-Маклай атындағы Ант-
ропология және этнология инс-
титутында сақтаулы жә дігерлер 
нұс қасы пайдаланылыпты. Ма-
ман дардың мәлімдеуінше, Оң түс-
тік Түгіскен қорымынан табылған 
к�сем бейнесінің қайта жаңғыруы 
Арал маңы сақтарының киім-ке-
шек элементтері, қару-жарақ та ры 
мен қосымша б�лшектері ту ралы 
тың жаңалықтар ашып отыр. 

«Археологиялық зерттеу ба ры-
сында Оңтүстік Түгіскеннен 34 
оба және солтүстік топтағы кесе-
не лер маңынан қазылған 4 оба, 
бар лығы біздің заманымызға 
дейін гі VІІ-V ғасырлармен мерзім-
делетіні анықталған. Сонымен 
қатар археологиялық қазба бары-
сында Оңтүстік Түгіскен жерлеу 
құрылысынан алтын қылышты 
сақ к�семінің мүрдесі ат әбзел-
дерімен бірге табылған. Бұл біре-
гей жәдігерлер сол кезеңде 
Мәскеу қаласына әкетілген. Қа-
зір гі уақытта аңдық стильде бе зен-
дірілген алтын қы лыш Мәскеудегі 
мем лекеттік тари хи музейінде 
сақ таулы», – деп түсін дірді бұл 
жайын да Қызылорда облыстық 
тарихи-�лкетану музейі «Ар хео-
логия және этнография» ғы лыми-
зерттеу б�лімінің мең геру шісі 
Айгерім Беккулиева. 

Негізінен, «Түгіскен к�семі» 
костюмі қызыл түсті престелген 
кү дері матадан дайындалған. Ма-
мандар костюмнің арнайы мата-
дан тігілуінің �зіндік мәні жоғары 
еке нін алға тартады. Б�лім мең-
геру шісінің айтуынша, ежелден 
қызыл түстің терең символдық 
мәні бар. Ол отпен, қуатпен және 
�мір шеңдікпен тікелей бай ла-
нысты, сондай-ақ жоғары мәртебе 
мен алапат күшті білдіреді. Бұл түс 
сақ мәдениетінде салтанатты жә-
не ғұрыптық киімдер үшін жиі 
қол данылып, адамның маңыз-
дылығы мен жоғары лауа зымын 
айқындайтын болған. Соған орай, 
престелген күдері к�сем мәртебесі 
мен әскери қасиеттерін айшық-
тайтын беріктікті қамтамасыз 
етеді. Сондықтан күдері к�семнің 
киі міне жоғары статус беріп қана 
қой май, к�шпелі �мір салтында 
қа жетті функционалдықты қам-
тамасыз етуге негізделген. 

Сол сияқты «Түгіскен к�се-
мі» костюмінің алтын 

әше кейлері түпнұсқа технология 
бойынша жасалыпты. >шекейлер, 
оның ішінде аңдық стильдегі 
элементтер ежелгі қол�нершілер-
дің шеберлігін және әрбір эле-
мент тің қасиетті мағынасын к�р-
сететінін алға тартады.

Ал «Түгіскен к�семінің» маңыз-
ды атрибуттары болған қылыш 
пен қанжар темірден жасалыпты. 
Бұл оның әскери мәртебесі мен 
тай паны қорғаушы р�лін айшық-
тайды екен. Ал қылыш пен қан-
жар дың қынасы ағаштан жасалып, 
терімен қапталған. Бұл элемент-
тердің барлығы иесі нің жоғары 
лауа зымын, сондай-ақ оның әске-
ри ерлігі мен артық шы лықтарын 
айғақтайтыны мәлім болып отыр.

«ЖЕТІАСАР 
АҚСҮЙЕК �ЙЕЛІ» 

Қызылорда облысы Қармақ-
шы ауданында ежелден тіршілік 
оша ғы болған жалпы саны шама-
мен 50-ден аса қамал-қалалар бой 
к�терген. Оның 27-сі Жетіасар 
ал қабында 5-7-ден топ-топ болып 
ор наласқан, Нақты айтқанда, 
Сыр дарияның к�не салаларының 
бірі – Қуаңдария мен Ескідария-
ның бойына салынған. Ежелгі 
қа лалардың қазіргі үйіндісінің 
биік тігі 18-20 метрге жетеді. Асар-
лардың барлығы әртүрлі деңгейде 
тұрғызылып, қорғаныс жүйелері-
мен қоршалған. 

Жалпы, Жeтiacap қала ла-
рын зерт теу жұмыстары 

логиялық экспедиция нәти же сін-
де жерлеу құрылысының №1 ны-
са нынан сақ жауынгері және 
оның әйелінің сүйектері анық тал-
ды. Қабірханадағы мәйіттердің 
жа   нынан ұзындығы 1 метрден 
аса тын семсер мен белінің тұсы-
нан белдіктің қалдықтары табыл-
ды. Семсердің ромб тәрізді болып 
келетін жетесі мен конус тәріздес 
бал дағы қоладан құйылса, ал бел-
дік қола жапсырмалар жене тас 
түй мелермен �рнектелген. Соны-
мен қатар осы мәйіттің оң жағын-
дағы жамбас сүйегінің тұсынан 
темір қанжар сынығы, құрбандық 
малының сүйектері, қыш құты 
мен күміспен құрсауланған ағаш 
тостағанның қалдығы шыққан. Ал 
мәйіттің аяқ жағынан қыштан 
жа салған шырағдан, әртүрлі пі-
шіндегі алтын жапсырмалар та-
был ған. 

Ға л ы м д а р д ы ң  з е р т т е у і 
бойын  ша, ер адам – Тәңір-

дің мейіріміне б�ленген сақ 
жауынгері. Оған мүрденің бас жа-
ғы нан табылған «Тәңірдің мейі-
ріміне б�ленген батыр» деген 
парфян жазуы бар қыш құмыра-
к�нек дәлел. 

Осы қазба жұмыстары ба ры-
сында табылған археологиялық 
ма териалдарды, яғни алтын жап-
сырмалар, әшекей бұйымдар, 
қару-жарақтар, хош иістендіргіш 
культтік бұйымы, қыш құмыра-
к�нек сынды бұйымдарды негізге 
алып, археолог-ғалымдармен 
«Шірік-Рабат сақ жауынгері» ре-
конструкциясын дайындады. Оны 
елге белгілі реставратор Қырым 
Алтынбеков 2023 жылы жасап 
шығады. 

«Осы орайда тағы бір айта 
кете тін жәйт, 2019 жылы Қожа 
Ах мет Ясауи атындағы Халық ара-
лық Қазақ-Түрік университеті мен 
Jз бекстандағы МИЦАИ ұйы мы-
ның бірлесе атқарған археология-
лық қазба жұмыстары кезінде 
Сы ғанақта №3 қазба нысаны 
(са ғана) орны қазылып, алтын 
әше кей бұйымдар табылды. Атап 
айт қанда, бойтұмар, сырғалар, 
түй мелер, маржан моншақтар та-
ри хи жәдігерлер қатарын то лық-
тырды. Археолог мамандардың 
айтуынша, сағана Сығанақтағы 
ақсүйектер әулетіне тиесілі. Саға-
на дан табылған әшекей бұйымдар 
таяуда Қарағанды облысында 
зерт теліп, гиперреалистік бейнесі 
жа салған «Болған ананың» әше-
кей бұйымдарына ұқсас екені 
анық талды. Соған орай, сағанада 
табыл ған жәдігерлердің ғылыми 
негіздемесін басшылыққа алып, 
Алтын Орда кезеңінің ақсүйек 
әйе лінің, яғни «Сығанақ хан-
шайы  мының» гиперреалистік 
бей несі де жасалды. Негізінен, 
Сыр даласы – ежелгі �ркениеттің 
ордасы болған құнды деректерге 
бай �лке. Бұған дейін жүргізілген 
зерттеу нәтижелері осыны аңғар-
тады. Қызылорда облыстық тари-
хи-�лкетану музейінің биылғы 85 
жылдығына орай осынау құнды 
жәдігерлерімізді реконструкция-
лау жұмыстары да бекер емес. Осы 
ар қылы �скелең ұрпақтың жадына 
�т кен тарихымыздың мол мұра-
сын сіңіруді мақсат тұттық», – деп 
ойын толықтырды музейдің б�лім 
меңгерушісі Айгерім Беккулиева. 

Жалпы, Сыр �ңірінен табыл-
ған құнды жәдігерлер, оның ішін-
де әйелдер киімдері мен әшекей 
бұйым дарының ғылыми жаңғырт-
пасын жасау әлі де �здігінен сұра-
нып тұрғаны аңғарылады. Сон-
дық тан да осы жинақталған 
жә ді герлерге тыңғылықты зерттеу 
жүр гізілсе, Тұран жауһарлары 
т�ңі регінде к�птеген тың деректер 
ашы лары с�зсіз. 

Қасиетті Сыр топырағында ежелгі дәуірден қалған көне 
қалалардың ізі самсап жатыр. Онда өткен тарихымыздан 
мағлұмат беретін құнды жәдігерлер аз емес. Бүгінде құм 
қойнауына жасырынған асыл қазыналарымыздың ақиқатын 
ақтару мақсатында ежелгі қала орындарын аршып, кезең-
кезеңімен зерттеу жұмыстары жүргізіліп келеді. Нәтижесінде, 
Тұран даласының тылсымдарына қанық болып жатырмыз.

бо лып отыр. Дейтұрғанмен, то-
нал ған жерлеу заттарының қал-
дық тары арасында біршама қы-
зық ты жеке керек-жарақтар, 
сән дік бұйымдар, киім-кешектер 
бол ған деген болжам бар. 

Осы орайда жeтiacapлық жі-
бектен және мақтадан жасалған 
маталарды зерттеген А.Елкина, 
ті гін бұйымдарының алты түрін 
анықтағаны айтылады. Соның 
ішінде ұршықта қолдан түтілген 
жіптерден тоқылған қарапайым Тұранның

құры лымды мақта маталар едәуір 
б�лігін алып отыр. 

Негізінен, зығырдан жасал-
ған мұндай маталар эт-

ног рафиялық мәліметтер бойын-
ша Шығыс Европа халықтары 
арасында кеңінен қолданылған 
к�рінеді. Біздің жағдайда кесте, 
күл гін түспен боялған жіппен жа-
салған. 

Жeтiacapлық қорғандарда кез-
дестірілген кәріптас түймелер 
Бал тықтан, ақық тас Индиядан, 
шы нылары Сириядан және Мы-
сырдан, агат геммалар Ираннан, 
шығыс еуропалық және орталық 
еуропалық фибулалар мен білезік-
тер, �зге аскессуарлар Жeтiacap-
лық байланыстардың кең спектрін 
аңғартады.

СЫР ДАЛАСЫ ШЕЖІРЕГЕ БАЙ

 2004-2005 жылдары «Мәдени 
мұра» бағдарламасы аясында Ші-
рік-Рабат қалашығына археолог-
ға лым Жолдасбек Құрман құ лов-
тың жетекшілігімен зерттеу 
жұ   мыстары жүргізілді. Осы ар хео-

ЖАУҺАРЛАРЫ
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

«Түгіскен көсе мі» 
костюмінің 
алтын әше кейлері 
түпнұсқа техноло-
гия бойынша жаса-
лыпты. Әшекейлер, 
оның ішінде аңдық 
стильдегі эле-
менттер ежелгі 
қолөнершілер дің 
шеберлігін және 
әрбір эле мент тің 
қасиетті мағынасын 
көр сетеді.

кезең-кезеңімен жүргізіліп келеді. 
Соның негізінде 1973 жылдан бас-
тап 1990 жылдардың соңына дейін 
Жетіасар шатқалында кең к�лемді 
Ал тын асар, Томпақ асар, Би-
дайық асар, Кіші және Үлкен 
Қо сасар мен 700-ге тарта обаларға 
қаз ба жұмыстары жүргізілген. Нә-
тижесінде, обалардан киім-кешек, 
әшекей бұйымдардың бай кол-
лекциясы табылған. Бүгінде бай 
материалдық мәдениет кешеннің 
басым б�лігі Ресейдің Шығыс му-
зейінде, ал бір б�лігі к�рші елдің 
Мем лекеттік тарихи музейінде 
жә не Н.Миклухо-Маклай атында-
ғы Этнология және артропология 
институтының қорында сақтаулы.

К�п жағдайда �те к�не ескерт-
кіш терге археологиялық қазба 
жұ мыстарын жүргізу сәтінде киім-
ке шек қалдықтары сақтала бер-
мейді екен. Зерттеу нәтижесімен 
жe тiacapлық қорғанасты, жерасты 
мо лаларының және барлық кір-
піш табыттарының 84,4 пайызы 
ерте кезеңде тоналғаны анықтал-
ған. Алайда соған қарамастан 
жe  тiacapлық жерлеу орындарынан 
біршама киім-кешек б�лшектері 
табылыпты. Қаңқалардың қал пы-
на қарап, тонау әрекеті мүрделер 
жерлегеннен кейін к�п ұзамай 
бол ғаны анықталған. Сол заманда 
мүр де тонаушылар тек бағалы 
заттарды ғана иемденгені мәлім 
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Астанадағы 
ÓzgeEpic креатив 
хабында ауылдағы 
білім ошақтарының 
тыныс-тіршілігіне 
арналған 
«Ауыл мектебі» 
фотокөрмесі ашыл-
ды. Бұл көрме 
шалғай ауылда 
орналасқан бір 
мектептің өмірін, 
ондағы өзгерістерді 
сипаттайды. 

К�рменің басты идеясы – 
ауыл мектептеріндегі жаңа  шыл 
бастамаларды к�рсету. Фото к�р ме 
�ңірлердегі білім ошақ  та ры ның 
жаңа тех но ло гия лар ды иге руін, 
бәсекеге ұм ты лы сын, ел     діме кен-
нің дамуына ти гіз ген әсерін, жер-
гілікті тұр   ғын    дардың болмысы 
мен күн де лік ті тіршілігін айшық-
тайды. Фоток�рмені ÓzgeEpic 
креатив хабы ұйымдастырды, 
Бі лім беру саласын тұрақты да-
мыту қоры (furo.kz) қолдады. 
К�р меге қойылған суреттердің 
ав торлары – танымал фото сурет-
ші лер 'йгерім Бегімбет және 
Сә бина 'бдімәлік. 

Жоба кураторы Тоғжан 
Құ рманжанқызының 

ай туын ша, фоток�рме арқылы 
ауыл дарда да түрлі құрал-жаб-
дық тармен қамтылған заманауи 
мек тептер жасақтау мүмкін еке-
нін к�рсету мақсаты болған. 

«Ауыл мектебі» фото к�р ме сі-
нің басты идеясы – ауыл мек теп-
теріндегі жаңашыл бастамаларды 
к�р сету, оқушылардың білімге 
ұм тылысын, жаңа техно ло гия лар-
ды игеру жолындағы жетістік терін 
к�рнекі түрде к�рсету. Фо то к�рме 
�ңірлердегі білім ошақ   тарының 
тыныс-тіршілігі мен елді ме кен-
дердің дамуына тигізер ықпалын 
айқын бейнелейтінін ерекше 
атап �ткім келеді. Ауыл үшін бұл 
мек  тептер білім беру мекемесі 
ға на емес, �ркениеттің ұясына 
ай  налып отыр. Жоба барысында 
біз мектеп ұжымымен, мектеп 
ди  ректорымен, мектеп оқу шы-
лары  мен тығыз жұмыс істедік. 
Осы кезде ауылдағы білім берудің 
жаңа дәуірі басталғанын сезіндік. 
Қаланың озық мектептерінен 
қа лыспайтын, кей жерінде оза-
тын мектептер ауылда да бар 
еке нін к�рдік. Сондықтан да біз 
бұл ізгі �згерістердің �нер туын-
ды сына айналғанын, таралғанын 
қа ладық. 3нер ол тарихтың, қо-
ғамдық �згерістердің шежіресін 
жа саушы. Біз қарапайым ауыл 
мек тебі туралы оқиғаның ше-
жіре сін жасадық деп ойлаймын. 
Жамбыл облысы, Жуалы ауданы, 
Бауыржан Момышұлы ауылының 
мысалы арқылы біз шалғай ауыл-
дардың әлеуетіне сендік. Мек-
тептің барлығы осы к�рмедегідей 
оң �згерістерге бағыт алатынына 
се неміз», – дейді Тоғжан Құр ман-
жан қызы. 

Фоток�рмені ұйым дас ты-
ру  шы ÓzgeEpic креа тив 

хабы 2019 жылы құрылған, қазіргі 
таңда еліміздің үш қаласында – 
Аста на, Алматы және Түркістан 
тұ рақты жұмыс істеп келеді. 
Креа тив хабтың мақсаты – бәсе-
ке ге қабілетті заманауи қазақ 
�не рін дамыту және қоғамның 

мәдени санасын арттыру, соны-
мен қатар, дарынды, зияткер 
жас тарға қолдау әрі тәлімгерлік 
к�рсету. 

«Біздің мақсатымыз – әлеу-
меттік-мәдени құндылықтарды 
жалпы к�пшілікке, жастарға жет-
кізу. Қала және ауыл жастарына 
мә дени-рухани құндылықтарды 
тең қолжетімді ету. Осы себептен 
де бізге Білім саласын тұрақты 
дамыту қорының ауыл мектеп-
терін дамыту жобасы �те қатты 
ұна ды. 3зіміз жобамыздың кон-
цеп циясын ұсынып, қолдау ал-

шал   ғайдағы білім беру меке ме ле-
рі нің зияткерлік әлеуетін к�пші-
лік  ке танытуға бағытталған 
шы    ғармашылық жоба. 

«Жобаға бізді шақырған кез-
де, әрине, қуандым. Бір апта 
бойы оқушы сияқты таңғы 8.00-
ден кешкі 19.00-ге дейін мектепке 
қа тынап, сабаққа қатысып, асха-
на сынан тамақ ішіп, суретке тү-
сірдік. Заманауи үлгіде жаб дық-
талған мектепте нешетүрлі үйірме 
бар. Тіпті телестудия бар. Оқу-
шы лар ауылдың жаңалығын жа-
зып, камераға түсіреді, мон таж-
дап, дайын дүниені мектепке 
қойыл ған теледидар экранынан 
к�рсетеді. Қызыға да қызғана қа-
райсың. Біздің бала күнімізде 
мұн дай игіліктер болған жоқ. 
Тү сірілім барысында к�птеген 
шы найы кейіпкермен таныстық. 
Мек тептің тыныс-тіршілігін, он-
да ғы кейіпкерлердің әдемі ар-
ман дарын боямасыз к�рсетуге 
тырыстық», – дейді фотожур на-
лист.

К�рме барысында фото су-
рет шілер шығармашы-

лық ойларын ортаға салып, 
к�рменің бірнеше кейіпкерін – 
'лихан Б�кейханов атындағы 
№15 тірек мектеп-лицейінің ұс-
таз дары мен оқушыларын таныс-
тырды. 

Сондай кейіпкердің бірі – 
6-сы нып оқушысы Ақмаржан 
Оң дасын �зінің «Ақылды экожы-
лы жай» жобасын таныстырған. 
Ол жетекші ұстазы Кененбаева 
Гүл шатпен бірге қызғалдақ �сіру 
үшін жылыжай құрылысын салу 
жә не оны �сіру жолдарын зерт-
теген. «Ең бірінші экожылы жай-
дың қаңқасын құрып, полиэтилен 
пакетпен қаптадым. Суды және 
жарықты үнемдеу мақсатында 
там  шылатып суару техноло гия-
сын пайдаланып, жасанды жа-
рық шамдар орнаттым. Ауаны 
мик роағзалардан тазарту мақ са-
тында ауа ылғалдандыратын қон-
дырғы және температура, жарық, 

іске асырамыз, оған екі бағыт 
кіре ді: мұғалімдердің біліктілігін 
арттыру және ауыл мектептерінің 
материалдық базасын жаңарту. 
Қор серіктестер мен демеушілер-
дің қолдауымен осы мақсаттағы 
әр түрлі жобаларды жүзеге асы ра-
ды. 2022 жылғы 14 шілдеде «Қа-
зақ стан халқына» қоры, Білім 
беру саласын тұрақты дамыту 
қо ры және Назарбаев Зияткерлік 
мек тептері меморандумға қол 
қой ды. Меморандум аясында се-
рік   тестер «Ауылдық жерлерде 
ті рек мектептердің әлеуетін да-
мы ту» жобасын іске асырып ке-
ле ді. Біздің мақсат – 2026 жылға 
дейін еліміздің барлық 169 ауда-
ны мен 27 моноқаласын қамту. 
Сол себептен стратегиялық се-

рік тестер және демеушілермен 
ын тымақтастыққа ашықпыз», – 
де ді Білім беру саласын дамыту 
қо рының директоры Данияр 
Тоқ тарбаев.

Фотосуретшілер ретінде 
ÓzgeEpic креатив хабы-

ның түлектері, кәсіби авторлар 
'й герім Бегімбет пен Сәбина 
'б дімәлік шақырылған. Шығар-
ма шылық топ «Ауыл мектебі» 
жо басын үш ай зерттеп, зерделеп, 
жа рыққа шығарып отыр. 

«Бүгінде фотосурет �неріне 
бой лайтын адамдар, әсіресе кә-
сі би мамандар к�п емес. Ал әлеу-
мет тік мәселені, соның ішінде 
шал ғай аймақтардағы ауыл ішін 
ара лап, ондағы тыныс-тіршілікті 
объек тивіне сыйдыратын фото-
су рет шілер тіптен аз. Бұл жобаға 
сон дай бірегей фотографтар 'й-
герім Бегімбет пен Сәбина 'б ді-
м ә л і к т і  а р н а й ы  ш а қ ы р ғ а н 
болатынбыз. 'йгерім Бегімбет – 
жур налист әрі фотосуретші. «100 
жаңа есім» жобасының жеңім па-
зы. «Үркер» ұлттық сыйлығының 
лауреаты. «Тіршілік», «Түркістан 
әйел дері» фоток�рмелерінің ав-
торы. Ал суретші-фотограф Сә-
би на 'бдімәліктің жұмыстары 
Алматы, Атырау, Астана қа ла ла-

ÓZGEEPIC-те –

КӨРМЕ
ӨЗГЕШЕ 

Айдана 
НҰРМҰХАН

рында қойылған. «Түсте» ат ты 
же ке фоток�рмесі �ткен. Фо-
то�нермен қатар, деректі фильм-
дер түсірумен айналысатын 
кәсіби жан», – деп атап �тті Тоғ-
жан Құрманжанқызы.

Бұл к�рмеге Жамбыл облы-
сы Жуалы ауданы Бауыр-

жан Момышұлы ауылының 'ли-
хан Б�кейханов атындағы №15 
тірек мектеп-лицейінде тү сіріл-
ген фотосуреттер қойылған. Екі 
ауысымда 603 бала оқитын білім 
оша ғы былтыр тірек мектептер 
же лісіне қосылыпты, соның ая-
сын да материалдық-техникалық 
ба засы толық жаңарған. Сәй ке-
сін ше түрлі үйірмелер ашылыпты, 
қазіргі таңда телестудия, робот 
техникасы, қол�нер шебері, дра-
ма �нері, домбыра, шахмат, арт-
с тудия жұмыс істеп тұр. К�рменің 
фотографы 'йгерім Бегімбеттің 
айтуынша, «Ауыл мектебі» – 

дық. Осылайша қазақстандағы 
ауыл мектептері туралы алғашқы 
к�рмені �ткізіп отырмыз», – дей-
ді ÓzgeEpic директоры Тоғжан 
Құр манжанқызы.

«Ауыл мектебі» фото к�р   ме-
сіне Білім беру саласын тұрақты 
да мыту қоры қолдау к�рсеткен. 
Аталмыш қор елімізде ауыл мен 
қала мектептеріндегі білім сапасы 
теңсіздігін азайтуға бағытталған 
жобаларды іске асырады.

«Біз қала мен ауыл ара сын да-
ғы білім беру сапасындағы ал-
шақтықты азайтуға бағытталған 
ком мерциялық емес жобаларды 

ылғалдылық пен топырақтың 
ор тасын зерттейтін датчиктер 
ор наластырдым. Қызғалдақты 
ар найы ыдыстарға егіп, жылы-
жайды жылыту үшін биогазды 
пай даланамын» дейді Ақмаржан. 
Осы жобасымен ол «Дарын» рес-
публикалық ғылыми-практи ка-
лық орталығы ұйымдастырған 
об лыстық байқауда 1 орын, рес-
публикалық кезеңде 2 орын ал-
ған. Ақмаржан мектеп ауласында 
ғы лыми зерттеулер жүргізу үшін 
шағын жылыжай салынып, ол 
жерде �зі сияқты жас зерттеу ші-
лер мен осы идеясын жүзеге асы ру-
ды армандайды. 

«Ауыл мектебі» – к�шпелі 
к�р ме. Алдағы уақытта Алматы 
жә не Түркістан қалаларында �т-
кізу жоспары бар. Ал елордада 
кү ні кеше ашылған фоток�рмені 
30 қарашаға дейін тамашалауға 
бо лады.

«Бүгінде фотосурет өнеріне бой лайтын 
адамдар, әсіресе кә сі би мамандар 
көп емес. Ал әлеу мет тік мәселені, 
соның ішінде шал ғай аймақтардағы 
ауыл ішін ара лап, ондағы тыныс-
тіршілікті объек тивіне сыйдыратын 
фото су рет шілер тіптен аз. Бұл жобаға 
сон дай бірегей фотографтар Әй герім 
Бегімбет пен Сәбина Әб ді мәлікті 
арнайы шақырған болатынбыз.

ТАЙҚАЗАН
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АЙҚЫНДАМА

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В 
мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті. 
(Университет) Телефон: +7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 20-бабы 
негізінде Университетке қарасты «Яссы» қонақүйінің кіреберісіне кафель т8сеу, витраж 
есіктерін ауыстыру жұмыстарына сатып алу 8ткізу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын орындалатын жұмыстардың мерзімі: тараптар 
келісімшартқа қол қойған күннен бастап күнтізбелік 25 күн ішінде.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға университеттің «Сатып алу және 
сату» Регламентінің 10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т8мендегі құжаттарды 
ұсынуларыңызды сұранамыз:

1. Құрылыс мердігерінің қаржылық жағдайы туралы банктен алған анықтамасы;
2. Сатып алу нысаны болып табылатын жұмыстарды орындау саласындағы 

тәжірибесін растайтын құжаттары (келісімшарт, орындалған жұмыстар актісі және 
электрондық шот-фактура);

3. Құрылыс мердігерінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзіретті органдарға тіркелуі 
туралы анықтама;

4. Құрылыс мердігерінің жұмыстардың сапа сәйкестігін тексеру мақсатында олардың 
қажетті үлгілерін, каталогтарын немесе суреттерін 8ткізуге тиіс.

5. Құрылыс мердігері ҚҚС т8леуші болса орындалатын жұмыстар бойынша ұсынған 
баға ұсынысының ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Құрылыс мердігерінің уәкілетті органнан берешегі жоқтығы туралы анықтамасы;
7. Aтінімді қамтамасыз ету мақсатында құрылыс мердігері ұсынылған жалпы 

сомасының кем дегенде 5% м8лшеріндегі қаражатын т8мендегі реквизиттерге енгізуі 
шарт; Тапсырыс беруші: «Қожа Ахмет Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрiк 
университетi» мекемесi, Түркістан облысы, Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы, 
29В, БСН 990440008043, БСК HSBKKZKX, ЖСК KZ436010291000010707, «Қазақстан 
Халық Банкі» АҚ.

Орындалатын жұмыстардың к8лемін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру 
парақшасынан немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда 
орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 15.11.2024 (15:00), №201-кабинет.
Сатып алуға "тінімді "ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке салынып, парақшалар 

бауланып, н8мірленген түрде м8р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан бастап  
7 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда 
орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203-кабинетте қабылданады.

ХАБАРЛАНДЫРУ
Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В 

мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті. 
(Университет) Телефон: +7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 20-бабы 
негізінде Университетке қарасты «Кентау кампусының» №4 оқу ғимаратына ағымдағы 
ж8ндеу жұмыстарына сатып алу 8ткізу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын орындалатын жұмыстардың мерзімі: тараптар 
келісімшартқа қол қойған күннен бастап күнтізбелік 25 күн ішінде.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға университеттің «Сатып алу және 
сату» Регламентінің 10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т8мендегі құжаттарды 
ұсынуларыңызды сұранамыз:

1. Құрылыс мердігерінің қаржылық жағдайы туралы банктен алған анықтамасы;
2. Сатып алу нысаны болып табылатын жұмыстарды орындау саласындағы 

тәжірибесін растайтын құжаттары (келісімшарт, орындалған жұмыстар актісі және 
электрондық шот-фактура);

3. Құрылыс мердігерінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзіретті органдарға тіркелуі 
туралы анықтама;

4. Құрылыс мердігерінің жұмыстардың сапа сәйкестігін тексеру мақсатында олардың 
қажетті үлгілерін, каталогтарын немесе суреттерін 8ткізуге тиіс.

5. Құрылыс мердігері ҚҚС т8леуші болса орындалатын жұмыстар бойынша ұсынған 
баға ұсынысының ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Құрылыс мердігерінің уәкілетті органнан берешегі жоқтығы туралы анықтамасы;
7. Aтінімді қамтамасыз ету мақсатында құрылыс мердігері ұсынылған жалпы 

сомасының кем дегенде 5% м8лшеріндегі қаражатын т8мендегі реквизиттерге енгізуі 
шарт; Тапсырыс беруші: «Қожа Ахмет Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрiк 
университетi» мекемесi, Түркістан облысы, Түркістан қаласы, Б.САТТАРХАНОВ 
даңғылы, 29В, БСН 990440008043, БСК HSBKKZKX, ЖСК KZ436010291000010707, 
«Қазақстан Халық Банкі» АҚ.

Орындалатын жұмыстардың к8лемін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру 
парақшасынан немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда 
орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203-кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 18.11.2024 (12:00), №201-кабинет.
Сатып алуға "тінімді "ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке салынып, парақшалар 

бауланып, н8мірленген түрде м8р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан бастап  
7 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайында 
орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203-кабинетте қабылданады.

ХАБАРЛАНДЫРУ

Қазақстан бизнесіндегі есімі балмұз-
дақ 8ндірісі саласындағы 8зіндік табысы-
мен, алдыңғы қатардан алатын орнымен 
дараланатын елге белгілі кәсіпкер Андрей 
Шин Оңтүстік Кореядағы Hyundae Hos-
pital ауруханасының басшысы, доктор 
Ким Бу Соппен 8зара ынтымақтасты 
әріптестік орнатып, осы іскерлік қарым-
қатынастың нәтижесінде «Шин-Лайн 
Хёндэ» жобасы дүниеге келіпті. Жаңа 
жо баны жүзеге асыру мақсатындағы 8з 
ойлары мен жоспарларын Алматы облы-
сының әкіміне жеткізген. Олар Марат 
Сұл танғазиевтің командасы тарапынан 
қолдау тауып, соның арқасында 8зара 
түсі ністік ж8ніндегі келісім жасалыпты. 
Заманауи медициналық орталық Іле 
аудан ындағы Байсерке ауылында 15 мың 
шаршы метр аумақта орналастырылмақ 
және 200 т8сек-орыннан тұрмақ. Жалпы 
құны 72 миллион доллар болатын жоба 
2027 жылы аяқталып, кардиология мен 
нейрохирургияны қоса алғандағы ауыр 

науқас түрлерін емдеудегі жетекші орынға 
ие болады деген үміт үлкен. 

Доктор Ким атап 8ткендей, оның Қа-
зақстанмен байланысы 2018 жылы қа-
л ып таса бастапты. Сол жылы ол тегін 
мед и циналық к8мек к8рсету үшін алғаш 
рет Талдықорғанға барған. Содан бергі 
кезеңде біздің елдегі денсаулық сақтау 
саласында к8птеген кеңес беріліп, ота лар 
жасалған және 150-ден астам медицина 
маманы Оңтүстік Кореяда тәжір ибеден 
8тіп келіпті. Соған сай ол 8зінің осынау 
Қазақстандағы медициналық қыз-
мет сапасын арттыруға бағыттал ған 
ынтымақтастықты қарым-қатынасын 
одан ары дамытуға мүдделі екенін біл-
дірді. 

«Шин-Лайн» компаниясының қо-
жайы ны Андрей Шиннің айтуына қара-
ғанда, жоба тек коммерциялық та быс 
табуды қарастырмайды, сонымен бірге 
әлеуметтік міндеттерді шешуге де барын-
ша бейімдестірілген. Оның бол жам ынша, 
егер ойға алғандар орындалса, онда 
Байсеркедегі  к8псалалы аурухана 
медицина саласы бойынша Оңтүстік 

Корея мен Қазақстан арасындағы білім 
және тәжірибе алмасатын тиімділігі жо-
ғары орталыққа айналады. Жобаның аса 
маңызды мақсаты – жергілікті мамандар-
дың білімін заман талабына сай жетілдіру 
болып саналмақ. 

Жобаны жүзеге асыру барысында 400 
жаңа жұмыс орны ашылып, 700 миллион 
доллар м8лшеріндегі экономикалық 
тиім ділік қамтамасыз етіледі. Алматы 
облыс ының әкімі «Шин-Лайн Хёндэ» 

жобасы табысты халықаралық ынтымақ-
тастықтың үлгісіне айналып, 8ңірге 
инвестиция тартуға жол ашатындығын 
айрықша атап 8тті. Кездесу соңында 
«Шин-Лайн» және Hyundae Hospital 
арасында 8зара түсіністік туралы келісім-
ге қол қойылды. 

Осылайша, алдағы кезде Байсерке 
ауылында Hyundae Shin-Line Hospital 
жаңа жоба бойынша заманауи емхана 
салынады. 

КӨПСАЛАЛЫ АУРУХАНА САЛЫНАДЫ
Алматы облысының әкімі Марат Сұлтанғазиев «Шин-Лайн» 

компаниясы және Оңтүстік Кореяның Hyundae ауруханасы 
өкілдерімен кездесті. Бұл жолғы іскерлік жүздесу облыстағы 
денсаулық сақтау саласын дамытуға қатысты болды. Нақтырақ 
айтқанда, келелі кездесуде өңірдегі медициналық қызмет 
сапасын арттыру мен денсаулық сақтау саласын дамытуға 
арналған ауқымды әрі аса маңызды жоба – жаңа көпсалалы 
аурухананың құрылысы жайлы жан-жақты сөз болып, жүзеге 
асыру жолдары қарастырылды.

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы
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ДОДА

қол жеткіздік. Осы уақытқа дейін 
жаттықтырған Қайрат Сатжанов 
ағаның дайындығын да атап �ткім 
келеді. Қазір жігіттердің физика-
лық жағдайының жақсы болуында 
бас бапкерлердің үлесі бар, – деп 
аға бапкер Мақсат Бақтыбазаров 
әлем чемпионатын дағы ерлер 
құрамасының нәтиже сін қоры-
тын дылады.

ҚЫЗДАР ДА 
ЖАРАП ТҰР

Қазақстанда қыздар боксы 
біртіндеп дамып, жаңа деңгейге 
к�теріліп келеді. Елянур Турғанова 
(50 келі) мен Аружан Зейноллаева 
(81 келі) �з салмақ дәрежелерінде 
қарсыластарын айқын басым-
дықпен жеңіп, алтын медальға ие 
болды. Осы жетістіктер олардың  
Қазақстанда ғана емес, әлемдік 
аренада да мықты спортшылар 

– 6лем чемпионатында жеңіс 
тұғырынан к�ріну – мен үшін 
мәртебе және үлкен жауап-
кершілік. Жалпы жарыс �те тар-
тысты әрі қызықты �тті. Бұл жеңіс 
тек менің  емес, мені қолдаған 
жат тықтырушыларымның, от-
басымның және барша Қазақ-
станның жеңісі деп білемін. 6р 
жекпе-жек оңай болмады, бірақ 
мен �з елімнің намысын қорғап, 
жеңіске жету үшін бар күш-
жігерім ді салдым, – дейді Аружан 
Зейноллаева.

Оның с�зінше, бұл жеңіс – 
алға қойған мақсатқа жету жолын-
дағы мотивация. Аружанның 
алдағы асулары Азия чемпионаты 
мен 2028 жылғы Олимпиада ойын-
дарында топ жару болып отыр. 
Чем пион қызымыздың биік шың-

топ жарып, қоржынымыз медальға 
толғанына қатты қуанып жатыр-
мыз. Жарысқа әртүрлі салмақ 
дәрежесінде 12 боксшы қызымыз 
қатысып, оның 9-ы жүлделі орын-
дарға ие болды. 2 алтын, 1 күміс, 6 
қоламен осы әлем чемпионатын 
ке ре мет деңгейде �ткіздік деп ой-
лай мын, – дейді қыздар құрама-
сының аға бапкері Жангелді Ах-
метов.

БАРЛЫҒЫ 
АУЫЗБІРШІЛІКТІҢ АРҚАСЫ

– Осы тарихи жетістікке негіз 
болған бірнеше фактор бар. Біз 
к�біне спортшылардың дайын-
дығын айтамыз. Мамандар дың 
біліктілігін айтамыз. Оның сыр-
тында жасалып жатқан жағдайлар 
тағы бар. Ал ең негізгі фактор деп 
ауызбіршілікті алға тартар едім. 
?йткені әлем чемпио натына әзір-
лік тен бастап бақылап жүрмін. 
Жа рыстың  басы-қасында да бол-
дым. Қазақ боксының тарихи же-
тіс тігіне негіз болған ең басты 
фак  тор – ауызбіршілік, – дейді 
спорт журналисі Аслан Қаженов. 

Журналистің пікірінше, бұл 
жетістікте барлық қатысушының 
еңбегі бар. Президенттің Париж 
Олимпиадасынан кейін рефор ма-
лар туралы тапсырмасынан бас -
тап, спортқа жауапты минис трлік, 
Қазақстан бокс федерация сының 
басшылары, бапкерлер, дәрігер-
лер, массажистер, дие толог   тар, 
пси хологтер, спортшы лар мен 
ата-аналар – барлығы жұ мыла 
әре кет етудің арқасында осындай 
тарихи нәтиже тіркелді.

«Қазақ боксы тірі. Ол әрдайым 
болған және бола береді. Осындай 
ізбасарларымыз тұрғанда әлі талай 
биіктерді бағындырамыз», – деді 
Аслан Қаженов.

Әсет ҚАЛИ БІРДЕ-БІР РЕТ 
ЖЕҢІЛМЕГЕН

Дүбірлі додада ұлттық құрама-
ның капитаны Т�рехан Сабырхан 
алғашқы алтынды қоржынға са-
лып, сәттімен ұласқан жолымызды 
бастап берген еді. Финалдық 
бәсекегеде кубалық боксшыны 
қапы қалдырып, мерейін үстем 
етті. 

Финалдық кездесу Т�рехан 
үшін осы жарыстағы ең қиын 
жекпе-жек болды деуге болады. 
?йткені кубалық Дэвид Эспиноса 
бірінші раунд басталғаннан-ақ 
шабуыл мен қарымта шабуылын 
үдетіп, қазақ боксшысын біраз 
тығырыққа тіреді. Десе де, Т�рехан 
ерекше стилінің арқасында қор-
ғаныста да, шабуылда да сауатты 
әрекет етіп, үш раунд бойы ба-
сымдықты уыстан шығарған жоқ. 
Нәтижесінде, 4-1 есебімен қарсы-
ластан басым түсті. Осылайша, 
асқан шеберлігінің арқасында 
әлем чемпионатының ең үздік 
боксшысы атанды.   

Турнир барысында Т�рехан 
осы әлем чемпионатының фи-
налына дейін Черногория, Ау-
ғанстан, ?збекстан және Қытай 
боксшыларын оңай жеңген бо-
латын.

Айта кететін жайт, Т�рехан 
Сабырхан бокстан жас�спірімдер 
мен жастар арасындағы тарихтағы 
тұңғыш т�рт дүркін Азия чемпио-
ны. Одан б�лек, Т�рехан – укра-
иналық боксшы Василий Лома-
ченкоға ұқсас жекпе-жек стилі 
үшін «қазақтың Ломаченкосы» 
атанып кеткен Махмуд Сабыр-
ханның інісі.

– Бұл жігіттерді қыркүйек 
айын да қабылдап алдым. Екі 
айдың к�лемінде толық дайын-
дықтан �ткен, боксшыларымыз 
бар күш-жігерін салды. Мен үшін 
ең жауапты сәт спортшыларымыз-
дың нәтижесі болды. Сонымен 
қатар әлем чемпионаты бір жағы-
нан сынақ болса, екінші жағынан 
болашақ чемпиондардың дайын-
дығын білуде ерекше маңызды. 
Жарыс ойымыздан шығып, Алла-
ның қалауымен жақсы нәтижеге 

Чемпионатта Қазақстанның 
25 жас боксшысы ел намысын 
қор ғауға шықты, олардың к�пші-
лігі жеңіс тұғырынан к�рініп, 
ерекше нәтиже к�рсетті. Нәтиже-
сінде, қазақстандық боксшылар 
6 алтын, 1 күміс және 10 қола ме-
да ль жеңіп алды. Бұл – ел тарихын-
дағы үздік к�рсеткіш. Айта кетсек, 
бұған дейін жоғарғы к�рсеткішіміз 
тек 2 алтынмен шектелген еді. 2018 
жылы Венгрияда және 2021 жылы 
Германияда �ткен дүбірлі дода-
лардан Қазақстан 2 алтынмен 
оралды. Жалпы есепте топ жарып, 
Қазақстан құрамасы ?збекстан, 
Ресей, Қытай, Ирландия секілді 
бокстағы қарымы күшті мемле-
кеттерді артта қалдырды. Нәти-
желік кесте де осыны айқын к�р-
сетеді:

1. Қазақстан – 6 алтын, 1 күміс, 
10 қола

2.  ?збекстан – 5  алтын, 
5 күміс, 3 қола

3. Ресей – 5 алтын, 2 күміс, 
1 қола

Халықаралық бокс қауымдас-
тығы жеңімпаздар мен жүлдегер-
лерге ақшалай сыйақы тағайын-
даған еді. Нақтырақ айтқанда, 
бірінші орынға – 8 мың, екінші 
орынға – 4 мың, ал үшінші орынға 
2 мың доллардан табыстады.

ТОЛҚЫН ТУАДЫ...
ТОЛҚЫННАН 
Бокстан 22 қазан – 3 қара ша күндері ара лығында Черно-
горияның Будва қа ла  сында өткен жастар ара сындағы әлем 
чемпионаты қазақстандық спорт үшін тарихи жетістіктерімен 
есте қалды. Қазақстан құрамасы алғаш рет жалпы есепте 
бірінші орынға шығып, әлем дік деңгейде өз күшін тағы бір 
мәрте дәлелдеді. Бұл жеңіс қазақ боксының тұ рақты дамуы 
мен білік ті жас таланттардың келе шегі нің жарқын екенін 
көр сетеді.

– Әлем чемпионатында жеңіс 
тұғырынан көріну – мен үшін 
үлкен мәртебе және үлкен жауап-
кершілік. Жалпы жарыс өте тар-
тысты әрі қызықты өтті. Бұл жеңіс 
тек менің  емес, мені қолдаған жат-
тықтырушыларымның, от басымның 
және барша Қазақ станның жеңісі 
деп білемін.

қа тарында екенін дәлелдеді. Еля-
нур мен Аружан күрделі жекпе-
жектерде қарсыластарының ша-
буыл дарына табанды т�теп беріп, 
шебер тактикалық ойыны мен 
күш ті физикалық дайындығы 
арқасында жеңіс тұғырынан к�-
рінді.

дар ды бағындыруына және Қазақ-
станның абыройын асқақтата-
тынына дәмеміз зор.

– Біздің қыздардың әлем чем-
пионатында к�рсеткен нәтижесі 
– үлкен еңбектің, т�зімділік пен 
мықты командалық жұмыстың 
жемісі. 73 мемлекеттің арасынан 


